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TRES MOTIVACIONS PER AQUEST ANY 2019 

SÍNODE DE BISBES AMB ELS JOVES 

Durant un mes hem caminat juntament amb alguns de vosaltres . joves, i amb molts d’altres, 
units per l’oració i l’afecte. Desitgem continuar el camí en cada lloc de la terra. L’Esglésiai el 
món tenen necessitat del vostre entusiasme.Sou el present sigueu també el futur lluminós. 

ANY JUBILAR LASAL·LIÀ 

L’any jubilar lasal·lià, amb motiu dels 300 anys de la mort del Fundador, ofereix 
l’oportunitat d’expressar la nostra fe amb accions concretes a favor dels més 
necessitats (G. Robert Schieler).  

ANY DE LES VOCACIONS LASAL·LIANES 

L’any 2019 serà un moment especial per al nostre món lasal·lià. Els Germans som 
feliços de compartir amb tota la comunitat educativa el deure cristià de proclamar 
l’Evangeli als pobres-  (G. Robert Schieler) 
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EDITORIAL 
 

US PRESENTEM EL NÚMERO 250 DE PAX- GENER 2019 

 

ELS GERMANS S’EXPRESSEN... 

ELS GERMANS ES COMUNIQUEN... 
 

PAX VOL SER UN MITJÀ D’EXPRESSIÓ I COMUNICACIÓ ENTRE  ELS GERMANS 

 

A les vostres mans el PAX n. 250, corresponent a gener 2019. Hi trobareu tres motivacions que 
truquen al nostre sentit de responsabilitat: 

1. Ens queda la vivència del Sínode de Bisbes “joves, fe i discerniment vocacional”, que se’ns 
recorden en aquest PAX i que exigeixen, certament, la nostra resposta concreta i generosa. 
En la sessió de LINKS trobareu tota una pàgina referida al Sínode de joves. 

2.  L’any Jubilar Lasal·lià. Que no ens ha de passar desapercebut, sinó que ens porti al costat 
del Fundador i de tots els Germans que, per la seva entrega vocacional han fet possible 
300 anys de vida d’Institut i demanar-nos del perquè i de com podrem fer la continuïtat i 
la refundació exigides pels signes del temps. Ens n’ha parlat el G. Superior General. 

3. Any de les vocacions lasal·lianes, volent augmentar el nombre de Germans, d’Associats i 
d’altres lasal·lians, sempre amb el carisma del Fundador, encara que sigui amb identitats 
diferents. Hi trobareu el missatge del G. Superior sobre l’any de les vocacions lasal·lianes i 
altres textos de reflexió. 

Veiem amb satisfacció que augmenta el nombre de col·laboracions i d’interès pel PAX. És pa de 
casa i representa la comunicació i el compartir les nostres vivències. Per ell ens podem sentir més 
fraternalment units. 

Cal ressaltar el testimoni de bon record i afecte donat al G. Luis Lázaro amb motiu de la seva 
inesperada defunció. I també l’entrevista al G. Santiago Peribáñez que ens explica de com ha 
viscut el seu itinerari vocacional. 

Una novetat és el joc de cartes catequístic i evangèlic per a nois i adults, àdhuc Germans, ideat 
per la creativitat G. Eduard Blasco. En la pàgina de links trobareu un arxiu d’aquest joc en 
horitzontal facilitant el retallar les cartes i plastificar-les. És sobre els rostres de Déu, del que 
cadascú pot donar la seva interpretació. 

Sobre les altres nombroses col·laboracions ja les podreu apreciar vosaltres mateixos i són sobre 
diferents aspectes i vivències viscudes, cosa que facilita la proximitat i fraternitat entre nosaltres. 

Desitjant sempre el bé en el present i futur personal, comunitari i institucional. 

El Consell de Direcció de PAX 
         GG. Lluís Diumenge, Josep Maria Pons, 

Carles Giol,  Miquel Xancó, Jaume Palom i Jaume Pujol  
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SÍNODO DE LOS OBISPOS, JÓVENES: ES 
ESTO LO QUE DICE EL DOCUMENTO FINAL 
 

Roma (Italia) (AICA) 

 

Luego de haber sido aprobado por los dos 
tercios del Aula Sinodal, el papa Francisco 
autorizó este 27 de octubre la publicación del 
documento final de la XV Asamblea general 
ordinaria del Sínodo de Obispos, sobre el 
tema “Los jóvenes, la fe y el discernimiento 
vocacional”.  

Dividido en tres partes, doce capítulos 167 
párrafos y 60 páginas, fue aprobado por los 
dos tercios del Aula Sinodal el documento 
final de la XV Asamblea general ordinaria del 
Sínodo de Obispos, sobre el tema “Los 

jóvenes, la fe y el discernimiento vocacional”. El papa Francisco autorizó su publicación. 

El hilo conductor del documento es el episodio de los discípulos de Emaús, narrado por el evangelista San 
Lucas. Fue leído en el Aula en voces alternas por el relator general, cardenal Sérgio da Rocha, los secretarios 
especiales, padre Giacomo Costa y don Rossano Sala, junto con monseñor Bruno Forte, miembro de la 
Comisión para la Redacción del texto. El documento es complementario al “Instrumentumlaboris" del Sínodo, 
del que retoma la división en tres partes. 

Recibido con aplausos, el texto -dijo el cardenal Da Rocha- es “el resultado de un verdadero trabajo de 
equipo” de los padres sinodales, junto con los demás participantes en el Sínodo y “en modo particular con 
los jóvenes”. El Documento contiene los 364 modi, es decir, las enmiendas que se han presentado. “La 
mayoría de ellos -añadió el relator general- fueron precisos y constructivos”. 

 
“Caminaba con ellos”  

En primer lugar, el Documento final del Sínodo examina el contexto en el que viven los jóvenes, destacando 
sus puntos de fuerza y sus desafíos. Todo comienza con una escucha empática que, con humildad, paciencia 
y disponibilidad, permita dialogar verdaderamente con la juventud, evitando “respuestas pre- 
confeccionadas y recetas ya preparadas”. Los jóvenes, intactos, quieren ser “escuchados, reconocidos, 
acompañados” y desean que su voz sea “considerada interesante y útil en el campo social y eclesial”. 

 
La escuela y la parroquia 

En un mundo donde todo está conectado - familia, trabajo, tecnología, defensa del embrión y del migrante - 
los obispos definen como irreemplazable el papel que desarrollan las escuelas y universidades, en donde los 
jóvenes transcurren mucho tiempo. En particular, las instituciones educativas católicas están llamadas a 
afrontar la relación entre la fe y las exigencias del mundo contemporáneo. La parroquia también tiene su 
papel: “Iglesia en el territorio”, necesita volver a pensar su vocación misionera, porque a menudo es poco 
significativa y poco dinámica, especialmente en el ámbito de la catequesis. 

 

Los migrantes, paradigma de nuestro tiempo 

El Documento sinodal se detiene luego en el tema de los migrantes, “el paradigma de nuestro tiempo” como 
fenómeno estructural y no como emergencia transitoria. Muchos migrantes son jóvenes o menores no 
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acompañados que huyen de la guerra, violencias, persecuciones políticas o religiosas, desastres naturales, 
pobreza, y terminan siendo víctimas del tráfico, de las drogas, abusos psicológicos y físicos. La preocupación 
de la Iglesia es sobre todo por ellos -dice el Sínodo- en la perspectiva de una auténtica promoción humana 
que pase a través de la acogida de los refugiados y prófugos, y sea punto de referencia para los muchos 
jóvenes separados de sus familias de origen. 

 

Compromiso firme contra todo tipo de abuso. Luz en la verdad y pedido de perdón  

El documento contiene además una amplia reflexión sobre los “diferentes tipos de abusos” (de poder, 
económicos, de conciencia, sexuales) cometidos por algunos obispos, sacerdotes, religiosos y laicos: en las 
víctimas –se lee en el texto- causan un sufrimiento que “puede durar toda la vida y que ningún 
arrepentimiento puede remediar”. De ahí el llamamiento del Sínodo a “un firme compromiso a la adopción 
de rigurosas medidas de prevención que eviten su repetición, a comenzar la selección y la formación de 
aquellos a quienes se les confiarán tareas de responsabilidad y educación”. Por lo tanto, será necesario 
erradicar aquellas formas -como la corrupción o el clericalismo- en las que se injertan estos tipos de abusos, 
contrarrestando también la falta de responsabilidad y transparencia con la que se han gestionado muchos 
casos. Al mismo tiempo, el Sínodo expresa su gratitud a todos aquellos que “tienen el valor de denunciar 
inmediatamente el mal”, porque ayudan a la Iglesia “a tomar conciencia de lo que ha ocurrido y de la 
necesidad de reaccionar con decisión”. “La misericordia, de hecho, exige justicia”. No deben olvidarse, sin 
embargo, los numerosos laicos, sacerdotes, consagrados y obispos que se dedican cada día, con honestidad, 
al servicio de los jóvenes, quienes pueden ofrecer realmente “una ayuda preciosa” para una “reforma de 
envergadura histórica” en este ámbito.  

 
La familia “Iglesia doméstica”  

Otros temas presentes en el Documento tienen que ver con la familia, principal punto de referencia para los 
jóvenes, primera comunidad de fe, “Iglesia doméstica”: el Sínodo recuerda, en particular, el papel de los 
abuelos en la educación religiosa y en la transmisión de la fe, y advierte sobre el debilitamiento de la figura 
paterna y de los adultos que asumen estilos de vida “juveniles”. 

 
Promoción de la justicia “contra la cultura del descarte” 

El Sínodo se detiene en algunas formas de vulnerabilidad de los jóvenes: en el trabajo, con la desocupación 
juvenil, socavando su capacidad de soñar; las persecuciones hasta la muerte; la exclusión social por razones 
religiosas, étnicas o económicas; la discapacidad. Frente a esta “cultura del descarte”, la Iglesia debe hacer 
un llamamiento a la conversión y a la solidaridad. En el lado opuesto, se destacan los ámbitos en los que el 
compromiso de los jóvenes se expresa con originalidad y especificidad: el voluntariado, la atención a los 
temas ecológicos, el empeño en política para la construcción del bien común, la promoción de la justicia.  
 
Arte, música y deporte, “recursos pastorales”  

También el mundo del deporte y de la música ofrece a los jóvenes la posibilidad de expresarse lo mejor 
posible: en el primer caso, la Iglesia les invita a no subestimar las potencialidades educativas, formativas e 
inclusivas, de la actividad deportiva; en el caso de la música, en cambio, el Sínodo se centra en ser “un recurso 
pastoral” que interpela también a una renovación litúrgica, porque los jóvenes tienen el deseo de una 
“liturgia viva”, auténtica y alegre, un momento de encuentro con Dios y con la comunidad. 

 
“Se abrieron los ojos”  

Dios habla a la Iglesia y al mundo a través de los jóvenes, que son uno de los “lugares teológicos” en los que 
el Señor se hace presente. Portadora de una sana inquietud que la hace dinámica – se lee en la segunda parte 
del Documento - la juventud puede estar “más adelantada que los pastores” y por eso debe ser acogida, 
respetada, acompañada. Gracias a ella, de hecho, la Iglesia puede renovarse, sacudiéndose de encima “la 
pesadez y lentitudes”. De ahí el llamado del Sínodo al modelo de “Jesús joven entre los jóvenes” y al 
testimonio de los santos, entre los cuales hay muchos jóvenes, profetas de cambio.  
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Misión y vocación 

Otra “brújula segura” para la juventud es la misión, don de sí mismo que conduce a una felicidad auténtica y 
duradera: Jesús, en efecto, no quita la libertad, sino que la libera, porque la verdadera libertad es posible 
sólo en relación con la verdad y la caridad. Estrechamente ligado al concepto de misión, está el de vocación: 
cada vida es una vocación en relación con Dios, no es fruto de la casualidad o un bien privado que se gestiona 
por sí y toda vocación bautismal es una llamada a la santidad para todos.  

 
El acompañamiento  

Acompañar es una misión que la Iglesia debe llevar a cabo a nivel personal y de grupo: en un mundo 
“caracterizado por un pluralismo cada vez más evidente y una disponibilidad de opciones cada vez más 
amplia”, buscar junto con los jóvenes un recorrido específico para hacer elecciones definitivas es un servicio 
necesario. Destinatarios son todos los jóvenes: seminaristas, sacerdotes o religiosos en formación, novios y 
jóvenes esposos.  

El Documento Final destaca la importancia del sacramento de la Reconciliación en la vida de fe y anima a los 
padres, enseñantes, animadores, sacerdotes y educadores a ayudar a los jóvenes, a través de la Doctrina 
Social de la Iglesia, a asumir responsabilidades en el campo profesional y socio-político.  
No a moralismos y falsas indulgencias, sí a la corrección fraterna. 

El Sínodo promueve, por tanto, un acompañamiento integral centrado en la oración y en el trabajo interior. 
Destaca la necesidad de acompañantes de calidad: personas equilibradas, de escucha, fe y oración, que se 
han medido con sus propias debilidades y fragilidades y que, por ello sean acogedoras “sin moralismos ni 
falsas indulgencias”, sabiendo corregir fraternalmente, lejos de actitudes posesivas y manipuladoras. “Este 
profundo respeto – se lee en el texto – será la mejor garantía contra los riesgos de plagio y abusos de 
cualquier tipo”. 

 
El arte del discernimiento  

“La Iglesia es el ambiente para discernir y la conciencia – escriben los Padres sinodales – es el lugar donde se 
capta el fruto del encuentro y de la comunión con Cristo”: el discernimiento, a través de “una confrontación 
regular con un guía espiritual”, se presenta, por tanto, como un trabajo sincero de conciencia, “sólo puede 
entenderse como una auténtica forma de oración” y “requiere el valor de comprometerse en la lucha 
espiritual”. 

 
“Se fueron sin demora” 

María Magdalena, primera discípula misionera, sanada de sus heridas, testigo de la Resurrección, es el icono 
de una Iglesia joven. Los esfuerzos y la fragilidad de los jóvenes “nos ayudan a ser mejores, sus preguntas nos 
desafían, las críticas son necesarias porque muchas veces a través de ellas la voz del Señor nos pide 
conversión y renovación”. De ahí la invitación a las Conferencias Episcopales y a las Iglesias particulares a 
continuar el proceso de discernimiento con el fin de desarrollar soluciones pastorales específicas.  

 
Sinodalidad, estilo misionero 

“La sinodalidad” es un estilo de misión que nos anima a pasar del yo al nosotros y a considerar la multiplicidad 
de rostros, sensibilidades, proveniencias y culturas. En este horizonte hay que valorar los carismas que el 
Espíritu dona a todos, evitando el clericalismo que excluye a muchos de los procesos de toma de decisiones 
y la clericalización de los laicos que frena el impulso misionero. Sinodal también debe ser el enfoque del 
diálogo interreligioso y ecuménico, orientado al conocimiento mutuo y a la ruptura de prejuicios y 
estereotipos, así como a la renovación de la vida comunitaria y parroquial para acortar la distancia entre los 
jóvenes-Iglesia.  
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El desafío digital 

El Documento Final del Sínodo trata de la misión en el entorno digital: parte integrante de la realidad 
cotidiana de los jóvenes, una “plaza” donde pasan mucho tiempo y donde se encuentran fácilmente, un lugar 
esencial para llegar e involucrar a los jóvenes en las actividades pastorales, la web presenta luces y sombras. 
Si, por un lado, permite el acceso a la información, activa la participación sociopolítica y la ciudadanía activa, 
por otro, presenta un lado oscuro – el llamado dark web – en el que se encuentran la soledad, la 
manipulación, la explotación, la violencia, el cyberbulismo y la pornografía. De ahí la invitación del Sínodo a 
habitar en el mundo digital, promoviendo las potencialidades comunicativas con vistas al anuncio cristiano, 
y a “impregnar” de Evangelio sus culturas y dinámicas.  

 

Reconocer y valorar a la mujer en la sociedad y en la Iglesia 

El documento evidencia también la necesidad de un mayor reconocimiento y valoración de la mujer en la 
sociedad y en la Iglesia, porque su ausencia empobrece el debate y el camino eclesial: hay una urgente 
necesidad de cambio por parte de todos. Se espera que “haya una presencia femenina en los organismos 
eclesiales a todos los niveles, incluso en las funciones de responsabilidad”. 

 

Cuerpo, sexualidad y afectividad 

El Sínodo recuerda a las familias y a las comunidades cristianas la importancia de hacer descubrir a los jóvenes 
que la sexualidad es un don. A menudo la moral sexual de la Iglesia se percibe como “un espacio de juicio y 
condena”, mientras que los jóvenes buscan “una palabra clara, humana y empática” y “expresan un deseo 
explícito de confrontación sobre cuestiones relacionadas con la diferencia entre la identidad masculina y la 
femenina, la reciprocidad entre hombres y mujeres, la homosexualidad”. Los Obispos reconocen el esfuerzo 
de la Iglesia por transmitir en el contexto cultural actual “la belleza de la visión cristiana de la corporeidad y 
de la sexualidad”: es urgente buscar “caminos más apropiados, que se traduzcan concretamente en la 
elaboración de caminos formativos renovados”. El Sínodo “reafirma la importancia antropológica decisiva de 
la diferencia y de la reciprocidad entre hombre-mujer y considera reductivo definir la identidad de las 
personas a partir de su orientación sexual”. Al mismo tiempo se recomienda “fomentar” los “caminos de 
acompañamiento en la fe, ya existentes en muchas comunidades cristianas”, de “personas homosexuales”. 

 

Acompañamiento vocacional  

Entre los otros desafíos señalados por el Sínodo está también el económico: la invitación de los Padres es a 
invertir tiempo y recursos en los jóvenes con la propuesta de ofrecerles un período destinado a la maduración 
de la vida cristiana adulta que “debe permitir un alejamiento prolongado de los ambientes y de las relaciones 
habituales”. Se requiere una atención especial en la acogida de los candidatos al sacerdocio, que a veces 
tiene lugar “sin un conocimiento adecuado y una relectura profunda de su historia”. 

 

Llamados a la santidad 

“Las diversidades vocacionales – concluye el Documento Final del Sínodo de los Jóvenes – están reunidas en 
la única y universal llamada a la santidad. Lamentablemente, el mundo está indignado por los abusos de 
algunas personas de la Iglesia, más que animado por la santidad de sus miembros”, por eso la Iglesia está 
llamada a “un cambio de perspectiva”: a través de la santidad de tantos jóvenes dispuestos a renunciar a la 
vida en medio de la persecución para permanecer fieles al Evangelio, puede renovar su ardor espiritual y su 
vigor apostólico. 

 

El regalo del Papa a los participantes del Sínodo 

 Finalmente, como recuerdo del Sínodo de los Jóvenes, el Santo Padre ha regalado a todos los participantes 
una baldosa de bronce en bajorrelieve que representa a Jesús y al joven discípulo amado. Se trata de una 
obra del artista italiano Gino Giannetti, acuñada por el Estado de la Ciudad del Vaticano, emitida en sólo 460 
ejemplares.  
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Carta de los padres sinodales a los jóvenes 
con motivo del final del Sínodo 

El Cardenal Baldisseri lee la carta dirigida a los jóvenes 

Redacción ACI Prensa 

Los padres sinodales han dirigido una carta a los jóvenes tras el final del Sínodo de los 
Obispos en la que les pide que no pierdan la confianza en la Iglesia. 

En la carta, leída por el Secretario General del 
Sínodo, Cardenal Lorenzo Baldisseri, al 
finalizar la Misa de clausura presidida por el 
Papa Francisco en la Basílica de San Pedro del 
Vaticano este domingo 28 de diciembre, los 
padres sinodales expresan su voluntad de 
ayudar a los jóvenes “en vuestras alegrías para 
que vuestras esperanzas se transformen en 
ideales”. 

“Que nuestras debilidades no os desanimen, 
que la fragilidad y los pecados no sean la causa 
de perder vuestra confianza. La Iglesia es 

vuestra madre, no os abandona”. 

 
A continuación, la carta completa de los padres sinodales: a los jóvenes 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

Nos dirigimos a vosotros, jóvenes del mundo, nosotros como padres sinodales, con una palabra de 
esperanza, de confianza, de consuelo. En estos días hemos estado reunidos para escuchar la voz de 
Jesús, “el Cristo eternamente joven” y reconocer en Él vuestras muchas voces, vuestros gritos de 
alegría, los lamentos, los silencios. 

Conocemos vuestras búsquedas interiores, vuestras alegrías y esperanzas, los dolores y las angustias 
que os inquietan. Deseamos que ahora podáis escuchar una palabra nuestra: queremos ayudaros en 
vuestras alegrías para que vuestras esperanzas se transformen en ideales. Estamos seguros que estáis 
dispuestos a entregaros con vuestras ganas de vivir para que vuestros sueños se hagan realidad en 
vuestra existencia y en la historia humana. 

Que nuestras debilidades no os desanimen, que la fragilidad y los pecados no sean la causa de perder 
vuestra confianza. La Iglesia es vuestra madre, no os abandona y está dispuesta a acompañaros por 
caminos nuevos, por las alturas donde el viento del Espíritu sopla con más fuerza, haciendo 
desaparecer las nieblas de la indiferencia, de la superficialidad, del desánimo. 

Cuando el mundo, que Dios ha amado tanto hasta darle a su Hijo Jesús, se fija en las cosas, en el éxito 
inmediato, en el placer y aplasta a los más débiles, vosotros debéis ayudarle a levantar la mirada hacia 
el amor, la belleza, la verdad, la justicia. 

Durante un mes hemos caminado juntamente con algunos de vosotros y con muchos otros 
unidos por la oración y el afecto. Deseamos continuar ahora el camino en cada lugar de la 
tierra donde el Señor Jesús nos envía como discípulos misioneros.La Iglesia y el mundo tienen 
necesidad urgente de vuestro entusiasmo. Haceos compañeros de camino de los más débiles, 
de los pobres, de los heridos por la vida. Sois el presente, sed el futuro más luminoso. 
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 El Secretari General valora l’ambient "de bona ona increïble que es viu dintre i 

fora de l’aula” 
Cardenal Baldisseri: "Necessitem que el document final del Sínode sigui provocador i 
remogui les aigües" 

Per connectar amb la joventut actual, la institució necessita convertir-se, com 
demana el Papa, en "Església de sortida". 
 

 El Sínode aprova "avançar vers una Església participativa i corresponsable" en 
la que no solament votin els Bisbes 

El document final proclama el "canvi inevitable" per a un major rol de les dones i 
laics a l’Església. 
 

 Els Pares sinodals es comprometen a apropar-se als homosexuals i a "prendre 
seriosament" les dones 

Gna. Kwon: "És precís afrontar el clericalisme i les diverses formes d’exclusió". 
 

 Luisa Berzosa: "És el moment de donar a llum a una altra Església, desitjo que 
l’Església sigui més inclusiva" 

Històrica peregrinació de joves i Pares sinodals  la tomba de Pere 

Cardenal Aguiar: "Els Bisbes han d’escoltar els joves i els joves participar en la vida 
de l’Església". 
 

 Els Pares sinodals proposen la creació d’un Consell Pontifici per als Joves 
Ruffini: "L’Església ha d’estar prop dels emigrants de segona gneració per millorar 
llur integració”. 
 

 El Papa urgeix al Sínode de Bisbes a «no parlar als joves des de categories i 
esquemes mentals superats » 

 
S’emociona en donar la benvinguda als dos primers Bisbes de la Xina autoritzats a 
anar a Roma. 
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El Papa anima al padre Ángel 
a abrir una iglesia 24 horas 
para los sintecho de Roma 

"Vimos un Papa entero, lleno de Dios, con buen humor y 
que enseña con autoridad" 

Julio Millán 

   

 

El Papa, el Padre Ángel y los curas de Mensajeros 

 

Cuando el Padre Carlos le regaló una corona de espinas típica de 
Jordania, Francisco dijo sonriendo: "De éstas tengo yo muchas" 

 Mensajeros de la Paz organiza un encuentro 
internacional de iglesias 'hospital de campaña'. 

 

(Julio Millán).- Los sacerdotes dedicados a Mensajeros de La Paz y Edad Dorada, con el padre Ángel a la 
cabeza, hemos tenido la dicha de poder concelebrar y luego saludar y conversar un rato con el Papa Francisco. 

Gracias al padre Carlos Jaar, presidente de Mensajeros Jordania, y su amistad más que fraterna con el 
padre Yoannes Gail, sacerdote egipcio para más señas católico copto y, en la actualidad, secretario personal 

http://www.periodistadigital.com/religion/solidaridad/2018/06/24/religion-iglesia-espana-solidaridad-mensajeros-de-la-paz-organiza-encuentro-internacional-iglesias-hospital-de-campana.shtml
http://www.periodistadigital.com/religion/solidaridad/2018/06/24/religion-iglesia-espana-solidaridad-mensajeros-de-la-paz-organiza-encuentro-internacional-iglesias-hospital-de-campana.shtml
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del Papa, quien nos facilitó este encuentro. Y gracias al padre Ángel conocido y querido en medio mundo y 
que también abre puertas por donde va. 

La Eucaristía en Santa Marta es de ésas con sabor a evangelio. Sin mitras ni báculo, sin inciensos ni 
ritualismos añadidos, todos en torno a la mesa de la palabra y del pan. Una la palabra siempre fresca con 
sabor a vida, que hoy nos regalaba un evangelio donde el Papa nos explicaba las líneas maestras del ser 
cristiano y de ir por la vida: "amad a vuestros enemigos, haced el bien a los que os odian, bendecid a los que 
os maldicen, orad por los que os insultan". 

Palabras que en boca del mismo Papa sabían a 
Misericordia y Perdón, cuando está viviendo 
momentos tan duros a nivel eclesial de 
hermanos suyos que incluso le difaman. Sin 
embargo, qué hombre tan entero y lleno De 
Dios. Nos hablaba de él su secretario la noche 
anterior con quien compartimos mesa y nos 
contaba de su talante, de su serenidad y 
también de su excelente humor. 

Los sacerdotes de Mensajeros queríamos 
compartir con el Papa los más de cincuenta años 
que lleva funcionando esta obra del Padre 
Ángel. Él le entregaba un pequeño símbolo que 
es hoy santo y seña del trabajo y del espíritu de 
su obra: un sintecho echado en un banco 
pasando la noche. De hecho, se trata de una 
réplica de la escultura que tienen en el Vaticano 
a escala natural a la entrada de la Limosnería 
dedicada a los pobres, que, para este Papa, 
gracias a Dios cuentan. 

Al acabar la Misa, nos dejaron para el final y 
poder saludarlo y conversar un poco más 

tranquilamente. Y así lo hicimos uno a uno y luego en 
grupo. Y cada uno le pudo expresar lo que sentía en ese 
momento. Una experiencia inolvidable con sabor a 

evangelio. El mismo P. Ángel, aunque lo ha saludado más veces, decía parecerle un sueño. 

Este Papa rezuma humildad y evangelio, que es lo que necesita nuestra iglesia hoy y esa humildad convence 
y entra por los ojos. Me recordó mucho a Jesús, cuando el evangelio dice de él que enseñaba con autoridad . 
Ciertamente una autoridad que no se 
impone, sino que convence, porque 
está llena de vida y compromiso. 

Los sacerdotes de Mensajeros de La 
Paz, junto al padre Ángel, hemos 
sentido aliento y fuerza para el 
camino en la tarea que llevamos 
entre manos: José Vicente y Ricardo 
en Castilla y León y Domingo y el que 
escribe en Andalucía, junto al Padre 
Carlos alma y entrega con sus 
refugiados iraquíes en Aman y 
enamorado de lo que él llama "mi 
vida con santos" que han huido del 
terror de Siria. 

Padre Ángel, Konrad Krajewski y Padre Carlos 

 

Padre Ángel, Konrad Krajewski 
y Padre Carlos 
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Precisamente, cuando el Padre Carlos le regaló una corona de espinas típica de Jordania, Francisco dijo 
sonriendo: "De éstas tengo yo muchas". 

Esto le hemos compartido al Papa, nos ha sonreído y nos ha cargado las pilas para seguir trabajando y dando 
gracias a Dios por estos cincuenta añosde 
trabajo con niños, mujeres, mayores, 
refugiados, sin techo y todos esos 
hermanos nuestros, que a menudo están 
en las orillas de la vida, esperando una 
iglesia samaritana y misericordiosa, que 
esté abierta de par en par no solo las 24 
horas sino también toda la vida. 

De hecho, el Papa animó al Padre Ángel a 
abrir una iglesia 24 horas para los sintecho 
de Roma, una iniciativa a la que también se 
sumó con agrado el limosnero de Su 
Santidad, el recién creado cardenal 
Krajeski 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

EL PAPA FRANCISCO ESTIMULA GESTOS 

EN FAVOR DE LOS DESCARTADOS 

Practicar la caridad y trabajar por los pobres, por los descartados de la 

sociedad, por los emigrantes, así como por quienes sufren por la violencia y las 

formas modernas de esclavitud fue el pedido que hizo el papa Francisco a la 

humanidad. 

Esta petición la realizó en Colombia, donde ayer cerró su visita de cinco días a 

este país sudamericano. Aquellas palabras las expresó en la caribeña ciudad de 

Cartagena, un destino turístico reconocido por sus murallas coloniales que 

enmascaran una profunda pobreza y desigualdad social en sus barrios. 

En Cartagena habló a los marginados, particularmente a los niños y niñas en 

riesgo de explotación sexual, a menudo estimulados por la demanda de turistas 

extranjeros. 

“Son los pobres, los humildes, los que contemplan la presencia de Dios, a quienes 

se revela el misterio del amor de Dios con mayor nitidez”, dijo el líder de la 

Iglesia católica, quien fue ovacionado por miles de personas a su paso por las 

calles de Cartagena. 

“La caridad ayuda a comprender la verdad y la verdad reclama gestos de 

caridad”, precisó en un mensaje que leyó en el atrio de la iglesia San Pedro 

Claver. El papa sufrió una pequeña herida en la ceja y pómulo izquierdos cuando 

el papamóvil frenó abruptamente en su recorrido por la ciudad, provocándole un 

sangrado que manchó su muceta. 
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EL PAPA FRANCISCO A LOS CONSAGRADOS 
«Necesitamos vuestra entrega total  

para el anuncio del Evangelio hoy más que nunca»  

  
 Vatican News 

 

Que los consagrados y los y consagradas 

“despierten su fervor misionero” para que no se 

cansen de estar entre  “los marginados y con los 

que no tienen voz". Esa es la petición que ha 

hecho el Papa Francisco en una nueva edición 

de EI Vídeo del Papa, la iniciativa llevada 

adelante por la Red Mundial de Oración del 

Papa, que mes a mes da a conocer las 

intenciones del Santo Padre.  

En el vídeo, el pontífice reconoció la tarea de 

los consagrados y subrayó que son esenciales 

para la vida de la Iglesia. Por eso, pidió que las 

personas consagradas puedan desplegar su trabajo generoso y entregado en todos los rincones del 

mundo.  

También resaltó la importancia de su labor en el día a día de la Iglesia, y exclamó: "¡No nos dejemos 

robar el entusiasmo misionero!".  

Según estadísticas del Anuario Pontificio del año 2017, en el mundo hay 188.229 religiosos, mientras 

que las religiosas ascienden a 670.320. Exceptuando casos concretos, las personas consagradas viven 

especialmente tres virtudes, también llamadas "consejos evangélicos": pobreza, castidad y obediencia. 

"Tanto religiosos, monjes, monjas, como otros laicos consagrados, en su encuentro personal con 

Jesucristo, ofrecen sus vidas por el Evangelio", reflexionó el Papa. "Más que nunca, con los desafíos de 

la humanidad de hoy, necesitamos esa entrega, su entrega total al anuncio del Evangelio en todos los 

rincones del mundo", agregó. 

"EI trabajo que los consagrados 

realizan en el mundo es 

inmenso y muy valioso, y lo fue 

a lo largo de la historia, 

pensemos en su aporte en la 

educación y en la salud, por 

ejemplo.  

Muchos de ellos llegan a 

aquellos rincones adonde no 

llegan ni los estados ni las 

organizaciones", subrayó el 

padre Frédéric Fornos SJ, 

director internacional de la Red Mundial de Oración del Papa y del Movimiento Eucarístico Juvenil. 

"Muchos hombres y mujeres que han consagrado sus vidas al Señor, han abierto caminos de santidad 

que son hoy para nosotros como una luz. Nos estimulan para ser más fieles al estilo de Jesucristo y estar 

particularmente presentes en las periferias existenciales, como suele mencionar Francisco. La oración de 

toda la Iglesia es de una gran ayuda", agregó. 
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Missatge del Superior General amb motiu del 2019, 

“Any de les Vocacions Lasal·lianes” 

 

Estimats Germans, joves lasal·lians i col·laboradors: 

L'Institut ha designat 2019 com l'Any de les Vocacions Lasal·lianes. Serà un moment especial per al nostre 
món lasal·lià. Recordarem el 300 aniversari de l'entrada de sant Joan Baptista 
en la vida eterna. En el moment de la seva mort havia només 100 Germans a 
França i un a Itàlia. Dirigida per l'Esperit Sant, que va inspirar el naixement de 
l'Institut dels Germans de les Escoles Cristianes, la resposta creativa de La Salle 
a la crida de Déu ha suscitat un moviment que segueix cridant homes i dones 
avui per a la Missió Lasal·liana. 

Com en el temps de La Salle, l'Esperit penetra subtilment les nostres vides a 
través de "moltes veus" i esdeveniments. L'Evangeli, la nostra primera i 
principal Regla, l'Església, els nostres estudiants, el crit dels pobres, la cultura 
de la violència, la coresponsabilitat ministerial dels nostres companys i la 
generositat dels joves són els emissors de la invitació a deixar-se pertorbar i 

canviar per l'amor del Regne. 

Els Germans som feliços de compartir amb tota la comunitat educativa el deure cristià de proclamar l'Evangeli 
als pobres. La nostra consagració religiosa ens indueix a donar suport als nostres socis amb els que treballem 
perquè esdevinguin autèntics protagonistes de la missió lasal·liana. 

En aquesta comunió de Germans i col·laboradors hi ha un punt central inspirador: el carisma lasal·lià. És un 
don de l'Esperit Sant per l'Església. Com assenyala el Papa Francesc, els carismes ”no són una herència 
assegurada i confiada a un petit grup per guardar-la, sinó més aviat dons de l'Esperit integrats en el cos de 
l'Església, atrets pel centre que és Crist, i després canalitzats com impuls evangelitzador”. 

Com Germans, reconeixem les diverses vocacions lasal·lianes, cadascuna amb la seva identitat específica i, 
al mateix temps, som conscients que estem en el si de la Família Lasal·liana, com a primers guardians del 
carisma lasal·lià, font d'inspiració per a tots els lasal·lians i sobretot pels responsables de compartir el seu 
patrimoni pedagògic i espiritual amb tots aquells amb qui treballem. 

Estem convençuts que el Senyor encara crida els joves per a ser Germans i per tant considerem que la nostra 
participació activa en el ministeri pastoral de les vocacions és font de vitalitat i un compromís per al futur 
(Carta). 

El Papa Francesc va declarar i va convocar un Sínode pel 2018 amb el tema “Joventut i discerniment 
vocacional“. 

Ell convida als joves a reflexionar sobre: “Un món millor que pot ser construït... com resultat dels seus 
esforços, el seu desig de canviar i la seva generositat. No tinguis por d'escoltar l'Esperit que ofereix opcions 
atrevides; no vacil·lis quan la teva consciència et demana de prendre riscos seguint al Mestre”. 

A mesura que ens acostem a 2019, fomentem iniciatives que afavoreixin una cultura vocacional. Aquesta 
pot ser una força unificadora per al creixement de l'Institut. Com a persones esperançadores, anem a crear i 
desenvolupar nous models per al ministeri pastoral de les vocacions. En nom de l'Institut, us dono la 
benvinguda a vosaltres, joves lasal·lians, per preparar-vos internament per a aquest Sínode, com a homes i 
dones de FE i de ZEL. 

Tots podem difondre raigs d’ESPERANÇA per a l'Institut en aquest món canviant. 

 

Atentament, 

GERMÀ ROBERT SCHIELER, F.S.C., Superior General 

Comissió internacional per a les Vocacions Lasal·lianes. Vocaciones Lasalianas 4, juny 2018, Roma, pp. 6-7 
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REFLEXIONS AMB MOTIUDE L’ANY JUBILAR LASAL·LIÀ… 300 ANYS 
 

DISCURS EVANGÈLIC 
DE SANT JOAN B. DE LA SALLE 

 

 

“Homes de poca fe, els deia, amb la vostra desconfiança poseu 

límits a una bondat que no els té. Si és infinita, universal i 

contínua (com no ho dubteu), és totalment segur que sempre 

pren cura de vosaltres i mai no us fallarà. Cerqueu seguretat, 

¿no la teniu a l'Evangeli? La paraula Jesucrist és vostra pòlissa 

de seguretat: no n'existeix cap altra que no sigui més segura, 

perquè l'ha signat amb la seva sang i li ha posat el segell de la 

seva veritat infal·lible. ¿Perquè, doncs us abandoneu a la 

desconfiança? Si les promeses positives d'un Déu no poden 

calmar les vostres inquietuds respecte al futur, cerqueu 

d'altres fonts rentables que se’ls poden equiparar. Contempleu els lliris i les herbes del camp: 

Jesucrist mateix és qui ens invita a mirar-los. Admireu amb quina opulència d'ornamentació i de 

bellesa els ha carregat Déu. Res no els falta; i Salomon mateix, tot el resplendor de la seva 

glòria, no anava tan ben vestit. Obriu els ulls i mireu els ocells que volen pels aires o els animals 

que es mouen sobre la terra; no n’hi ha cap que manqui del necessari; Déu proveeix llurs 

necessitats. No tenen graners, ni cellers, però troben arreu l’aliment que la Providència els té 

preparat i present. Sense sembrar, sense fer collites troben la subsistència. El Pare celestial 

s'ha encarregat de tot. Si la seva mà benefactora i liberal pren cura àdhuc dels més humils 

insectes que l'home xafa amb els seus peus, fins l’herba que se seca i serveix de pastura a les 

flames, ¿podeu creure, homes de poca fe, que aquell a qui consagreu la vostra joventut i a qui 

dediqueu els vostres treballs, va a abandonar-vos en la vostra vellesa i deixarà que us 

arrossegueu en la misèria en acabar una vida consagrada al seu servei? Reanimeu, doncs, vostra 

confiança en la seva infinita bondat, i honoreu-la lliurant-li la cura de les vostres persones. 

Sense preocupació pel present, sense inquietud pel futur, no porteu vostra sol·licitud més enllà 

del moment en que heu de viure, i no agreugeu el dia que corre amb les previsions del dia que 

segueix. El que us manca a la tarda, us ho donarà el dia següent, si sabeu esperar en Déu. Abans 

Déu faria miracles que deixar-vos en la penúria. Després de la paraula de Jesucrist, us dono 

com a prova l'experiència de tots els sants. Els miracles de la Providència són diaris, i no cessen 

sinó per aquells que desconfien".  

RESPOSTA DELS MESTRES 

"Vostè es despatxa molt a gust parlant, li respongueren els mestres, mentre res no li manca. 

Proveït d'un bon canonicat i d'un ric patrimoni, vostè té seguretat i està a cobert de tota 

indigència, Si el nostre establiment s'enfonsa, vostè seguirà dempeus i la ruïna de la nostra 

situació no afectarà en res la seva. Sense béns, sense rendes i, inclús, sense ofici, ¿on anirem 

nosaltres, i que serà de nosaltres si les escoles fracassen o si es disgusten de nosaltres? La 

pobresa serà la nostra única herència i la mendicitat el sol mitjà per aliviar-la“ .  
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CONSELLS DEL P. BARRÉ, DIRECTOR ESPIRITUAL, A LA SALLE 
EN L’ITINERARI DE FUNDACIÓ DE L’INSTITUT 

L’Institut ha de fundar-se des de la «Providència de Déu» 
  “Les guineus tenen caus –li deia el P. Barré a La Salle- i els 

ocells del cel nius; però el Fill de l’Home no té sobre què 

reclinar el cap". Aquestes paraules són de Jesucrist; heus 

ací el seu comentari segons l’estil del P. Barré. ¿Qui són 

aquestes guineus de les que parla el text sagrat? Són els 

fills del segle que s’aferren als béns de la terra. ¿Qui són 

aquests ocells del cel? Són els religiosos que tenen la cel·la 

com a refugi i asil. Però pels mestres i les mestres d'escola, 

que tenen la vocació d'instruir els pobres, a exemple de 

Jesucrist, no existeix en la terra altre patrimoni que el del 

Fill de l’Home. La Divina Providència ha d’ésser l’únic capital 

sobre el qual s’han d’establir les Escoles Cristianes. Cap 

altre fonament, fora d'aquest, els és convenient: és 

incommovible; i també les escoles seran incommovibles, si 

no tenen altre fonament”. 

“El seu nou Institut, li digué a la Salle, no està format encara, només ha estat concebut; està 

en perill d'avortar, si se’l trasllada a la capital per a néixer. L’ordre natural exigeix que creixi 

en el si que l’ha concebut abans de veure la llum del sol. A una planta se l’ha de deixar temps per 

fer-se, fortificar-se i fer bones arrels abans de trasplantar-la a un terreny més fèrtil. Si voleu 

una altra comparació. Quan es vol aixecar un edifici, primer s'han de posar els fonaments... La 

seva nova comunitat és un edifici espiritual que reclama la seva presència: Vostè és qui el funda 

i que l'ha d'aixecar. Amb raó, afegí, pot vostè nomenar petit ramat a la seva companyia, doncs 

la integren una quinzena de persones només; i a més, estan repartides entre Reims, Laon, Guise 

i Rethel; si en anar a París, s’emporta alguns, la Societat es debilitarà".  

 

CONSELL DELS AMICS DE LA SALLE 
“Ja que està vostè disposat a la renúncia general dels seus béns –li deien els amics-faci-ho a 

favor de la comunitat. La pietat i certa espècie d'equitat sembla que s'imposa. Ningú no tindria 

res a dir. És la seva obra, i només està esbossada; no necessita menys dels seus béns que de les 

seves mans per poder subsistir. Com pare, ha de proveir a la subsistència dels seus fills, amb 

preferència als estranys. La prudència ho aconsella, i el seu bon cor ha d'aprovar-ho. Els 

prudents del segle que tinguessin la temptació de censurar-li pel despreniment dels seus béns, 

reconeixeran com cosa justa la prudent disposició d'aquests béns en favor dels seus 

establiments. L'exemple de Roland, a qui vostè consultava durant la seva vida i de qui respecta 

la bona memòria, ha servir-lo de model. Ell fundà les escoles per nenes. ¿Perquè no fa vostè per 

les seves escoles el mateix que Roland va fer per les seves". 
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PREGÀRIA PERSONAL DE LA SALLE 

QUE EL CONDUIRÀ VERS UNA OPCIÓ DEFINITIVA 
“Déu meu, jo no sé si haig de fundar o no haig 

de fundar: no em pertoca a mi establir 

comunitats, ni saber com s'han d'establir. 

Correspon a Vós saber-ho i fer-ho de la 

manera que us plagui. Jo no m'atreveixo a 

fundarperquè no conec la vostra voluntat. De 

manera que jo no contribuiré a fundar les 

nostres cases: si Vós les fundeu, quedaran 

fundades; si no les fundeu quedaran sense 

fundar-se. Us demano que em doneu a 

conèixer la vostra voluntat”.  

Heus ací les paraules humils i sotmeses que 
va afegir: “No em desprendré dels meus 

béns, si Vós no ho voleu; no em desprendré 

sinó en la mesura que ho vulgueu; si em dieu 

que conservi quelcom, encara que sigui uns 

cèntims, ho conservaré”. 

 

 

 

LA SALLE AHIR I AVUI 
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G. Jaume Pujol i Bardolet 

 

El nom de La Salle és molt conegut en tot el món. El G. Saturnino Gallego en el seu  llibre de 
la BAC, sobre la biografia de San Juan B . de La Salle, volum I diu; ”en más de 80 países en que 

su Instituto ha ido estableciéndose durante más de 300 
años de su existencia, es bendecido y aclamado por 
muchos sin que el conocimiento de su vida y sus escritos 
sea poporcionado al alcance de ese renombre que la 
acción tan exstendida de los suyos le ha ganado. Y sin 
que, en general, pueda medirse por el real interés que el 
el conocimiento de su vida y el contenido de sus escritos 
postulan”. Sabem a més que segons el G. Michel 
Sauvage, expert en els estudis del Fundador, el 
nomenava com “Mestre espiritual”. 

“SOM LA SALLE: Germans, Associats i seglars compromesos amb la institució”. Per “ser” 
de La Salle cal “sentir-se” de La Salle. Copsar i viure la seva identitat, com ens diu el G. 
Superior General en una de lea seves últimes cartes adreçada als Germans, Associats i 
Lasal·lians. Parla clar dient que «és fonamental sentir la identitat lasal·liana». Això demana 
conèixer el Fundador, l’itinerari de la fundaciò de l’Institut, la seva trajectòria durant més 
de 300 anys. Hi ha hagut mitjans per tenir aquest coneixement: són nombrosos els qui han 
seguit sessions a Roma (CIL), Madrid CEL i Celas i al nostre Sector CELAS, FICAT i altres 
sessions diverses, a més de nombroses reunions de tot tipus. Per tant, coneixement n’hi ha; 
ara cal viure’l i treure’n conseqüències vitals. 

El Fundador quan va començar a fundar 
era ell sol, encara que certament empés  
per persones que providencialment 
suscitaren i animaren al Fundador a 
seguir fundant amb tot un itinerari de 
fidelitat a Déu: Nicolau Roland, Adrià Nyel 
un seglar i Nicolau Barré.  Després va 
reunir uns seglars, va tractar de constituir 
comunitat amb sentit d’associació, dient i 
insistint que  la fundació s’ha de fer entre 
tots, «junts i per associació»: d’aquesta 
manera tots responsables i 
corresponsables els uns amb els altres i empenyats en la mateixa obra i amb el mateix 
esperit,va organitzar sessions de formació i reunions per fer entre tots la fundació amb 
creativitat D’aquesta manera es va fer una cosa nova, no existent en aquell temps, amb uns 
sistemes pedagògics pràctics, fruit de l’aportació de tots. Només cal veure les obres escrites 
com la Guia de les escoles, entre d’altres. 

“ SOM LA SALLE “ 
Responsabilitat – Corresponsabilitat 
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Avui estem en un temps de 
«refundació de l’Institut». Si en el 
procés de fundació i durant més de 
300 anys següents han estat 
protagonistes pràcticament només 
els Germans, sabem que la situació 
ha canviat. Avui els seglars ocupen 
molta part de les responsabilitats. 
Sembla que el Senyor ens ha portat 
vers el que va dir el Concili Vaticà II, 
de donar responsabilitat als seglars 
dintre l’Església, Hi ha seglars ben 
compromesos, sigui amb una 
promesa d’Associació i d’altres 
vitalment compromesos. Avui neix 
progressivament, cada vegada més, 

l’Institut de la refundació. 

Però hi ha unes intuïcions de la fundació que són necessàries avui: el sentit comunitari, el 
sentir-se associats i corresponsables. Si l’Institut va ser fundat i continuat entre tots, també 
la refundació ha de ser entre tots. Però en els dos casos amb la identitat i espiritualitat 
fundacional, amb l’objectiu d’una  cristiana 
formació humana i cristiana, sobretot dels pobres.  

El sentiment i vivència d’ASSOCIACIÓ fou molt 
important en la fundació de l’Institut i ha de ser-ho 
sempre en el procés de refundació.Som 
ASSOCIATS: els Germans, els Associats o s’hi poden 
considerar els seglars més implicats en La Salle; 
cadascú des de la seva pròpia identitat, sigui de 
religiós o de seglar. Els Germans s’hi comprometen mitjançant un vot d’Associació i els 
Seglars associats mitjamçant una promesa que comporta els 5 elements assenyalats pel 

Capítol General de l’any 
2000: fe cristiana, sentit 
comunitari, missió sobretot 
amb els més pobres i obertura 
universal amb amplitud de 
mires. El Fundador va insistir 
molt en el sentit comunitari. 
Des de la comunitat ben 
viscuda s’incrementa el 
sentit i vida de fe, la 
creativitat i fecunditat de la 
missió i també l’obertura 
universal. El sentit i vivència 
comunitàriessón el foment 
de l’ASSOCIACIÓ. 
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El Papa Francisco aprueba la 

beatificación del Hermano James Miller 
 

El Papa Francisco ha aprobado este 8 de noviembre el decreto que 
reconoce el martirio del Hermano James (Santiago) Alfred Miller, un 
profeso del Instituto de los Hermanos de las Escuelas Cristianas La 
Salle que sirvió a los indígenas en Guatemala, donde fue asesinado. 

El Hermano James, nacido en Wisconsin (Estados Unidos) en 1944, 
ejercía como religioso desde 1962. Tras sus votos perpetuos en 
1969, fue enviado a Nicaragua, donde estuvo enseñando en 
diferentes lugares hasta su regreso 1979 nuevamente a Estados 
Unidos.  

Pocos años después, en 1981, regresó a su misión en América 
Central, en esta ocasión a Guatemala, donde se dedicó a instruir a 
los indígenas. El 13 de febrero de 1982 tres hombres encapuchados 
le dispararon y lo mataron en la escuela india De la Salle. 
 

 
 
 
 
 
 

  

LA SALLE HUEHUETENANGO (Guatemala) 

http://www.lasalle.es/images/stories/FotosNoticias/0Noviembre2018/hermano james.png
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G. Jaume Pujol I Bardolet 

 
 

 

 

UNA MICA D’HISTÒRIA 

Té una història molt diversa. El nom de Parmènia consta de dues paraules «para moenia», ciutat envoltada 
de muralles. Té història de tipus religiós des de l’època neolítica. En el segle IV l’emperador Gracià, que ha 
donat el nom de Grenoble (Gracianopolis), freqüentava el temple del cim de la muntanya dedicat a Mercuri 
i des d’allà vigilava les vies romanes que anaven cap a Lyon, Grenoble i Valence. Durant la Revolució Francesa 
un grup d’il·luminats s’hi establí predicant la fi del món i venent parcel·les de colina a canvi del cel. Era una 
estafa que fou degudament castigada 

Ja en el segle VIII la colina de Parmènia, situada a 749 metres sobre el nivell de mar, dóna la benvinguda als 
bisbes de Grenoble i Viena, circumstància que frena als sarraïns. Van construir una Capella dedicada a la 

Santa Creu. Per això Parmènia té el nom de la santa Creu. EI lloc té una bella visió sobre la vall de I'lsère, en 
el territori de Bièvre-Valloire i pertany al poble de Beaucroissant.  

Des del segle XIII és famosa la Capella dedicada a la Santa Creu, esdevé un centre de nombroses 
peregrinacions. Per exemple el 14 de setembre de 1219, el llac de Saint Laurent es buida per la ruptura 
sobtada d'una presa que provoca grans inundacions amb nombroses víctimes. Aquest esdeveniment marca 
profundament els seus habitants.  

Des del 14 de setembre de 1220, sota l'impuls del bisbe de Grenoble els supervivents agreeixen a la Verge 
Maria (Nostra Senyora de la Creu) i a Crist per haver escapat de la catàstrofe. La pelegrinació a la Capella de 
la Mare de Déu de Parmènia guanya impuls i èxit comercial, havent fet construccions a Beaucroissant per 
acollir els peregrins. 

En el segle XIIL la muntanya de Parmènia fou ocupada per un monestir de monges de la Cartoxa. En aquella 
època era necessari un bon naixement per poder entrar a aquest Monestir. Segons un pergamí de l'època, 
havien de mostrar quatre graus de noblesa: del costat patern i matern, tenir una mica d'idees modernes i 
fer una declaració de tal condició. Avui ens pot semblar estrany, però malgrat aquestes condicions es vivia 
en pobresa i austeritat i hi havien sorgit santes, com en el cas Béatrixd'Ornacieux, de gran popularitat i 
donant exemple de devoció a tota la comarca. A finals d'aquest mateix segle XIIL una petita colònia de 
Parmènia va fundar un Monestir a Eymeux, en el Drôme. Béatrixd’Ornacieux va fer part del grup de 
fundadores.  

QUÈ MÉS HI HA… A PARMÈNIA 

La història de Parmènia no comença i s’acaba amb la trobada de Soeur Louise amb el Fundador- Té 

una història de segles. Quan anem a Parmènia se’ns parla, a més de Soeur Louise Hours, de la beata 

Béatrix d’Ornacieux i de Marguerite d’Oingt que, havent viscut allà, han deixat petjada en tota la 

comarca. Veiemuna breu ressenya de totes elles en un fortificat on s’hi refugiaven els bisbes  
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A mitjans del segle XIII fou ocupat pels Canonges Regulars de sant Agustí com a Monestir per a dones. Serà 
cremat i reconstruït en el segle XVII i servirà pera, retirs espirituals fins a la Revolució Francesa. 

Entre la Revoluci6 Francesa i la Guerra Mundial esdevé un lloc de reunió d’una secta, després hi van els 
Olivetans i el 1944 el Monestir fou cremat pels alemanys.  

Restaurat el 1965 pels Germans de les Escoles Cristianes, concretament pel G. americà Leo Burkhart, que 
abans havia estat de formador a Saint Maurice l’Exil. Actualment Parmènia està recolzada per l’Associació 
d’Amics de Parmènia gràcies als esforços i enginy del G. Leo Burkhart. Veurem ara uns personatges que han 
donat nom a Parmènia amb ressonància en tota la comarca. Les seves despulles es troben a la Capella de 
Parmènia. 

 

BEATRIX D'ORNACIEUX (1260-1303)  

Va néixer en el Castell d'Ornacieux (Isère) cap l'any 1260. 
Va entrar al Monestir cartoixà de Parmènia quan tenia 13 
anys. EI 1300, als seus 40 anys, funda el Monestir d'Eymeux 
on hi morí el 25 de novembre de 1303. Es distingí pel seu 
amor a Jesús Crucificat i se la pot qualificar de mística 
exemplar. Posteriorment a la seva mort, hi hagué 
nombrosos miracles que augmentaren la seva popularitat. 
Malgrat les protestes d'Eymeux, les seves restes, 
conjuntament amb les seves companyes LouiseAllemanh i 
Marguerite de Saussenage, van ser transportades al 
Monestir de Parmènia per un monjo cartoixà on hi 
quedaren fins l'any 1667. La pedra quadrada que incloïa la 
tomba es conserva a l'Església de Parmènia.  

AQUÍ DESCANSA BÉATRIX D'ORNACIEUX  

RELIGIOSA DE LA CARTOIXA DE PARMÈNIA 

I DE LES SEVES DUES COMPANYES   

Malgrat del terror de les bandes de la Revolució Francesa de finals del segle XVIII que en molts llocs va arrasar 
i destruir i també malgrat dels cismàtics que durant 30 anys van ocupar Parmènia, les restes d'aquestes 
monges van romandre intactes, envoltades de respecte i honor. Pius IX va consagrar aquest culte a 
Béatrixd'Ornacieu declarant-la beata el 1860 i la seva festa es celebra el 13 de febrer entre els cartoixans o 
el 25 de novembre en l'Església universal.  

En 1849 les religioses de la Cartoixa de Beauregard volgueren tenir algunes relíquies de Béatrix i amb el 
permís del bisbe s'hi accediren. Igualment les monges de la Grande Chartreuse de Grenoble desitjaven tenir 
relíquies de la Beata Béatrix i ho menaren els monjos Olivetans que en aquest moment estaven a Parmènia 
i s'encarregaven de les peregrinacions a Parmènia. 

En la seva generositat els Pares de Parmènia no han volgut oblidar la Parròquia d'Ornacieux a la que va 
pertànyer la Beata Béatrix, ni la Parròquia d'Eymeux a Drômeatorgant-lis una petita part d'aquestes relíquies.  

Han passat sis segles i de la noble família d'Ornacieux no en queda ni rastre, en canvi persisteix viva la 
memòria i el culte a Béatrix.  

 

MARGUERITE D'OINGT (Probablement de 1240 a 1310) 

Va néixer d'una poderosa família senyorial de Oingt que s'extingí el 1382 per falta d'un hereu masculí. 
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La data de naixement de Margarida és desconeguda; se suposa cap el 
1240. De cert només se sap que va començar a escriure en 1286 i es va 
convertir en priora en 1288. El seu pare, Guichard de Oingt, l'esmentà 
en el seu testament en 1297. Va morir l'11 de febrer de 1310 

Margarida d'Oingt va professar a l'orde de la Cartoixa. Des 1288, es va 
convertir en la quarta priora del Monestir de Poletins (situat prop 
de Mionnay, al Dombes). Aquesta casa havia estat fundada el 1238 per 
Margarida de Bage, muller des del 1218 d'Humbert V de Beaujeu per a 
les monges que viuen d'acord amb els costums dels cartoixans. Avui 
dia només hi resta un sol edifici. 

Amb Maria de França (1160-1210) i Christine de Pisan (1364-1430), 
Marguerite d'Oingt és una dels primers poetes de les que tenim rastre 
de França. Monja cultivada, escriví en llatí una Pagina 
meditationum (Meditacions) en 1286. També és l'autora de dos textos 
característics, particularment notables en francoprovençal, el primer 
escrit conservat en aquest idioma. Es tracta de "Li Via seitiBiatrix, 

virgina de Ornaciu" (una hagiografia de Béatrixd'Ornacieux, una monja de Parmènia) i del "Speculum" 
("Mirall"). Les seves obres místiques van tenir l'aprovació del capítol general de l'orde dels cartoixans. 

 

LOUISE HOURS 

Neix a Touvet d'una famÍlia de modestos parcers. A l’edat de dos anys la 
família es desplaça a Beaucroissant i fent de pastora els voltants de 
Parmènia i a dalt de la mateixa muntanya sentí gran desig de reconstruir 
el Monestir de Parmènia i la Capella de la Mare de Déu i un dia de 1673 
va sentir una veu: “És en aquest lloc que m’he escollit per a ser honrada i 
vull que tu  m’hi construeixis un tabernacle”. I el 1674 es decideix a 
restaurar l'antic Monestir de la Cartoixa de Parmènia. Fou tractada de 
visionària i de boja i ridiculitzada per les seves companyes pastores i per 
alguns membres del clergat fins que més tard el bisbe de Grenoble li donà 
permís de reconstruir i de demanar almoines, que va anar aconseguint en 
el pas del temps de Tullins i de Valence. Louise i una companya seva van 
viure allí en una cabanya que s’havien construït amb gran austeritat 
menjant pa negre i aigua i passant molt fred. 

Recolzada doncs pel bisbe de Grenoble hi emprèn la construcció d'un 
edifici per a retirs espirituals i una hosteleria, ràpidament freqüentada 
pels membres de l'alt c1ergat de la regió. Alguns dies tenien Missa a la 

Capella reconstruïda i els altres dies baixaven a Tullins per 
la Missa. Va seguir rebent ajudes sobretot de Lyon per 
engrandir la Capella i habilitar algunes habitacions pel 
clergat que hi anava a fer recés i per a elles mateixes. 
Aquesta Capella de Nostra Senyora de la Creu va anar tenint 
renom en tota la comarca. Louise va insistir al bisbe de tenir 
un capellà a Parmènia, i ho aconseguí el 1681 en la persona 
de Roux, nomenat com a tal pel mateix bisbe de Grenoble, 
i que desitjava viure com un eremita i s’hi quedà durant 30 
anys treballant amb zel extraordinari. Van créixer les 
peticions de fer recés a Parmènia amb gran èxit. 
SoeurLouise va viure 54 anys a la colina de Parmènia i va 
morir el 22 de gener de 1727, a l’edat de 81 anys. 

  

https://ca.wikipedia.org/wiki/1286
https://ca.wikipedia.org/wiki/Prior
https://ca.wikipedia.org/wiki/1288
https://ca.wikipedia.org/wiki/Orde_de_la_Cartoixa
https://ca.wikipedia.org/w/index.php?title=Cartoixa_de_Poleteins&action=edit&redlink=1
https://ca.wikipedia.org/wiki/Mionnay
https://ca.wikipedia.org/wiki/Dombes
https://ca.wikipedia.org/wiki/Senyoria_de_Beaujeu
https://ca.wikipedia.org/wiki/Marie_de_France
https://ca.wikipedia.org/wiki/Christine_de_Pisan
https://ca.wikipedia.org/wiki/Francoproven%C3%A7al
https://ca.wikipedia.org/wiki/Beatriu_d%27Ornacieux
https://ca.wikipedia.org/w/index.php?title=Cartoixa_de_Parm%C3%A8nia&action=edit&redlink=1
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EI 1713 Soeur Louise acull a sant Joan B. de La Salle, per medi del canonge Yves de Saléon, que serà confident 
seu i director religiós de l'establiment. Soeur Louise aconsella a sant Joan B. De La Salle a no abandonar la 
seva obra i a continuar-la ja que Déu l'ha posat en aquesta situació. De retorn a París JB de La Salle continuarà 
a demanar consell a la que considera l'àngel del desert.  

Soeur Louise mor el 1727 i llega al bisbat de Grenoble la fundació de la casa de Parmènia, sempre molt activa 
perquè s'hi continuïn els retirs de l'un i altre sexe. 

L’esforç de restauració tingut pel G. Leo Burkhart ha facilitat la trobada de comunitats de Germans i de laics 
lasal·lians de tot el món per a reunions i retirs. Hi ha permanentment una comunitat de Germans pels 
diferents serveis. Cal dir que el G. Leo és digne de tot el nostre agraïment i elogi. Fer una estada a Parmènia 
és reconfortant doncs s’hi troba l’ànima i l’esperit del Fundador.  

Més informació al Cahier Lasalien n. 57, sobre Parmènia, escrit pel G. Leo Burkhart- 
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BREU PRESENTACIÓ DEL SALM 16 
EL SENYOR ÉS EL MEU BÉ SUPREM 

 
G. Ramon Grau i Estany 

Valoració genèrica.  
Aquest Salm és un salm preciós, malgrat que un xic deteriorat pel temps. “És 
com una escultura insigne a la que la intempèrie ha malmès algun tret no 
bàsic“, diu A. Schökel. 
Els sentiments que palesa fan d’aquest Salm una pregària entranyable de “fe 
gaudiosa“ amb un caràcter tan intens que ultrapassa el clàssic esquema d’un 
mer salm de confiança. 
El Salm 16 constitueix un anunci deseguretat permanent”. Hans Joachim Kraus. 

 

 Contingut 
En un apropament global del Salm hi podem discernir: 

a)  Una triple visió valorativa de l’ànima de l’orant 
-En el passat ha fet una opció que compromet tota la seva vida. Versets 1 a 4. (Consagració baptismal, 
consagració religiosa). 
- En el present gaudeix dels fruits d’aquesta opció, assaboreix els favors de Déu. Versets 5 a 8. 
- En el futur ja albira una joia i una festa perdurables. Versets 9 a 11. 

b)  L’activitat benvolent de Déu: Ve explicitada per 3 accions positives i 2 negatives 
+ Déu tria tot el meu destí. En ell s’inclou la meva situació present. Verset 5 
+ Déu m’aconsella [ינצעיyea’tsani], em dóna seny. Verset 7 
+ Déu m’ensenya el camí que duu a la vida. Verset 11 
- Déu no m’abandonarà. Verset 10 
- Déu no em deixarà de la mà, perquè m’estima. Verset 10 

c)  La mística de fons del Salm: La vida en presència del Senyor. Fins i tot les expressions locatives que empra 
suggereixen aquesta “immersió en Déu”. 

- Déu és a la dreta de l’orant en el verset 8. 
- L’orant és a la dreta de Déu en el verset 11. [Déu a l’esquerra de l’orant]. 
- L’orant és davant Déu en el versets 8 i 11. [ El text hebreu diu: “davant el vostre rostre“]. 
És a dir l’orant se sent rodejat, envoltat, embolcallat per Déu. 

d)  Una certa previsió de l’esperança d’una resurrecció. És cert que en l’horitzó de l’orant d’Israel 
només hi cabia la supervivència temporal, una vegada superats els perills. El cristià perllonga la seva 
visió a l’assumir la creença en la resurrecció. Aquesta convicció, fonament del Cristianisme, legitima 
el seu  desig d’una “felicitat per sempre”  del verset 11.  
Sant Pere aplica aquest Salm a la Resurrecció de Jesús, com així mateix ho fa Sant Pau [Veure Afinitats en el 
Nou Testament, Ac. 2:25-18.31 i 13:34-35]. 
[La veritat d’una vida en Déu més enllà de la mort, començà a imposar-se en el poble jueu, amb els Macabeus, 
segle II a. C., i en els escrits sapiencials, la Saviesa, segle I a. C.]. 

 

  Beneït sigueu, Déu meu, perquè m’heu alliberat dels ídols, 

I feu que jo us adori sols a Vós, i no Isis, ni Osiris, 

o bé la Justícia, o el Progrés, o la Veritat, o la Divinitat, 

o les Lleis de la Natura, o l’Art, o la Bellesa.... 

                                                         Paul Claudel en Cinc grandes Odes 
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1 Guardeu-me, Déu meu, en vós trobo refugi. 
2Jo us dic: Vós sou el meu Déu, 
Senyor, ningú com vós no em fa feliç. 
3 N’hi ha que van darrere dels déus estrangers;   
a mi els déus i senyors de la terra no em satisfan. 
4 Per més que multipliquin els seus ídols, 
les meves mans no els portaran cap ofrena, 
els meus llavis no en faran cap elogi. 
 

5 Senyor, heretat meva i calze meu, 
vós heu triat el meu destí; 
6la part que m’ha tocat és deliciosa 
i m’encisa la meva heretat. 
7 Beneït sigui el Senyor que m’aconsella. 
Fins a les nits m’ho recorda el meu cor. 
8Sempre tinc davant meu el Senyor; 
amb ell a la meva dreta mai no flaquejaré. 
 
9El meu cor se n’alegra i en faig festa tot jo, 
fins el meu cos reposa confiat: 
10 no abandonareu la meva vida al país dels morts, 
ni deixareu caure a la fossa el qui us estima. 
M’ensenyareu el camí que duu a la vida: 
joia i festa a desdir a la vostra presència;  
jo a la vostra dreta, felicitat  per sempre.         

 

 

ALGUNES AFINITATS I RESSONÀNCIES AMB EL NOU TESTAMENT 
 

8-11 Ac.2:25-28.31 Perquè David, referint-se a ell, deia: Sempre tinc present el Senyor, amb ell a la 
dreta mai no cauré. El meu cor se n’alegra i en faig festa tot  jo; fins el meu cos reposa confiat; no 
abandonaràsla meva vida enmig dels morts, ni deixaràs que el teu Estimat es corrompi. 
M’ensenyaràs el camí que duu a la vida: joia i festa a desdir al teu davant. 
(El Salmista) va veure per endavant la resurrecció de Crist i s’hi va referir quan deia que no havia 
estat abandonat enmig dels morts. 

 
10 Ac. 13:35  Per això l’Escriptura diu en un altre lloc: No deixaràs que el teu Estimat es corrompi. 

Jn. 20:9   De fet, encara no havien entès que, segons les Escriptures,  Jesús havia de ressuscitar 
d’entre els morts. (Quan Pere i Joan troben el sepulcre buit). 

1Cor. 15:4  ...i fou sepultat; ressuscità el tercer dia com deien ja les Escriptures. 
 
11 Ac. 14:17  El Senyor, mai no deixarà de mostrar-se tal com és, amb abundància de favors, concedint-

vos del cel,  pluges i  fertilitat, i omplint d’aliment i d’alegria els vostres cors. 

SALM 16 
DÉU ÉS EL GRAN TRESOR DE L’HOME QUE LI ÉS FIDEL 

 

Déu és refugi i Font absoluta de la meva 
felicitat 

 

 El món m’ofereix succedanis de Déu. 

Els rebutjo decididament? 

Els faig compatibles amb la meva 

vida de fe? 

 

 

 Déu és la meva gran herència 

Té cura del meu futur 

Satisfà el meu anhel de felicitat 

 

Em dóna seny en moments de 

discerniment i decisió 

 

Omple el meu pensament 

Ajuda la meva flaquesa 

 

 

 Tot el meu ésser: 
Se n’alegra 

Està assossegat 

 

Confia que res de mal li sobrevindrà 

Camina cap  a la vida 

Gaudirà del Senyor per sempre 
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ALGUNES AFINITATS I RESSONÀNCIES AMB L’ANTIC TESTAMENT 

 
1/ 
Sl. 142:6 Imploro auxili, Senyor, i us dic: Vós sou el meu refugi. 
 

2/ 
Ex. 33:18,19 Llavors Moisès digué: Deixa’m contemplar, si et plau, la teva glòria.  El Senyor li va respondre: 

Jo faré passar davant teu tota la meva bondat... 
 

3/ 

Ex. 20:1,3 Déu va donar al Poble d’Israel aquests manaments.. No tinguis cap altre déu fora de mi. 
Is. 33:21,22 El Senyor ens mostrarà la seva grandesa en un país de rius i canals de gran amplada... El 

Senyor ens governa, el Senyor ens dóna les lleis. El Senyor és el nostre rei: ell és qui ens salva. 
 

4/ 
Is. 42:8  Jo sóc  “el Senyor“, aquest és el  meu nom. No cedeixo a ningú la meva glòria. 
Èx. 23:13 Observeu tot el que us he manat. No pronuncieu el nom de déus estrangers, no us els poseu 

mai als llavis. 
Za. 13:2  Això diu el Senyor de l’univers: Aquell dia suprimiré del país els noms de tots els ídols i ningú 

no els tornarà a invocar. 
 

5/ 
Jr. 31:14 Satisfaré els sacerdots amb la part millor de les ofrenes, i l’abundor de casa meva saciaré  el 

meu poble. Ho dic jo, el Senyor. 
Jb. 29:1,4 Si jo pogués reviure els temps passats, aquells dies en què Déu em protegia...Quan em 

trobava en la plenitud de la vida, i Déu, l’amic, em guardava la casa. 
 

6/ 
Sl. 142:6 Vós, Senyor, sou la meva heretat en el país de la vida.  
Ez. 45:4 Aquesta part consagrada del país serà per als sacerdots, que oficien en el santuari i s’acosten 

al Senyor per a donar-li culte. 
 

7/ 
Sl. 51:8  Vós que estimeu la veritat al fons del cor, m’ensenyeu dintre meu a tenir seny. 
Sl.63:7  Quan des del llit us recordo, passo les nits pensant en Vós. 
Sl. 73:24 Vós em guieu amb el vostre consell, i després em prendreu a la glòria.  
Sl. 4:9  M’adormo en pau així que em fico al llit, perquè només el Senyor em fa reposar segur.  
 

8/ 
Sl. 73:28 Per a mi és bo d’estar prop de Déu. 
1 Sm. Cap.3 El Senyor va cridar Samuel. Ell  respongué: Soc aquí. 
 

10/ 
Sl. 49:16 Però a mi Déu em rescatarà la vida de les urpes del regne dels morts, per prendre’m amb ell. 
 

11/ 
Pr. 10:16,17 El sou del just és la vida.. Qui es deixa formar s’encamina a la vida... 
Pr. 15:24 L’home assenyat tira amunt pel camí de la vida.... 
Sl. 4:8  El goig que m’heu posat al cor és més gran que el d’ells quan han tingut bona collita de blat i 

de vi. 
Sl. 27:13 N’estic cert, fruiré en el país de la vida de la bondat que em té el Senyor.  
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ORACIÓN DE LA TERCERA EDAD 
Colgada en la puerta de una Parroquia de Puebla – México 

 

Aportación del H. Antonio Domínguez 

 

 

Señor, no permitas que me vuelva un viejo gruñón 

quejumbroso, criticón y  

pesimista, insoportable para los demás.  

Consérvame mi risa y mi sonrisa  

aunque me vean la boca desdentada ...  

Consérvame este sentido del humor que hace  

a todo el mundo sentirse a gusto; los amigos,  

los parientes y uno mismo.  

 

Hazme, Señor, un viejo generoso  

que sepa compartir lo mío; mi tiempo 

y las flores de mi jardín con los que no tienen ni 

tierra. 

 

No dejes que me vuelva un hombre del siglo pasado  

que habla siempre de los buenos viejos tiempos  

cuando todo estaba bien y desprecie las épocas 

modernas  

cuando todo anda mal.  

 

Hazme, Señor, un anciano que no olvide nunca mi 

juventud, que mas bien rejuvenezca  

la juventud de los demás, 

 

Señor, tú que has programado las estaciones del año 

y las de la vida,  

hazme un hombre de todas las estaciones.  

 

No te pido la felicidad simplemente. 

que mi última etapa sea bella, y así sea 

también testimonio de tu propia belleza. 
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En la Sagrada Escritura, que es la Palabra de Dios, el Señor nos dice: “Yo soy tu Dios, marcha en 
mi presencia y sé perfecto” (Gen. 17,1) Marcha 
en mi presencia, es decir: Tenme siempre 
presente, piensa siempre en Mí porque yo soy 
tu Dios y en Mí encontrarás consuelo cuando 
estés triste, ayuda cuando te sientas sin fuerzas 
y valentía para vencer todos los obstáculos. 

Dios es Amor, nos dice San Juan (1Jn,4,16) y Él 
nos contempla como una madre amorosa 
contempla a su hijo jugando. Él es el creador del 
cielo y de la tierra, del universo visible e 

invisible. Él está en todas partes como dice el Salmo 138. (Aquí podrías leer esos doce primeros 
versículos del Salmo, despacito, y con voz solemne, ya que son hermosísimos y llenos de poesía) 

Señor, tú me sondeas y me conoces; 
me conoces cuando me siento o me levanto, 
de lejos penetras mis pensamientos;  

distingues mi camino y mi descanso, 
todas mis sendas te son familiares. 
No ha llegado la palabra a mi lengua, 
y ya, Señor, te la sabes toda. 
Me estrechas detrás y delante, 
me cubres con tu palma. 
Tanto saber me sobrepasa,  
es sublime y no lo abarco. 

¿Adónde iré lejos de tu aliento, 
Adónde escaparé de tu mirada? 
Si escalo el cielo, allí estás tú; 
si me acuesto en el abismo, allí te encuentro. 
Si vuelo hasta el margen de la aurora, 
si emigro hasta el confín del mar, 
allí me alcanzará tu izquierda,  
me agarrará tu derecha. 
Si digo: “Que al menos la tiniebla me encubra, 
que la luz se haga noche en torno a mí”, 
Ni la tiniebla es oscura para ti, 
la noche es clara como el día. 

  

LA PRESENCIA DE DIOS 

Text demanat per un Signum Fidel del Perú. Els dies 12, 13 i 14 d’octubre passat 

hi hagué una Trobada Nacional de Pastoral Juvenil de Signum Fidei a Quillabamba (Perú) 

 

Sr. Norbert Niubó i Andreu, Signum Fidei 
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A mí me encanta la similitud entre el aire que respiramos y la presencia de Dios. El aire en medio 
del cual estamos es invisible, pero indispensable para vivir. Él, cuando respiramos, nos proporciona 
el oxígeno que nuestros pulmones necesitan para alimentar nuestra sangre que es necesaria para 
poder seguir viviendo. Cuando la polución atmosférica o los gases tóxicos envenenan el aire, en vez 
de oxígeno respiramos veneno y poco a poco nos vamos intoxicando, contraemos enfermedades y 
morimos. 

Dios, como el aire, es invisible pero indispensable para nuestra vida espiritual. El recuerdo 
frecuente de su amorosa presencia nos proporciona la fuerza que necesitamos para vivir una vida 
digna, honrada y generosa. Cuando el pecado y el olvido de Dios invaden nuestra existencia, poco a 
poco nos intoxicamos espiritualmente, perdemos nuestra dignidad, nuestra honradez, nuestra 
generosidad y nos convertimos en una piltrafa humana.  

Si estoy convencido de que Dios me mira, no me atreveré a pecar ante El. 

El recuerdo frecuente de la presencia de Dios es tan necesario como el aire que respiramos. Eso nos 
lo recuerda la Escritura cuando nos dice: “Es en Dios que tenemos la vida, nos movemos y existimos” 
(He. 17,28) 

En la pedagogía lasaliana, el recuerdo de la presencia de Dios es uno de sus aspectos más 
importantes: San Juan Bautista de La Salle, patrono mundial de los educadores, decidió que en todas 
las clases de sus escuelas, cada hora, un alumno tocara una campanita y dijera en voz alta: 
“Acordémonos de que estamos en la santa presencia de Dios” y todos sus compañeros decían. 
“Adorémosle”. Tras un minuto de recogimiento, durante el cual cada alumno elevaba una oración al 
Dios Amor allí presente, se reanudaba el curso. 

Cuando un joven y una joven están enamorados, aunque físicamente estén separados, el uno piensa 
continuamente en el otro. Este recuerdo mutuo es un signo de su amor.  Si amamos verdaderamente 
a Jesús, que es el Dios encarnado, y pensamos frecuentemente en Él, espontáneamente le diremos: 
“Jesús, te amo”, “Jesús ayúdame”, “Jesús, dame fuerzas para ser mejor”, “Jesús perdóname”… esas 
jaculatorias que brotarán de tu corazón serán como una suave lluvia que regará tu fe, tu esperanza 
y tu amor hacia Dios y hacia el prójimo. Con ello seremos fieles al Señor que nos dice: “Anda en mi 
presencia y sé perfecto”.  

No hay mayor felicidad en nuestra vida que el amor a Dios y sentirse 
amado por Él.  Como los discípulos de Emaús nuestro corazón 
arderá de gozo y de entusiasmo escuchando la voz del Señor 
hablándonos personalmente. 

Este es el camino de la santidad ordinaria y cotidiana de la que nos 
habla el Papa Francisco. Y este recuerdo frecuente de la presencia 
de Dios es una excelente preparación para su gran encuentro en la 
Eucaristía. 

Ánimo, que tu juventud sea valiente y generosa que es lo que 
nuestro Perú necesita. Vivir en la presencia de Dios os ayudará para 
conseguirlo. Y recordemos siempre las palabras de San Juan Pablo 
II: “La proclamación del Evangelio es una tarea que no podrá ser delegada a unos pocos 
“especialistas”. Todos estamos llamados a esta tarea y todos nos hemos de sentir responsables de 
ella”.  Eso es ser Signo de Fe. 

Mira que Dios te mira, 
mira que te está mirando, 
mira que El te va a llamar 
mira que no sabes cuándo. 

“Mira que El te va a llamar”- Quiere decir que el Señor puede llamarte para decirte 
“Sígueme”, como a San Mateo, o llamarte a su seno al final de tu vida.  
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H. Ceferino Catalán Murciano 

Hermano y amigo Luis: 

Tu vitalismo nos ha dejado perplejos. Hasta el último instante has estado 
actuando con optimismo y disponibilidad ante cualquier acontecimiento de 
la vida.  Y ahora, repentinamente nos has dejado sin haberte despedido de 
nosotros; sin decir nada, te has marchado, aunque con tu vida queda todo 
dicho. Así de rápida y así de vivencial ha sido tu despedida.  

Poco antes de tu partida me comentabas tu disposiciónante el Señor: “No 
tengo miedo, estoy tranquilo, lo que Dios quiera”. Elocuente lección para los 
que aquí quedamos. 

Esa disponibilidad se ha hecho patente a lo largo de tu vida, en la trayectoria 
de tu dedicación a la misión lasaliana, en tu entrega a la dirección de centros, 
en tu labor de animador pedagógico del distrito, en la tarea educativa en las 
casas de formación para de Hermanos; también como profesor de 

Blanquerna y, en especial, en la convivencia comunitaria. 

La asiduidad y participación en los espacios comunitarios y en los acontecimientos distritales y el aliento 
que tú infundías, han sido ejemplares, a fin de que, por tu afán de concordia y fidelidad, todo fuera en 
auge. 

Todo esto viene de herencia. Cuántas veces en nuestras conversaciones has mentado acciones y 
ejemplos familiares desde tu tierna infancia hasta el presente, y de tu amada tierra, Fuentes Claras. El 
cariño y rectitud de tus padres, el ambiente familiar distendido y acogedor de los tuyos; la sensibilidad, 
la entrega y rectitud de tu tío (Hno. Saturnino, fundador y primer director del Colegio La Salle Reus) han 
calado profundamente en ti.  Este afecto y agradecimiento familiar los has cultivado y los has hecho 
presentes hasta el último instante. Escasas horas antes de tu traspaso contactabas con tus parientes, 
dándoles ánimo y esperanza, y confiabas en saludarles muy pronto. Dios lo ha dispuesto de otra manera. 
Estamos en sus manos y Él sabe lo que hace para nuestro bien.  

Luis, gracias por tu vida de dedicación a La Salle en las personas de Hermanos, alumnos, alumnos de 
primera comunión, padres, profesores. Gracias por tu participación y entrega a la comunidad, al colegio, 
al distrito; gracias por tu proximidad y 
simpatía hacia los que a ti se acercaban; 
gracias por tu amistad y recuerdo constante 
para con tus antiguos compañeros de estudios. 
¡Cómo te recuerdan y te van a echar de menos! 
Nunca faltaste a ninguna de sus reuniones. Tú 
eras el animador del grupo. Ahora ya son 
amistad y unión eternas. 

Mira, Luis, cómo quedamos, no nos dejes solos. 
Ahora que ya estás unido al Señor para 
siempre, pídele que envíe sustitutos y 
continuadores de tu labor educativa lasaliana 
realizada en el tiempo, pues la mies es mucha y 
los operarios pocos.            

Continuamos unidos. Rezamos por ti, al igual 
que tú ya intercedes por nosotros.   

 

Descansa en paz, Luis.  

Despedida al H. Luis Lázaro 
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Jesús Gallegos  

Leído por  Núria Puuig, por haber tenido que ausentarse para atender a sus padres en Granada  

 

¡Queridísimo Luis! 

Los que te conocemos, los que hemos tenido la suerte de 
vivir y de trabajar contigo, sabemos que hoy no podemos 
permitir que la tristeza, la pena y el dolor se apoderen de 
nosotros. Eso no va contigo. Lo tuyo es sonreír a la vida y 
ante las dificultades. Por eso, tus compañeros de La Salle 
Reus, a partir de hoy, vamos a recordar, sobre todo, tus 
sonrisas amables, tus bromas y ese buen humor que nos 
has regalado durante tantos años.  

Imaginamos que es cuestión de actitud y de carácter, de 
haber nacido en la ribera del Jiloca, en Fuentes Claras. Eso 
marca; y hace, entre otras cosas, que uno pueda 
considerarse, como tú dices, “más baturro que maño”, y 

con suficiente honradez como para atreverse a jugar al guiñote en pareja y tener que pagar la 
consumición a los otros, de vez en cuando, por haber perdido.  

Pero también marca haber pasado por Manlleu, Pont d’Inca, Tarragona, Bonanova, Comtal, Manresa, 
Gràcia, Premià de Mar y otros muchos colegios. Y si no que se lo pregunten a tus alumnos. Nos decías 
hace un tiempo que “el alumno se acerca al profesor que se interesa por él y por sus problemas”, y que 
nosotros, los educadores, “cada día, con humildad, debemos renovar la ilusión por la enseñanza y por la 
educación de nuestros alumnos”. Pensando así, actuando así, viviendo así, como tú has vivido, ¿cómo no 
vamos a quererte? 

Dos días después de Reyes, del año 1954, empezaste a dar clases como profesor de Primaria, y 64 años 
después, te despides de nosotros de manera silenciosa y discreta, sin alboroto, con esa elegancia y 
cortesía que tanto te caracterizan. Todos te vamos a echar mucho de menos, y especialmente en La Salle 
Reus, ese gran colegio que fundó y que dirigió tu tío, el Hermano Pascual Plumed, donde has vivido tanto 
tiempo y donde hemos podido compartir tanto. Y es que somos tantos los que nos hemos podido 
beneficiar de tu ternura y humanidad; son tantas 
experiencias y recuerdos… que, en adelante, te lo 
prometemos, los iremos repasando mientras 
compartamos la oración contigo. 

Atrás quedan, ahora, la Posada Redón de la abuelica 
Antonia en la que de bien chico estuviste viviendo 
durante dos años; el chispa, ese tren de carbón de dos 
vagones que iba de Catalayud a Teruel con un revisor, el 
Sr. Cortés, que te invitaba a no pagar si obtenías buenas 
notas; tu paso por los colegios en los que has estado, tu 
integridad, tu transparencia, tu laboriosidad, tu 
magisterio como buen educador, tu vocación como 
Hermano de La Salle y tu entrega. 

Te lo agradecemos todo y le pedimos a la Pilarica, en la víspera de su festividad, que te proteja con su 
manto, para que tú, a su vez, puedas seguir intercediendo por nosotros.  

¡Gracias por todo Luis y hasta muy pronto! ¡Te queremos! 

  

A nuestro queridísimo Luis 
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Parròquia de Fuentes Claras 
 

Reconeixement de la comunitat 
educativa de Reus 

Celebració comunitària 

 a lapiscina de Cambrils 
Al Santuari de Meritxell 

La familia en Fuentes Claras Casa natal del G. Luis Lázaro 
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Chat  de Luis Aretio, aportado por el G. Ramon Font i Serra 
 

Docentes con corazón de tiza y alma de patio. Gracias por vuestra incansable raza. 

 Gracias docentes: desde la Educación Infantil hasta la Universitaria. 

 Gracias por cada tutoría ganada al poco tiempo, ese que nadie te regala. 

 Gracias por cada acierto, y también por cada fallo 

que sin querer a veces se escapa. 

 Gracias por cada día que no has querido faltar con 

esa gripe estacional o ese dolor del alma. 

 Gracias por soportar, demasiadas veces, a los 

hijos de los maleducados, esos que “revientan” tu aula. 

 Gracias por llorar a solas, y por emocionarte con 

los gestos invisibles que pasan en la rutina… casi 

desapercibida y callada. 

 Gracias por hacer malabares para que te atiendan, 

respeten…y además aprendan. 

 Gracias por toda la imaginación con la que compensas las muchas sabidas carencias. 

 Gracias por la paciencia, y por dejarte la garganta hecha trizas cada mañana. 

 Gracias por las formas: las buenas, las regulares y las otras menos afortunadas. 

 Gracias por tus caricias, si, esas que sabemos que haces a traición después de un esfuerzo y a 

cambio de nada. 

 Gracias porque cuando decidiste dedicarte a esto, seguro que no se parecía en nada a lo que 

ahora es, pero gracias por no perder ni un ápice de ganas. 

 Gracias por formar parte de la vida de nuestros hijos, porque te recordarán en cada aprendizaje 

y en cada encrucijada. 

 Gracias por dar sentido, forma y contenido en cada nueva jornada. 

 Gracias por preparar cada lección en casa, por corregir 

a altas horas de la madrugada, por vivir tu oficio más 

allá de lo que esperabas. 

 Gracias por convertir cada atasco o dificultad en una 

nueva experiencia de oportunidad. 

 Gracias por molestarte en mandar notas con ánimos, 

ideas y amables palabras. 

 Gracias por sentir que cada persona merece la pena y 

por nunca pensar en tirar la toalla. 

 Gracias por seguir animando a aquellos de quienes 

muchos ya no esperaban nada. 

 Gracias por esas tiritas para la desilusión que siempre sabemos que guardas y llevas 

preparadas. 

 Gracias por resolver y descifrar respuestas enigmáticas envueltas entre imposibles palabras. 

 Gracias por tu corazón de tiza, por tu alma de patio y por tu incansable raza. 

 Soy hijo de un “maestro de pueblo” quien dedicó algo más que su vida a la enseñanza, y de él 

aprendí lo que no se enseña: que la vida sin pasión no vale de nada. 

 No es magia, es educación.  

ELOGIO DEL MAESTRO 
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Palabras pronunciadas al finalizar del convite fraterno por el Hno. Ceferino Catalán 

Hno José Román Pérez, Visitador, Hnos. Visitadores 

Auxiliares Josep Canal y José Antolínez, Hnos. de La Salle, 

Familiares, Signum Fidei, Asociados, amigos todos:  

 Querría decir tan sólo dos palabras, pero desbordantes de 

sentimiento. Éstas son: MUCHAS GRACIAS. 

Hace dos horas hemos celebrado la Eucaristía, la acción de 

gracias por excelencia. Hemos agradecido toda la 

magnanimidad de Dios para con nosotros. Ahora queremos 

expresar esos sentimientos a los agentes de esos dones, por 

los cuales Dios se ha dignado bendecirnos. 

1-En primer lugar, nuestros padres que nos han dado lo 

mejor que tenemos: la vida, su desarrollo y todo lo que ella 

conlleva. Es un gracias pletórico y profundo.       

Y también gracias por el don sublime de acercarnos a Dios 

por su fe y religiosidad, con sus palabras y ejemplos. Por 

habernos facilitado y alentado en el seguimiento de nuestra 

vocación religiosa lasaliana. 

Sólo un gran amor es capaz de hacer lo que ellos hicieron por nosotros, a veces, en circunstancias y 

momentos muy difíciles.  

Este amor y entrega sin límites les han convertido en faro de nuestras vidas y espejo de nuestros 

comportamientos. Por todo ello: GRACIAS, MUCHÍSIMAS GRACIAS. 

2-¿Y qué decir de nuestros hermanos y demás familia? Que son la prolongación de la obra iniciada 

por nuestros padres. Han sido y son consejeros y colaboradores en nuestro seguimiento vocacional 

al servicio de la infancia y de la juventud.  

Su comprensión y ayuda, acompañadas con mucha frecuencia, de generosos sacrificios, y todo el 

cariño que alienta, consuela y anima, nos motivan para estarles eternamente agradecidos. Ellos 

también muy lasalianos.    GRACIAS. MUCHÍSIMAS GRACIAS. 

PROFESIÓN PERPETUA 

BODAS DE ORO 
Hnos. Antonio Girón, Ceferino Catalán, Antoni Roca, Jesús Morer 

BODAS DE PLATA: Hno. Joan Camps 
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3-También, desde lo íntimo de nuestro ser, queremos dar las gracias a la Institución La Salle, nuestra 

segunda familia, hoy tan dignamente representada por los Hnos. José Román Pérez, Provincial, H. 

José Antolínez Cuesta, Josep Canal, Auxiliares, y Hnos. aquí presentes que nos acompañan en esta 

celebración. Gracias por habernos permitido compartir el carisma lasaliano. Desde el primer 

momento de nuestra juventud, hasta el presente, todo han sido facilidades y atenciones en la 

formación humana, profesional, comunitaria y religiosa… Por nuestra parte, con gran alegría e 

ilusión, hemos dedicado nuestra vida a la educación de la infancia y de la juventud según el espíritu 

lasaliano.   

A todos ellos: superiores, formadores y compañeros, nuestro más sincero reconocimiento por su 

comprensión, desvelos y esfuerzos, ayuda y confianza para que fuéramos instrumentos lo más 

dignos posible en la educación humana y religiosa de los niños y los jóvenes. MUCHÍSIMAS GRACIAS. 

4-Un reconocimiento especial de agradecimiento a los de Signum Fidei y Asociados. Es 

reconfortante ver que hay savia nueva en la vida de La Salle. Adelante con vuestro compromiso 

firme de continuar el carisma lasaliano. En nuestras y vuestras manos está el porvenir de La Salle. 

Que la generosidad de todos sea el reclamo de nuevas vocaciones comprometidas en la misión.  

5- Y gracias también a todos vosotros, amigos y simpatizantes, que nos habéis acompañado en este 

aniversario. Vuestra presencia es una invitación suave y alentadora a seguir con generosidad en 

nuestro compromiso. 

 En las dificultades y problemas, y también en las alegrías e ilusiones diarias, el Señor nos ha dado 

fuerza para servir a los niños y jóvenes, a los Hnos. de comunidad y a cuantos se han cruzado en 

nuestro camino.                                

Llegado hasta aquí. Que el resto de nuestra vida sea un continuo Magnificat de alabanza y 

agradecimiento por todos los beneficios recibidos de Dios, de quien procede toda dádiva y don 

perfecto. 

MUCHAS GRACIAS.     MOLTES GRÀCIES A TOTS 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

  

Lo propio del Hermano 

Lo nuestro es ser el rostro más humano y compasivo de la Iglesia, En este sentido, el 
dominico Jesús Espeja considera que dentro de la comunidad cristiana, la vida religiosa 
es una vocación “con singularidad” que define en estos términos: deben manifestar en 
la historia el amor gratuito del que se da sin retorno. No son superiores a nadie dentro 
de la comunidad cristiana; tampoco han recibido el poder para regir, santificar o enseñar 
al pueblo cristiano, que confieren a los ministros ordenados. Su misión es la 
significatividad u oferta moral: que los cristianos y quienes nos contemplen concluyan 
que los seres humanos son llamados al diálogo con Dios. Y yo añadiría y a ser hermanos 
los unos de los otros. 

Lo nuestro es continuar haciendo cada día realidad “la bondad de Dios, nuestro Salvador 
y su amor a los hombres”, me gusta pensar al Hermano como “sacramento de la 
dimensión horizontal que nos impide llamar a las personas padre o maestro y nos invita 
a vivir y a llamarnos como hermanos- 

H. Álvaro Rodríguez 
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FESTA de família, celebrem els 50 anys 
de la PROFESSIÓ PERPÈTUA 

dels Germans 
JESÚS MORER i ANTONI ROCA 

 
G. Jesús Linares García 

 
Germà JESÚS MORER i MUNT: 
 

He abierto el retrovisor de mi memoria y he llegado a Ribes de Freser. Pronto divisamos tres hermosos ríos 

y el Castell de sant Pere; un enclave entre montañas y ríos, un entorno idílico. Encontramos a dos señoras y 

preguntamos por Jesús Morer, Hermano de La Salle. Le conocían, pero hace tiempo que marchó para Santa 

Coloma de Farners y ahora, creemos, reside en la Casa Sant Josep de Cambrils. Damos las gracias, y en el 

camino, recordaba a algunas comunidades donde él estuvo: Seu d’Urgell, Bonanova, Figueres, Torreforta, 

san Asensio, Rumanía, sant Martí Sesgueioles… 

He puesto un stop a mi memoria y le encuentro, como Director, en la Casa San Josep; es a la vez,  amigo, 

servicial, arquitecto de donación, junto al Germà Ramon; siempre le encuentro feliz, pero, en ocasiones, 

recordando las palabras del Papa Francisco “ser feliz no es tener un cielo sin tempestades, camino sin 

accidentes, trabajos sin cansancio, relaciones sin decepciones, pero sigue diciendo el Papa, es tener 

esperanza en las batallas, seguridad en el palco del miedo, amor en los desacuerdos…” En tus 50 años, de 

religioso y docente, hubo noche de estrellas, donde realizaste el oficio de “Sherpa” ayudando a los demás, 

sin colorear tus esfuerzos, pero sí dejando tus huellas de donación, mejor dicho, como diría Teresa de Calcuta, 

milagros de tu donación.  Tu historia no la escribió el tiempo, sino tu vida. No te canses de hacer el bien; sé 

profeta de tu testimonio. Cuenta con nosotros, porque, como diría Homero, “llevadera es la labor, cuando 

muchos la comparten”. Tus cardos de sufrimiento, irán desapareciendo en este tiempo de recuperaciones, 

tan sólo “saber esperar”. Bandadas de pájaros impacientes te harán dudar, pero cuenta con todos nosotros, 

especialmente con los magos/as de la enfermería y personal de servicio. Esta breve memoria quiere ser un 

salmo de agradecimiento a tu vida de religioso y muy rico en humanidad.  

Casa Sant Josep- La Salle   16-09-2018.  
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Apreciado y sonriente Gmà. ANTONI ROCA i RAMON: 

Junto al Germà.  Jesús Morer, celebras en familia y entre familiares, Hermanos y amigos de La Salle tus 50 
años de PROFESSIÓ PERPÈTUA. TODOS nos unimos a tu GRAN FIESTA. La gratitud sí existe aunque no 
siempre es visible, algo así como un día nublado que no deja ver el sol, y si quieres, son como nubes locas sin 
dirección alguna. Sigue sonriendo porque alguien dijo, que la sonrisa es parte de la eternidad anticipada 
Antoni, siempre en tu vida habrá alguna sombra de dolor (enfermedad), pero esto nos servirá para valorar 
mejor la luz (la salud). Tu vida junto a Jesús resucitado, es como un inmemorial inacabado; el religioso nunca 
se jubila. Mi director de Noviciado nos decía que “los únicos árboles que no crecen son los que están secos” 
y tú Antonio, hoy no estás seco y tienes una gran vida y sonrisa para rato. Sigue mirando hacia adelante, y en 
los días de luz primaveral y sonrisas poéticas, 
sigue amando a María, Madre nuestra. Te 
recuerdo el Salmo, que nos dice “que no 
hay gozo sin dolor, ni dolor sin alegría”. 

Como una avioneta sin conductor y en el 
ático de mis papeles he leído que naciste 
en Barcelona, y esto hace que piense en 
Cervantes, en una de las páginas del 
Quijote, que nos recuerda: “que Barcelona 
es archivo de cortesía, albergue de 
extranjeros, hospital de los pobres, patria 
de los valientes, venganza de los 
ofendidos, correspondencia grata de 
firmes amistades y único en sitio y 
belleza”. En este viaje imaginario he leído 
tus estancias en el Aspirantado Menor de 
Premià, Salamanca (Tejares), Montcada, Gracia, Figueres, Seu d’Urgell, Manresa…y otros rincones de tu labor 
pedagógica y religiosa; me pareció ver una postal del Modernismo encarnada en tu vida. 

Antoni, tu vida es un canto a la esperanza, y para todos, una atmósfera sacra de espiritualidad. 

 

LA VIDA ENS CANSA QUAN NO LA VIVIM 

Fomentar la cultura de l’agraïment (Roser Farràs Prat) 
Cada dia quan ens llevem som capaços d’agrair tot el que tenim? Agraïm la primera inspiració del 
dia, el primer pas, el primer bon dia, la primera mirada, el primer pensament…? Agraïm petites 
coses que configuren la nostra vida? 

Tenim tants motius pels quals estar agraïts. La vida en si és un regal que cada dia ens pot despertar 
aquest sentiment. Només cal obrir els ulls perquè el cor hi vagi darrera, només cal fer atenció i 
presencia per sentir agraïment. 

És tot un repte aprendre a valorar el que tenim i viure en l’aquí i l’ara. Si ens focalitzem només en 
el que no tenim no deixem espai per l’agraïment. 

Està a les nostres mans fomentar la cultura de l’agraïment, expressar-lo, sentir-lo, compartir-lo i 
deixar-lo fluir. És fàcil fer-ho i té uns efectes immediats i positius. 

És important prestar atenció a la vida i viure-la. Ensenyar als nostres alumnes a ésser agraïts 
portant-ho a la pràctica amb el nostre exemple que és un gran llegat per a ells, i una bona petjada 
per deixar en aquest món. 

Un imagineu conviure amb un entorn on l’agraïment sincer es respirés en tot moment? I es que 
sentir-nos valorats i valorar és bàsic per promoure energies sanes amb nosaltres i els altres.  
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José Ignacio González Faus, SJ 

Quan us reuniu per les primeres comunions, això ja no és celebrar la Cena del Senyor. Perquè una gran 
cadena comercial que encapçala tant les llistes de grans beneficis com les de salaris i condicions laborals 
injustes, acaba de publicar un espectacular fulletó en paper “couché”, de 22 pàgines, on s’anuncien 
vestits... per a la primera comunió entre 400 i 1000 €. amb descripcions com vestits de fantasia de seda, 
d’organza, cos brodat amb torera, falda de gasa amb vol... per a nenes i nens, rosetes elles en la seva 
majoria. 

També vestits per nenes invitades, cadenes i polseres d’or, rellotges  Swacht o Viceroy,  sabates, llibres de 
record, servei d’impremta per invitacions. I finalment, ”la gran idea”: llistes de primera comunió, 
paral·leles a les llistes de boda (“perquè t’assegures de rebre just el que més t’agrada”). En elles hi ha des 
de joiers i polseres, bicicletes, joguines electròniques... ¡inclús bíblies!... De manera que entre això i 
l’inevitable convit, igualment banal, a penes hi haurà autèntica comunió que no superi el mig milió  de les 
antigues pessetes. Massa diners per rebre el Déu dels pobres. Tant que algunes famílies han retardat la 
primera comunió dels seus nens per la crisi econòmica. 

¿És que no teniu altres dies de l’any per aquestes fatuïtats? ¿És que menyspreeu l’Església de Déu i 
avergonyiu els que no en tenen? La veritat és que en això no puc lloar-vos. Perquè jo mateix vaig rebre del 
Senyor el que us he transmès: que el Senyor Jesús en l’hora més negre de la seva vida, quan anava a ser lliurat 
per un dels seus i condemnat a la mort pels sacerdots, s’assegué a la taula, sopar amb els seus deixebles i, en 
aquell sopar,  va prendre el pa, símbol de la necessitat humana, el va partir i se’l passà dient que aquell pa 
compartit era la seva persona lliurada per a nosaltres. També va prendre una copa de vi, símbol de l’alegria 
humana i se’l passà dient que aquell vi era la seva sang (seu de la vida per als jueus) amb la que Déu segellava 
una aliança nova i irrompible amb el gènere humà... I afegí que repetíssim aquells gestos en memòria seva: 
de manera que cada vegada que celebreu la comunió esteu anunciant aquesta vida de Jesús lliurada fins a la 
mort per a tots nosaltres per solidaritat amb tots nosaltres. 

Per això hem d’examinar-nos seriosament, perquè qui menja el cos del Senyor sense discerniment menja la 
seva pròpia condemna... (cf. 1 Cor 11, 20ss.). No heu sentit l’exemple de vostres germans filipencs que han 
decidit celebrar la primera comunió dels seus fills de la manera més sòbria possible, sense vestits luxosos, ni 
futilitats, per a donar tot l’import el que això suposa als nens d’Haití? ¿Creieu que el Senyor lliurà la seva 
persona i la seva vida (el seu cos i la seva sang) perquè hi hagi diferències entre vosaltres? ¿No sabeu encara 
que en aquest món que heu muntant moren cada dia més de mil nens menors de cinc anys, per desnutrició 
o malaltia (cosa que fa uns onze milions de nens cada any? ¿És així com voleu preparar la jornada mundial 
de la joventut? No sabeu que, a més, aquesta forma de primera comunió dels nens en la seva última 
comunió? 

Per això vull recordar-vos les paraules dels antics profetes: “Detesto les vostres primeres comunions –diu el 
Senyor-; estic fart dels vestits de seda, se m’han tornat una càrrega les vostres diademes i polseres; apreneu 
a practicar la justícia, redreceu els oprimits, protegiu els qui no poden valer-se... Perquè aquesta és la primera 
comunió que jo vull: apreneu a compartir el pa amb el famèlic, a hostatjar els qui no tenen sostre, a vestir el 
despullat i a no tancar-te als qui són la teva pròpia carn... Llavors irradiarà la teva llum com aurora i les teves 
foscors interiors es tornaran migdia” (cf. Isaïes q i 58). 

I no us acontenteu en dir: anem a l’Església, anem a l’Església,,, ¿creieu que la casa del Senyor és una 
passarel·la de models? (Jeremies 7). ¿No sabeu que el ric només pot portar a l’Església la seva humiliació 
perquè Déu perquè Déu elegí els pobres com rics en el món de la fe i hereus del regne de Déu? ¿No són per 
cas els rics els qui sacsegen i després ens porten als tribunals, i enfronten el formós nom de cristians? (carta 
de sant Jaume 1,1o; 2,5 ss). 

Fa anys, i per les raons aquí exposades, el mes de maig ja fou qualificat com “el mes dels sacrilegis”. Per 
favor, no m’ ofengueu d’aquesta manera, diu el Senyor.  

Les primeres comunions 
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G. Santiago Heredia Plaza 

 

Hace algunos días, la prensa mencionó la Orden de las Vírgenes. Como la mayoría de los católicos no sabe qué 
es el Ordo Virginum, me ha parecido una buena idea hablar de él. He pedido a una lectora que me envíe algo 
de información sobre el tema. 

Todos estamos acostumbrados a la existencia de congregaciones religiosas, que forman parte de la vida 
cotidiana de la Iglesia. Sin embargo, en los orígenes del 
cristianismo no existían estas congregaciones, lo que existía era 
la Orden de las Vírgenes (y el de las Viudas). Eran mujeres 
consagradas totalmente a Dios en virginidad, que ya se 
mencionan en los Hechos de los Apóstoles y en las cartas de San 
Pablo. En lugar de estar organizadas en congregaciones, como las 
religiosas actuales, dependían directamente del obispo y la 
diócesis y prestaron durante siglos servicios valiosísimos a la 
Iglesia. 

Esta institución, sin embargo, terminó por caer en desuso y, a 
partir del siglo XIV, son muy pocos los casos de vírgenes 
consagradas de esta forma. El Concilio Vaticano II decidió 

recuperar el Ordo Virginum y, desde entonces, poco a poco, cada vez más mujeres van entrando en él. 
Actualmente, en España hay más de ciento cincuenta vírgenes consagradas. 

Quizás lo que más me ha gustado de lo que cuenta esta lectora es que las vírgenes consagradas son un signo 
escatológico. Es decir, son signo para nosotros de lo que será la vida del cielo, de que Dios basta para hacernos 
felices. Nos recuerdan (yo diría, incluso, nos demuestran) que Cristo se ha desposado con la Iglesia y nos 
quiere a cada uno inmensamente. No está mal, ¿verdad? 

Es una forma de vida consagrada reconocida por la Iglesia. Su regulación y configuración se contienen en el 
canon 604 del Código de Derecho Canónico y en el Ritual de la Consagración de Vírgenes promulgado el 31 
de mayo de 1970. Sin embargo, una adecuada comprensión de este carisma de la Iglesia no puede darse sin 
la referencia a la Tradición de la Iglesia, expresada en la vida de las vírgenes cristianas de los primeros siglos 
y en los escritos a ellas dirigidos por los Santos Padres –S. 
Jerónimo, S. Cipriano, S. Ambrosio, S. Agustín, S. Juan 
Crisóstomo, S. Atanasio–, pues sólo así se entiende con 
absoluta claridad el significado, características, elementos 
constitutivos y espiritualidad de esta forma de vida 
consagrada. El Concilio Vaticano II en la Sacrosanctum 
Concilium. nº 80 no ordenó que se “redactara”, que se 
“hiciera” un rito de consagración de vírgenes, sino que se 
“revisase el rito de la Consagración de Vírgenes, que forma 
parte del Pontifical Romano”. Cumplimiento de esta norma 
son precisamente el actual Ritual y el canon 604. 

La Orden de Vírgenes comparte con las demás formas de vida consagrada – institutos religiosos, sociedades 
de vida apostólica, institutos seculares, eremitas– los elementos comunes a todas ellas, expresados en el 
canon 573, como pueden ser: 

- una forma de vida estable reconocida por la Iglesia públicamente, 

ORDO VIRGINUM 
La Iglesia restablece la Orden de las Vírgenes
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- el seguimiento radical de Cristo, que se concreta en el compromiso públicamente manifestado de 
cumplir los consejos evangélicos mediante voto, promesa u otro compromiso análogo, 

- su configuración en el orden carismático y no en el jerárquico de la Iglesia, pues la virginidad por el Reino 
de los cielos es un carisma, don del Espíritu Santo a su Iglesia, 

- la persona es consagrada con un nuevo y peculiar título a Dios, que tiene su fundamento en la 
consagración bautismal y se añade a ésta por un sacramental regulado por la Iglesia, 

- constituye un signo de la respuesta de amor de la Iglesia al amor de Cristo. 

- es una imagen escatológica en el mundo, pues simboliza las realidades nuevas de la vida en el Cielo. 

Pero el Orden de vírgenes tiene un conjunto de rasgos específicos que, o bien no se dan en el resto de formas de 
vida consagrada, o, dicho con mayor propiedad, no se dan todos ellos en ninguna de esas otras formas: 

a) Por lo que respecta al aspecto carismático, sobresale en la identidad de la virgen consagrada la faceta 
esponsal de Jesucristo, el amor de la Iglesia en respuesta al amor de Cristo esposo; mientras que en otras 
formas de vida consagrada es más destacada la faceta orante, caritativa, misionera… de Jesús. 

b) Expresión de lo anterior la exigencia de la virginidad que el Ritual en sus observaciones previas 
números 4 y 5: que las aspirantes a ser consagradas “nunca hayan celebrado nupcias y no hayan 
vivido pública o manifiestamente en un estado opuesto a la castidad”. 

c) Se trata de un carisma que no nace como respuesta a unas necesidades apostólicas o sociales 
determinadas–educación, enfermedad, catequesis, misiones- sino como respuesta de la virgen a la 
llamada de Cristo a la Iglesia a ser su Esposa virgen. 

d)  Por lo que respecta al aspecto jurídico, la virgen consagrada emite únicamente el santo propósito de 
la virginidad, una pública declaración de castidad perpetua que, aunque jurídicamente no tiene los 
efectos del voto, se le aplican todos sus elementos, y que según toda la tradición patrística y los 
estudios más recientes abarca en sí todos los consejos evangélicos – entre ellos también los de 
obediencia y pobreza- que constituyen la esencia de la sequela Christi. 

e) La llamada de Cristo a la vocación a la virginidad consagrada no pasa por la mediación histórica de un 
fundador, como en otras formas de vida consagrada, sino que procede directamente de Cristo, quien 
la expresa a través de la Iglesia sin mediación de ninguna otra comunidad, grupo, instituto, 
monasterio o convento. 

f)   Por eso son consagradas por el Obispo diocesano, y no por ningún superior, abad, prior, de modo 
que están ligadas de modo inmediato con la Iglesia y, más concretamente, con la diócesis en la que 
han sido consagradas. La eclesialidad –Orden de las vírgenes– y la diocesaneidad –vinculación directa 
con su Obispo– son rasgos específicos de las vírgenes consagradas. 

g)  En cumplimiento de lo previsto en el último inciso del nº. 5 de las Observaciones Previas del Ritual, 
en algunas diócesis se ha aprobado un Directorio del Orden de Vírgenes Consagradas en que se 
establece el modo y condiciones en que se puede ingresar en este Orden de Vírgenes. 

h)  La vocación de las vírgenes consagradas es más específicamente individual, puesto que, en principio, 
es una vocación a una forma de vida solitaria, en unión directa con Cristo esposo, aunque puedan 
asociarse entre sí para ayudarse en la prestación de su servicio a la Iglesia y en el cumplimiento del 
santo propósito de virginidad)  La virgen consagrada no es religiosa, puesto que no profesa los tres 
votos de castidad, pobreza y obediencia; ni vive en comunidad o en referencia a una comunidad, 
aunque pueda asociarse con otras. 

i)  Pero la virgen consagrada no es laica o seglar en sentido estricto de estos términos, puesto que es 
consagrada con un sacramental, un título nuevo que expresa la dedicación singular de la virgen a su 
esposo Cristo. La virgen consagrada es laica sólo en cuanto que no es sacerdote, pero no es laica en 
cuanto que ha recibido una consagración. La virgen consagrada es seglar en el sentido de que no 
pertenece a ninguno de los institutos religiosos, apostólicos o seculares aprobados por la Iglesia, pero 
no es seglar en el sentido de perteneciente al mundo, puesto que por su consagración ha sido 
“separada” del mundo para Dios.  

Aun cuando haya de vivir de su trabajo en el mundo, y pueda vivir con su familia o con otras personas, ella ha 
de vivir las realidades temporales desde su estado singular de consagrada a Dios, de sponsa Christi.  
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Inicios del siglo XX hasta 1940 

 

H. Francisco Fuertes Villalba 

A) Construcción de la nueva Capilla. 

Empieza el siglo con la Canonización de S.J.B.L.S. el 24 de 
Mayo de 1900. 

Se celebra en Manlleu un Triduo solemnísimo en el 
que participan el Sr. Obispo Torras y Bagesi, Mosén 
Pere Comas que oficiaba el triduo. 

Para solemnizar esta fecha se inicia la construcción 
de la Capilla del Colegio. A ello contribuyó un legado 
de 300 duros con destino a esta construcción. 
Mosén Pere Comas, con entusiasmo, contrata al 
arquitecto Sr. J.B. Riera para iniciar la construcción. 
Se realizan los cimientos sin contar aún con los 
planos. Siguen las obras entre septiembre y 
diciembre en que se cubren aguas. A causa de los 
fríos se suspenden las obras hasta acabar los hielos. 
Por discordias entre patronos y obreros, se 
cerraron fábricas en 1901, las obras no se 
reanudaron al llegar el buen tiempo. 

Las masas amotinadas incendiaron y saquearon 
algunas casas. La casa de Mosén Pere Comas no se 
libró de este atropello. Pasados estos disturbios se 
reanudan las obras en julio de 1901 y no se 
acabaron hasta bien entrado 1903.  

La fundació del Col·legi 

La Salle Manlleu (II) 

A la dreta de la porta, sense edificar, podem 
veure el terreny en el que l’any 1930, passaria 
a construir-se el Patronat de Cultura, obra 
costejada per l’industrial manlleuenc Josep 
Sanglas i Alsina. 

1909. Església dela Puríssima Sang. Tot 
els problemes dels esdeveniments de 
1901, la construcció va tirar endavant. 
Els 1903 era més gran i va haver-se de 
modificar. 
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La capilla del Colegio entró en servicio el 15 de julio de 1903, onomástica del Director. 

El Rdo. Mn. Pere Comas efectuó la bendición y la inauguración. Su sobrino Mn. Xavier Padrós celebró el Oficio 
Solemne y, desde entonces, la iglesia del Colegio, bajo la advocación de “La Purísima Sangre de Nuestro Señor 
Jesucristo” quedó abierta al público. 

La construcción de la Capilla del Colegio no fue bien recibida por el Sr. Rector de la Parroquia y obtuvo del Sr. 
Obispo que impusiera las siguientes condiciones de 
funcionamiento: Todas las funciones que se realizaran en 
domingo y fiestas de guardar debían realizarse a puerta 
cerrada; las puertas deberían estar abiertas durante la misa 
de nueve con la condición de que predicase el capellán 
Consiliario. Estas disposiciones datan del 17 de setiembre de 
1903. 

El Hno. Director fue llamado al Palacio Episcopal para jurar 
que tendría la iglesia en buen estado de acuerdo con las 
disposiciones canónicas. 

Poco después de la inauguración se celebraron con toda 
solemnidad las Bodas de Oro de vida religiosa del Hno. Enriqc 
Delaris. Celebra el Oficio Mn. Xavier Padrós Comas con 
asistencia de los Rdos Juan Raulet y José Miralpeix, 
predicando el Padre Ramón Solá franciscano. Todos ellos 
eran antiguos alumnos del Hno. Enric. Asistieron asimismo 
otros 22 sacerdotes exalumnos del Colegio que realzaron la 
jornada con su presencia. 

 

B) Bodas de Plata del Colegio 

Para celebrarlas se fijó la fecha el día de la Ascensión, 1 de 
junio de 1905. Los hechos están reseñados en un periódico de 
la época. Así transcurrió la celebración: 

1. Misa solemne en la que se cantó la “Misa Pontificalis” 

de Perossi por la Schola 

Cantorum dirigida por el 

maestro Relat. Predicó el 

Sr. Canónigo Collell con el tema “Qui autem fecerit et docuerit, hic 

magnus vocabitur in regno coelorum” exaltando a La Salle y a su hijos, en 

especial al ya anciano Hno. Enric y al Rdo. Mn. Pere Comas. 

2.  Siguió a la misa una procesión por parte de la calle del Ter y paseo 

de junto al rio con los pendones del Colegio y la estatua de S.J.B.L.S. 

3. Por la tarde, a eso de las 8, una muy interesante velada en el gran 

teatro de la Juventud Católica con asistencia de autoridades de Manlleu 

y de Torelló además del Sr. Joan Trias catedrático de la Universidad de 

Barcelona y de otras personalidades importantes de Manlleu y Vic. 

Se realizaron varios actos a cargo de los escolares, el Orfeón de la 
Juventud Católica y la Orquesta “La Antiga Manlleuenca”. 

Los discursos brillaron por todo lo alto. Las poesías de los Srs. Puntí y 
Coll fueron muy bien recibidas.  

Un valuós document gràfic. Les 
cases que s’havien d’enderrocar per 
a construir l’edifici del Patronat de 
Cultura. Els personatges són el G. 
Director del Col·legi, Mn Casanovas i 
el Mestre d’obres Josep Molas. 

Un nombrós grup 
d’alumnes que podrien ser 
del Patronat Sant Josep. És 
probable que sigui de la 
segona dècada el segle XX. 
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Aproximadamente de las 11 de la noche desfilaban por la calle del Puente de Can Molas, actualmente en 
obras de ampliación, una multitud que repitió los vivas dados a los Hnos. y a su Fundador. 

Paralelamente a estas celebraciones tenían lugar distintas reformas en la casa: Rebajar el patio 30 cm. (1904); 
Adicionar una nueva ala al Colegio para alojar a los nuevos alumnos internos, en planta baja el comedor y en 
los pisos superiores dos grandes dormitorios para 60 internos. 

Hay unas sentidas frases del Hno. Enric Delaris que decían: “Mentre jo visqui, mai, per res del món, tancaré 
l’Escola Gratuïta. Materialment, sembla a tothom que el Col·legi sostingui a l’Escola. Ai, que errat aneu. Es 
l’Escola la que, mirant-ho amb els ulls de la fe, sosté el Col·legi. I si alguna vegada, que Déu no ho permeti, es 
tanca aquesta Escola que jo tant m’estimo, ja podeu despedir-vos del Col·legi. Sols en restarà el record. 
(Entresacado del libro “Els tres Patronats de Manlleu”, pàg. 29). 

El profesorado fue también aumentando en proporción y el Colegio adquirió una gran relevancia dentro del 
Instituto, sólo superada en la provincia por el de Bonanova. 

 

C) Crecimiento del Colegio 

Una nueva construcción se añade en 1908 a las ya existentes, la que tiene instalada la cocina a nivel de calle 
y dormitorios en la parte superior. Además se 
construye un departamento aislado para los 
enfermos. 

El año 1909 queda registrado como el de la 
célebre “Semana Trágica” que se cebó 
especialmente en las casas de religiosos de 
Catalunya. En Manlleu afectó a algunas 
fábricas y a casas de los empresarios. No 
alcanzó al Colegio porque era muy apreciado 
y, además, 30 incondicionales del Colegio 
guardaron el edificio arma en brazo para 
defenderlo de cualquier agresión. 

La prosperidad del Colegio continúa de año en 
año. Para atender a las numerosas peticiones 
de ingreso, al no poderlas atender, se recurre 
al Hno. Superior General demandando 
permiso para edificar nuevas dependencias: 

clases, dormitorios y un gimnasio. La concesión del permiso se hizo esperar y vino de la mano del Hno. Louis 
de Poissy, Asistente. Para esta nueva ampliación se compró la casa vecina, conocida como “Can Coi”, en el 
curso escolar 1912-13 por importe de 2.500 pts. Las obras empezaron en Agosto y se terminaron en Octubre. 
Por la humedad ambiente se tuvo que secar con 
estufas para hacerlo habitable. En Enero de 1914 
se pudieron utilizar ya los nuevos dormitorios en 
tanto que las clases lo fueron a mediados de 
Febrero. 

Por esta época se perdió la subvención de 800 
pts./año, que otorgaba la Corporación Municipal, 
por dificultades financieras de la misma. 

Ese mismo verano de 1914 se realizan nuevas 
modificaciones: construcción de muros de 
separación en los patios de recreo y de aislamiento 
del lavadero y del corral, Se eliminaron algunos 
tabiques para ensanchar el dormitorio de las clases 
de 7º y 8º cursos.  

Classe de geografia. La indumentària dels Germans 
amb sotana i pitet blanc va causar sorpresa als 
alumnes, doncs no s’havia vist mai a Manlleu. 

La quitxalla jugant a futbol amb xancres. Els jocs 
escolars formaven part de les activitats 

extraescolars. 
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A la muerte del H. Enric Delaris (4 dic. 1914) se designa como Director al H. Pere Vall·llovera que hasta 
entonces ejercía de Subdirector. 

Para rendir homenaje al H. Enric Delaris se Programó una magna velada, al estilo de la época. La Junta que 
se formó al efecto contó con el Sr. Lluís Coll Espadaler y el H. Casimiro Félix. Esta velada se celebró el 12 febr. 
1915. Un libro recurso con el título “Germà Enric Delaris Baretjà” recogía los datos presentados. La velada, la 
presidió el Sr. Obispo Torras i Bages. 

Además se llegó a los siguientes acuerdos: 

 - Solicitar al Ayuntamiento hijo adoptivo post mortem. 
 - Pedir al Ayuntamiento que la calle “Cal del Ter” pasase a ser calle Germà Enric Delaris. 
 - Abrir una suscripción para erigir un monumento a su memoria en el patio del Colegio. 

¿Qué fue de estos acuerdos? 

El 1º tuvo su concesión el 12-Abril-1915; el histórico pergamino, obra del Hno. Ildefonso Luis de Santpedor, 
fue encuadrado en un marco de caoba y figuró, hasta 1936, en la sala de visitas del Colegio. 

El 2º, que hace referencia a la calle, no prosperó por aquel entonces aunque sí más tarde como se verá. 

El 3º que se proponía erigir un monumento en su memoria sí se hizo realidad gracias a la actividad de la junta 
antes mencionada. Este monumento quedó destruido en 1936. Constaba de un pedestal de piedra blanca 
rematado por un busto de mármol colocado sobre un zócalo de mampostería cubierto de yedra y una cerca de 
hierro forjado de forma ovalada. Autor del busto y pedestal fue el escultor barcelonés D. Pedro Carbonell. 

Se inauguró el monumento el 18 de julio de 1915 en un acto solemnísimo presidido por los Iltmos. Sres. 
Obispos de Vic (Doctor José Torras i Bages), de Solsona (D. Fco. De A. Vidal i Barraquer, más tarde Cardenal 
Arzobispo de Tarragona). 

Sin nada de particular transcurre el curso 1916-17 que cierra con una matrícula de 175 pensionistas. 
Siguiendo la marcha ascendente no es de extrañar que ese número vaya creciendo de año en año y, de 
aquellos 70 que había en 1900, se alcanzase la cifra de 192 en 1919, no pudiendo llegar a más por falta de 
locales donde alojarlos. 

Cuando la guerra iniciada en Sarajevo alcanzó su término se abate sobre Europa una peligrosa gripe. Ni la 
Vila de Manlleu ni el Colegio escaparon al azote epidémico. Después de morir un alumno, Joan Guash, en 
cuestión de 24 horas después de verse atacado de bronconeumonía, el H. Pere, Director, decidió devolver 
los alumnos a sus familias permaneciendo el Colegio cerrado desde el 11 de octubre al 12 de noviembre en 
que se reanudan las actividades escolares. 

El Colegio sigue su vida normal durante unos años. El H. Pere pide y obtiene de los superiores su relevo como 
Director. Le sustituye el H. Crisóstomo, 
tercer director, mientras que el H. Pere 
permanece en la Comunidad como 
Ecónomo, cargo que ya había ocupado 
antes con el H. Enric Delaris como 
Director. 

El H. Crisóstomo solo estuvo 2 años como 
Director y, en este período, el Colegio 
alcanza el punto más alto de 
concurrencia: más de 200 pensionistas 
con 22 Hnos. en la Comunidad, 2 de ellos 
en la Gratuita. 

En 1923 toma el mando el H. Enric, que 
procedía del Colegio Condal y donde 
ejercía de subdirector. En este año se 
introduce la novedad del lavado de la 
ropa con máquina eléctrica ya que hecho 
a mano resultaba lenta y costosa. La 

1909. Detall del jardí. Zona on es rentava la roba dels 
interns. Aquest espai estava situat a l’interior de l’escola, 
concretament en un racó del pati dels alumnes. 
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máquina eléctrica y las obras de instalación costaron 8.380 pts. de las cuales 4.680 pts. correspondían al 
precio de la máquina. 

 

D) Documento H. Enric Delaris, Hijo Adoptivo de Manlleu post mortem 

Transcripción del contenido del pergamino de la declaración de Hipo adoptivo de Manlleu, concedido al Hno. 
Enric Delaris por el Ayuntamiento. 

“El Ayuntamiento Constitucional de Manlleu, teniendo en cuenta los beneficios que ha reportado a dicha 
Villa el funcionamiento del Colegio dirigido por los Hermanos de las Escuelas Cristianas, en el que han 
encontrado instrucción gratuita todos los hijos de los obreros que en él han asistido, y altamente agradecido 

a los esfuerzos y desvelos de su fundador H. Enric 
Delaris Baretjà, durante los 34 años que ha 
permanecido al frente del mismo, después de haber 
fundado también el Colegio Comercial que tan gran 
renombre da a esta población, en sesión del 23 de 
marzo último acordó por unanimidad nombrarle Hijo 
Adoptivo de la presente Villa post mortem. Y en 
cumplimiento del mencionado acuerdo, se extiende el 
presente título para perpetuar su memoria, en 
Manlleu a 13 de abril de 1915. 

El Alcalde, Pablo Caballeria; P.A.D.A. El Secretario 
Francisco Pallas”. 

NOTA: Publicado en “Gaceta Vigatana” Nº 150 del  de 
junio de 1915. 

E) Mejoras desde 1923 

Nuevo régimen alimenticio requerido por las circunstancias del internado y puesto en práctica por el H. 
Crisóstomo con estas características: 

Desayuno: Un tazón de café con leche y chocolate o patatas o arroz 
Comida: Sopa (Escudella) o arroz / Legumbres / Carne con patatas-guisantes… / Postre. 
Cena: Sopa / Legumbres / Carne o pescado y varias veces por semana Ensalada. 

Esto supuso un sobrecoste de la pensión de 20 pts./trimestre. 

Previsiones de crecimiento en el Colegio ya que no se había hecho nada desde 1914. Se entablan 
negociaciones un tanto complicadas con el vecino propietario de la casa colindante para la compra de ese 
edificio. Al final se llegó a un entendimiento pagando 8.000 pts. por el inmueble y 1.750 pts. de indemnización 
por el traslado de la maquinaria de los telares que contenía.  Los cursos 1925-26-27 figura el H. Leonardo al 
frente del Colegio. 

El año 1928 toma la dirección el H. Pedro Fabro. Su 
directorado se inicia en el momento en que D. José 
Sanglas Alsina decide llevar a la realidad la fundación 
de una nueva institución cultural que vendría a 
llamarse “Patronat de Cultura”. Este hecho exigió 
dedicar 2 Hnos. más para atender las clases nocturnas. 

En 1929 se acomete la renovación de la primera casa 
de la fundación del Colegio. Inspeccionada por el 
arquitecto D. Josep Maria Sagnier éste emite un 
dictamen pésimo en el que declara que el edificio 
amenaza ruina inminente. Avisado el H. Visitador 
Leonardo éste se presentó con otro arquitecto quien 
tras minucioso examen dictaminó la urgente 

Un dels dormitoris dels interna. Al 1900 
costava 20 ptes al mes. Hi havia 480 
alumnes entre interns i externs. 

Un dels menjadors del Col·legi. El 1913 
l’Escola tenia 175 alumnes interns. Per 

manca d’espai es va haver de comprar la  
l’edifici de Can Coi per 2.500 pessetes. 
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necesidad de una total reconstrucción. Al terminar el curso 1930 se derribó el viejo caserón y en tres meses 
se terminó totalmente la construcción del nuevo edificio tal como se encuentra hoy. (Cuando se escribió el 
libro del 75º aniversario). La obra se debe a la empresa de construcción de D. Ramón Molas. 

 

F) Del triunfo a la dispersión (1930-1939) 

En el transcurso de 1930 tiene lugar la 
celebración de las Bodas de Oro 
fundacionales. Los programas de actos los 
imprimió Oliva de Vilanova. El escultor 
manlleuense Josep Viladomat, antiguo 
alumno, se encargó de la placa de bronce, 
recuerdo del Cincuentenario. D. Lluís Coll y 
Espadaler dirigió la erección de un 
monumental arco de triunfo. El periódico 
local de Manlleu, eficaz portavoz de las 
fiestas, en su número 38 editó un ejemplar 
especial ilustrado para realzar todavía más 
la importancia que para Manlleu han tenido 
siempre los acontecimientos de su Colegio. 

Los actos se iniciaron con un solemne 
triduo preparatorio, celebrado en la Iglesia 
Parroquial, que estuvo concurridísimo. El 
manlleuense y antiguo alumno P. Fortià 
Puig S.I. predicó en dicho triduo. 

El domingo día 15, a las siete y media de la mañana, entró el Sr. Obispo de la Diócesis, Padre Perelló Pou, en la 
Iglesia Parroquial repleta de antiguos alumnos, celebrando una misa de Comunión. El Padre Antonio Marcet 
O.F.M., exalumno, hizo una sentida exhortación. A las 10 tuvo lugar la misa de medio pontifical celebrada por el 
más antiguo de los antiguos alumnos Mosén Josep Miralpeix y se acabó con un solemne Te Deum. 

En nombre del Sr. Alcalde, el Concejal Gaspar Caballeria Terrades leyó el Acta de la Sesión municipal en la 
que se acordaba dar el nombre del 
Hermano Enric Delaris a la calle que 
hasta entonces había llevado el de Call 
del Ter. Las placas que debían rotular la 
calle se financiaron por subscripción. 

El lunes 16 se celebró una misa de 
Requiem en sufragio de los religiosos y 
antiguos alumnos difuntos. La oración 
fúnebre estuvo a cargo del Dr. Josep 
Guardiet, Párroco de Rubí, mártir 
manlleuense. 

Dos semanas después de la celebración 
de las Bodas de Oro, el día 1 de junio, 
dieron comienzo las obras de 
restauración del Colegio, en su parte 
antigua, conforme se ha anticipado en la 
página anterior. 

La vida en el Colegio se desenvolvía bajo 
un signo de prosperidad contando con 27 Hermanos de los cuales 23 se dedicaban a la enseñanza. Dos 
sacerdotes tenían a su cargo el servicio espiritual de la Casa: Los Rvdos. Hermenegild Solá y Pere Gallart.  

1931. L’any 1930 es cva celebrar el 50è aniversari de 
la fundació de l’Escola. El carrer Cal de Ter. Conegut 
popularment com Calldetè passà a anomenar-se 
carrer del G. Enric Delaris, el nom del Fundador. 

L’Escola va ser fundada el 1880. Ens els inicis tenia tres 
Germans, que foren contractats amb un sou de 7 ptas 
mensuals. 
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Mosén Pedro Gallart recibió las sagradas órdenes de manos del obispo Torras i Bages y su vida religiosa se 
desarrolló por completo en el Colegio Sagrado Corazón de Jesús. Excelente músico, durante varios años se 
encargó de la Schola Cantorum del Pensionado y simultaneó su labor sacerdotal y artística con la de profesor 
del Patronato de Cultura. En un trágico día, 23 de noviembre de 1936, fue vilmente asesinado. 

Los alumnos existentes eran: 205 internos y 91 externos del Colegio de Pago; en la gratuita había 203 
alumnos, repartidos en 4 clases; en la escuela nocturna eran 127 jóvenes, que asistían de 7 a 9 de la noche. 
Recopilando, los internos pagaban 825 pesetas anuales en concepto de pensión y los externos 90 pesetas 
curso. Todos los demás (330) tenían enseñanza gratuita. 

Al verano de 1930 la organización del Colegio se rige por otra nomenclatura de clases, en vez de 1 a 8, se 
propone: 4 clases de primaria o elemental y otras 4 para la sección superior o comercial. 

El año 1931 es el de la segunda República Española, que dio la autonomía a Catalunya por lo cual el Hno. 
Director comunicaba al Ayuntamiento de Manlleu, el 30 de mayo, que al empezar el nuevo  curso escolar se 
daría la enseñanza en catalán. 

El hecho general más notable para la enseñanza religiosa fue el de la secularización, causada por el artículo 
26 de la Constitución, prohibiendo la enseñanza a los religiosos. Ese hecho obligó a poner en práctica medios 
legales para salvar las obras y esto se logró principalmente trocando el hábito congregacional por el vestido 
seglar. La comunidad de Manlleu hizo ese trueque el 12 de setiembre en un día de romería al santuario de 
Ntra. Sra. De la Salud.  

Con el fin de salvar la instrucción por parte de los 
Hermanos, en el Patronato de Cultura, a principios de 
curso, o sea en el mes de octubre, se fundó una 
“Mutua Escolar Manlleuense” de Padres de familia 
que se cargó con toda la responsabilidad de la 
enseñanza frente a las autoridades estatales. El 
Colegio de los Hermanos pasó a llamarse “Colegio 
Academia Delaris”.  

La situación financiera del Colegio era, en el año 1933, 
algo justa, pues las cargas que sobre él pesaban para 
ir saldando la deuda ocasionada por la restauración 
de la casa hubieron de añadirse las enormes 

contribuciones que la República impuso a los establecimientos de enseñanza. La adquisición del traje seglar 
para los Hermanos supuso también un gasto extraordinario. 

A llegar el año 1934 la Junta de Padres de Familia (Mutua Escolar Manlleuense) abrió una clase más para 
poder atender a las múltiples solicitudes de admisión. Las distintas revueltas por las que España pasó durante 
el mes de octubre no alcanzaron a molestar a la Comunidad de Manlleu más que con la siembra en ella de la 
natural zozobra por los tristes sucesos de Turón. 

En el año 1935 sigue la misma tónica de oleada laicista y a su corriente ha de doblegarse el Colegio, como 
una caña en tiempo de avenida, esperando el buen tiempo. 

El año 1936 es el año de la dispersión. De todos son conocidos los hechos políticos de este año que entretejen 
la vida pública española y que desembocan el 17 de julio en el alzamiento de la guarnición de Melilla. Los 
superiores no previeron las consecuencias de ese hecho pero ya se intuía una explosión revolucionaria. El 19 
de julio las noticias del alzamiento sacuden con su gravedad a las autoridades republicanas. Los Hnos. de 
Manlleu se dan cuenta de que se encuentran ante unos sucesos distintos y más importantes que las diversas 
intentonas acaecidas reiteradamente durante la agitada vida de la endeble República. Tomando providencias 
el día 20 el Consejo de la Comunidad se reúne y apila todo el dinero existente en la Casa y después de contado 
y clasificado se procede a preparar un sobre individual para cada Hno. Con250 ptas. para los primeros apuros, 
con la esperanza de que en pocos días todo volviera a la normalidad. Todo sucedió de forma muy adversa. 

El martes, día 21 de julio de 1936, se recibió un oficio de la Alcaldía por el que se nos mandaba abandonar la 
Casa en el plazo de dos horas, entregando las llaves al alguacil, pues el Municipio, por orden de la Generalitat, 
se incautaba del Colegio.  De esta manera y en forma organizada fueron abandonando la Comunidad, de dos 
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en dos para ir a hospedarse en las casas de campo que les fueron señaladas las cuales ya estaban avisadas 
de antemano. El Hno. Director fue el último que abandonó la Casa, junto con el Hno. Subdirector, entregando 
llaves al Alguacil. El Colegio quedó a merced del oleaje revolucionario. En un principio el edificio fue sellado 
y respetado pero pronto quedó a disposición de la anarquía reinante. La capilla fue desvalijada, quemados 
loa altares, estatuas y ornamentos junto a la orilla del Ter. También se derrumbó el monumento al Hno. Enric 
y su busto de mármol echado, entre los escombros, al río. 

Los Hnos. estuvieron hospedados en dichas casas unos diez días, es decir hasta que empezó el servicio regular 
de trenes y autos. Se les avisó que se reunieran con sus respectivas familias, hasta nueva orden. Provistos de 
los salvoconductos necesarios se pusieron en marcha. Pocos lograron llegar a sus familias; la mayoría se 
escondió en Barcelona como pudieron.  Unos quince lograron atravesar felizmente la frontera francesa, otros 
anduvieron errantes a salto de mata por los frentes, cárceles o escondidos en pensiones o casas particulares; 
dos fueron asesinados (Hno. Adolfo Jaime y Hno. Victorino) y uno murió fusilado en el frente rojo (Hno. 
Augusto Jaime) por intentar pasarse de bando.  

A lo largo de tres años de guerra civil el Colegio conoció diversos destinos, según las circunstancias: 1º cobijó 
en sus aulas  a la “Escola Nova Unificada”. 2º albergue de los refugiados que huían de las zonas de frentes de 
guerra. 3º De Cuartel de Carabineros. 4º En los 20 días que precedieron a la liberación de Manlleu fue 
transformado en Hospital de Sangre, albergando a más de 1000 heridos. Tan pronto fue tomado Manlleu el 
4 de febrero de 1939, el Hno. Joan llegó a Manlleu tomando posesión de la casa en nombre de la 
Congregación.  

 

G.- Se renueva la vida colegial, acabado el conflicto bélico. 

Es muy significativo el gran número de vocaciones sacerdotales y religiosas que salieron de las aulas del 
Colegio no solo hasta la fecha sino en décadas posteriores. Valga como muestra las pertenecientes al ámbito 
sacerdotal y al ámbito de nuestra congregación de La Salle. Las tres fotografías nos lo muestran. (Hermanos, 
Obispo y Sacerdotes). Es sólo un botón de muestra de esos frutos vocacionales. Es evidente que hay 
omisiones, como es el caso del G. Modest Senmartí. 

Terminado el verano, el 15 de setiembre dio principio el curso escolar 1939-40 con 200 alumnos externos 
alojados en siete clases y el 1 de octubre ingresaron110 internos y 100 alumnos gratuitos. Este curso fue de 
verdadera reorganización y en él no se abrieron las clases de 2º y 3º de Comercio mientras que la 1ª se dividía 
en dos grupos por su numerosa concurrencia. 

A causa de haber sido destruido el templo parroquial de Manlleu, por orden del Sr. Obispo fue utilizada la 
capilla del Colegio para el servicio general de la población mientras estuviera en obras el templo parroquial; 
esto duró hasta 1945. 

Aún no restablecidos de la debacle de la guerra se cebó otro desastre en la población. Las fuertes lluvias de 
octubre de 1940 culminaron en la noche del 17 al 18 con el desbordamiento del rio Ter cuyo cauce, elevado 
9 metros por sobre de su nivel ordinario invadió el casco urbano inundando las casas, derribando edificios y 
arrastrando cuanto encontraba a su paso. Situado el Colegio a escasa distancia del rio Ter es fácil imaginarse 
cómo hubo de ser uno de los edificios que primero se vio presa de las aguas. Suerte que el edificio era de 
nueva construcción y no de tapia. Así y todo, al alcanzar las aguas 3 metros y 70 centímetros en el interior 
del Colegio no fueron pocos los daños que esta situación causó. Mientras este descalabro tenía lugar los 
Hnos. tuvieron que luchar para poner los alumnos a salvo. Fue posible traspasarlos al edificio más sólido del 
Patronato de Cultura, habiendo practicado un agujero suficientemente grande y en el piso superior para 
poder acceder a él sin pasar por la calle. 

Hago punto y final en este momento de las inundaciones de Manlleu el 1940 e invito a quien quiera 
desarrollarlo, por conocerlo de viva experiencia personal, una vez este artículo haya sido publicado en 
nuestra revista PAX. 

La historia de La Salle en Manlleu nos ha sido transmitida fielmente a partir de este punto en que dejamos 
esta narración. Se han hecho evidentes mejoras y ha habido transformaciones necesarias por la evolución de 
las leyes que rigen el sistema escolar. Relatar esta época posterior a la guerra civil podría ser un bonito trabajo 
para quienes han conocido la marcha del Colegio de Manlleu desde 1940 hasta nuestros días.  
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PAX 

¿Podrías hablarnos de tus orígenes familiares y de los primeros años de tu infancia? 

Con sumo gusto. Era el día 24 de julio de 1930, en Monreal del 
Campo, provincia de Teruel que nacía Santiago Peribáñez Perea. Mis 
padres Miguel y Mercedes. Bautizado pocos días después en la Iglesia 
parroquial de la Natividad de Nuestra Señora.  

Los primeros años de mi infancia los pasé en la casa paterna, 
construida al casarse mis padres y en casa de mis abuelas Trinidad, 
por parte paterna y Gregoria por parte materna. Esta última estaba 
muy cerca del colegio de los Hermanos de La Salle, por lo que allí 
comía y pasaba muchas horas. 

 

¿Y luego…? 

Vino la guerra de 1936 a 1939, marcó una nueva etapa de mi vida de interrogantes existenciales y 
desagradables: Con la guerra y el impacto en mi persona fue evidente, siendo consciente ya desde los 
seis años, que recuerdo perfectamente: corridas a los refugios, para protegerse de los bombardeos de 
los aviones de fabricación alemana; muertes 
de gente del pueblo, por envidias, ideologías 
políticas diferentes, total muertes absurdas e 
inútiles. Mi tío Jesús, hermano de mi madre, 
muy joven, marcha a la guerra; mi abuela del 
disgusto se queda paralizada de un lado, 
durante varios años hasta que muere de 
disgusto. Mis padres prometen a la Virgen del 
Pilar de Zaragoza visitarla si salen ilesos de la 
guerra. La línea de los rojos y nacionales llega 
al mismo Monreal. Bombas que se acercan, 
tropas nacionales, sin cuento, moros, 
regulares, infantería. La línea de fuego está 
ahí. El tío José también ha ido a la guerra. 

Por fin acaba la lucha fratricida, con mis 
padres y mi hermana pequeña, vamos a Zaragoza, damos gracias a la Virgen del Pilar, por haber salido 
ilesos de la guerra atroz y sin sentido.  

 

¿Cuándo iniciaste tu formación? 

Mi primera formación fue en la escuela 
de los “Hermanos” e inicios de mi 
vocación religiosa: Siguen años de 
trabajo y escuela, para mí. Vivía más en la 
casa de la abuela Gregoria y Antonio, que 
en mi propia casa. Estaba muy cerca del 
colegio de los Hermanos y desde 
pequeño allí fui. Tuve en clase al Hno. 
Teodoro y al Hno. Bautista, que nos 
ayudaba en las clases de refuerzo de 
lectura. También al Hno. León, que era 

director. Muchas cosas me vienen a la 
memoria de aquella época infantil: El Belén, el coro que cantaba en la parroquia los domingos, la semana 

Nos habla el H. Santiago Peribáñez 

Los padres del H. 
Santiago 

Santiago, Pilar, Mercedes, Miguel, hermanos 

Primera Comunión en Monreal, 1941 
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santa, mi primera comunión con un grupo numeroso de compañeros, los concursos de jotas. Ya entonces 
sentía deseos de ser Hermano, cuando el Hermano director lo preguntaba en la clase, yo decía que quería 
ser como mi tío Blas Burriel, que ya era de La Salle.  

No sigo contando cosas de mi infancia escolar en Monreal, fueron tiempos de felicidad, en que arraigó 
una fe y una generosidad sin límites.  

 

¿En Monreal seguiste tu fomación? 

Pues no. Tuvimos que cambiar de domicilio toda la 
familia a otras tierras a causa de los efectos de la 
guerra: Por circunstancias diversas, especialmente 
por la salud de mi madre y por las secuelas de la 
guerra, decidieron mis padres salir del pueblo. Yo 
tenía 11 años, sentí mucho el cambio. Unos tres años 
antes se murió mi hermana a los 7 años de edad. Me 
quedaba solo en la casa, pasamos a Castellón de la 
Plana toda la familia, incluidos mi abuelo Antonio y la 
bisabuela Rosa, con 90 años. Fueron años de la 
postguerra, de nuevos trabajos. Mis estudios 
quedaron medio cortados. Tenía que ayudar a mis 
padres, dentro de mis posibilidades. Iba a llevar la leche, de unas vacas que tenía mi padre, lo hacía en 
bicicleta. Trabajaba algunas horas, quitando hierba de los naranjos. Hubiera querido estudiar más, pero 
las circunstancias no me lo permitían. Más tarde, por motivos familiares tuvimos que cambiar de casa al 
otro lado de Castellón, fue una cambio muy brusco que también lo sufrí. 

 

Seguro que este cambio te marcó 

Pues sí. Experimenté un cambio total en mi vida, que promovió mi ingreso en el Noviciado Menor de 
Cambrils: Mi tío Blas Burriel, que era Director 
en la escuela de La Salle de l‘Alcora, venía a 
visitarnos de vez en cuando. Un día dijo que 
había encontrado un señor, antiguo alumno de 
los Hermanos en Les Corts de Barcelona y que 
le había entregado una cantidad de dinero para 
una beca que sirviera para algún joven que 
quisiera ser Hermano. Yo, ni corto, ni perezoso, 
dije que ese era yo, quería ser como mi tío Blas, 
no me importaba donde fuera. Mi madre y mi 
padre lo sentían, porque acababa de nacer mi 
hermano Miguel, al que le llevo 12 años y 
posiblemente algo les hubiera ayudado, pero 
no se oponían, con el buen deseo de que 
aprendiera y estudiara. Más les hubiera 
gustado que fuera “cura”, pero yo conocía a los 

Hermanos y quería ser como ellos. Prometí a la 
Virgen de Lidón, Patrona de Castellón y luego en 

la Iglesia de la Trinidad de los Escolapios, no sé cuantos rosarios. De vez en cuando me iba a rezar, tenía 
plena confianza.  

Al final del año 1943, el día 28 de diciembre, día de los Inocentes, entré en Cambrils. No me costó 
adaptarme. Había buen espíritu, se estudiaba, había recreos, rezos, trabajos, paseos, Hermanos que nos 
querían. Era otra vida que no me disgustaba. Cada mes escribíamos a casa. No volví a ver a los padres 
hasta la toma de hábito en 1946 y más tarde después de la formación completa. A mi hermana Mercedes 
la conocí el día de la toma de hábito. La más pequeña Pilar nació más tarde. Sé que estuvo muy enfermo 
el padre, que le hicieron una operación seria en Valencia, me enteré después. Yo rezaba mucho por ellos.  

Tío Blas, Santiago, José, tío Jesús 
1966, 50 aniversario de La Salle Monreal 

Escuela La Salle Monreal 
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Vinieron luego otras etapas de formación 

Pues sí el Noviciado y Escolasticado.El Noviciado lo comencé en Cambrils y lo terminé, con mis 
compañeros de tanda, en Pontd’Inca (Mallorca). Llevaba ya el hábito religioso y me sentía plenamente 
integrado en mi vocación. Siguieron 3 años de Escolasticado, en los que hice el bachillerato y otras 
materias fundamentales. Sirvieron para estudiar y también para convivir con otros compañeros. Tengo 
recuerdos muy gratos de aquella época. Las sesiones de teatro clásico, las corales que formábamos, las 
liturgias solemnísimas en la iglesia. Allí seguí creciendo intelectual y espiritualmente. Viví intensamente 
mis ideales generosos de joven entregado a la causa del evangelio, por amor a Cristo y a los hombres. 
Era capaz de todo, incluso de ir a misiones, cosa que no veía con buenos ojos mi buena madre, que me 
decía que ya estaba bien con ser “Hermano” aquí en España.  

 

Háblanos de tus inicios en el ejercicio de la misión y siguientes años. 

Inicié de la docencia en Girona y Josepets: Mi primer destino para dar clase fue Girona. Estuve dos años, 
me encariñé por completo de la 
gente, de los alumnos y Hermanos 
de la comunidad. Luego me 
enviaron a Barcelona en 
“Josepets”. También estuve dos 
años la mar de feliz. Además de la 
clase en Ingreso al bachillerato, 
llevaba la congregación del Niño 
Jesús, ocho equipos de baloncesto 
infantil y tenía tiempo para ir al 
Hospital de Sant Joan de Déu con 
los mayores. Fueron años que se 
grabaron muy hondo en mi 
corazón de Lasaliano. Éramos una 
comunidad de 24 Hermanos, 
inteligentes, buenos y apostólicos. 
Cuando me cambiaron me fui 

llorando, lo sentí mucho.  

 

Fui destinado a Pontd’Inca al Aspirantado, era director el Hno.Felipe Andrés, que poco después fue 
Visitador de Valencia-
Palma. Allí pasé 3 años, 
también muy intensos y 
felices. En el año 1955 hice 
la Profesión Perpetua. En 
aquellos años se hizo la 
división del Distrito de 
Barcelona en dos: Cataluña 
y Valencia-Palma. Como 
mis padres, en ese año se 
marcharon a vivir a 
Barcelona, particularmente 
por razón de la salud de mis 
padres, yo pedí que me 
trasladaran al Distrito de 
Cataluña, cosa que hicieron 
al año siguiente. No me puedo extender más… 

  

Girona 1951 

Aspirantado de Pontd’Inca, 1954 
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Desde el año 1957 al 1959 estuve de 
Subdirector en el Aspirantado Mayor de 
Cambrils. Este destino también me vino sin 
esperarlo y fue muy intenso, aquel curso no pude 
ni hacer el Retiro ya que los Aspirantes todavía no 
iban a casa los veranos. El Director era el Hno. 
Manuel Olivé.  El año 1959 fui al Segundo 
Noviciado de Bordighera(Italia) con el Hno. 
Sitjar. Fue un tiempo para afianzar los principios 
básicos de La Salle, hice un estudio bastante 
intenso sobre el método de oración en San Juan 
Bautista de La Salle.  

 

Otros lugares donde has ejercido a docencia y sabemos que con cargos de responsabilidad… 

El año 1962 fui destinado, como Director, a Sant Feliu de Guíxols. En la comunidad éramos 6 Hermanos, 
todos jóvenes. Tuve que buscar cocinero, reemplazando a la señora que habíamos tenido. En algunos 
momentos me tocó a mí hacer de todo un poco: Director, prefecto, cocinero, compras, hasta que se fue 
regularizando la situación. Vivíamos con cierta austeridad, tanto fue así que el Hermano Saturnino Valle 
escribió un artículo para Pax, que denominó “Vaugirard”. En aquellos años todavía llevábamos el hábito 
religioso y era un testimonio para la ciudad, ver a los seis Hermanos ir a la parroquia a Misa todos los 
días, por entonces ya comenzaba el turismo. Algunos domingos por la tarde, jugábamos a baloncesto en 
el pequeño patio del colegio. Fue también la época en que llevábamos los alumnos a examinar a Figueres.  

 

Siguen años en el Aspirantado de Cambrils:  

Desde el año 1967 al 1970 estuve de Director en el Aspirantado de Cambrils, en un primer período, luego 
volví otra vez desde 1973 al 1978. Fueron años de responsabilidad y entrega a los adolescentes que 
pensaban en su posibilidad de llegar a ser Hermanos. En un momento dado tuvimos hasta tres 
Aspirantados, en el Distrito de Cataluña. ¡Qué tiempos aquellos! Para dar gracias a Dios y estudiar con 
detenimiento las vicisitudes de la historia. Unos cuantos llegaron al Noviciado y a la profesión religiosa, 
otros se conformaron con los estudios, la buena convivencia, en lo religioso y se abrieron camino en la 
vida. La mayoría lo agradece.  

 

¿Y luego…? 

De 1970 a 1973 fui a completar los estudios 
superiores a Roma, en el PAS (Pontificio Ateneo 
Salesiano). Fuimos con el Hno. Salvador Fargas 

y dos Hermanos de Valencia-Palma, Hnos. 
Domingo Yuste y Francisco Moragriega. Lo 
considero un regalo, aunque un poco tarde por la 
edad, para los estudios y para conocer de cerca el 
Instituto de La Salle y la Iglesia en el Vaticano. 
Obtuve la Licenciatura en Filosofía y Letras, sector pedagogía, con asignaturas de psicología y teología. 
Me sirvió para hacer la tesis sobre los Aspirantados. Recuerdo bastantes anécdotas de esos tres años. 
En verano volvíamos a España y me incardinaron al Port, para acompañar y ayudar en lo posible a los 

Roma, 1970 

Florencia “Focolares” 1972 

Segundo Noviciado en Bordighera 
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Hermanos. Los estudiantes de Roma, un año, fuimos a hacer el retiro cerca de Florencia, con el 
movimiento de los “Focolares” y que nos gustó mucho por su arraigo internacional con la juventud, su 
estudio y  práctica del evangelio, sus canciones, encuentros o “Mariàpolis”…Podría contar otras visitas 
culturales a Roma, Florencia, Asís, Venecia… 

 

¿Y después de tu formación en estudios superiores en Roma? 

Sigue otra época en la misión educativa y apostólica:  

De 1978 a 1985 estuve en Manlleu,un curso como prefecto del colegio y los internos, el Director era el 
G.Pere Madrenas. Luego le reemplacé como Director de la comunidad y el centro, que estaba formado 
por infantil, EGB. Profesional (Electrónica, secretariado, mecánica) de día y nocturno en el Patronato. 
Años muy llenos, en los que coincidió el CENTENARIO del colegio y en el que, entre otras cosas, se 
construyó el Polideportivo. 

Estuve también en Montcada i Reixac en dos etapas: Una primera etapa de 1985 a 1991. Centro muy 
querido por su familiaridad, sus múltiples actividades sociales, culturales, deportivas y apostólicas. 
Estuvo muy arraigado el futbol-sala, baloncesto y otros, lo favoreció el polideportivo, aunque está 
situado en la planta superior del edificio del bachillerato. Culturalmente destaco el Teatro, dando un 
esplendor y categoría inusitada, contando con medios muy pequeños para las obras como las que se 
hicieron y siguen realizando cada curso escolar. Algunas de las obras que se exhibieron fueron musicales 
de categoría como: Jeucristo super star, Francesco, No llores por mí Argentina, Los Miserables…  

Organizamos una “Escola de pares” muy bien estructurada y numerosa, llegamos a tener más de 100 
personas, distribuidas en pequeños grupos. 
La Hermana Carme de Reixac fue el alma de 
este movimiento y de la catequesis. En la 
docencia teníamos infantil, primaria, ESO y 
bachillerato, todo subvencionado por ser una 
antigua filial. La Escolanía del colegio tuvo 
buenos éxitos cuando estaba al frente el Hno. 
Esteban, que más tarde se hizo sacerdote. 
Entre las muchas actividades que hacía eran 
ir a solemnizar la misa central del domingo, 
días festivos y Semana Santa, en la parroquia. 
De vez en cuando organizaban conciertos en 
la misma parroquia o fuera, llegó a cantar en 
París en el Congreso internacional de 
Antiguos Alumnos de La Salle. 

Una segunda etapa en Montcada fue de 1997 al 
2004, como director de comunidad y profesor. 
Fueron años de más serenidad, sin la responsabilidad de la dirección del colegio, hasta que dejé de dar 
clase a los 72 años.  

En Sant Celoni permanecí de 1991 a 1997.Un colegio de mucha “solera”, trabajo continuado y bien 
realizado, Lasaliano y apreciado por la gente de la ciudad. Muchas anécdotas podría contar, me limito a 
algunas. Los sábados por la mañana, dirigidos por los Srs. Toni Domènech y Joaquín Álvarez venían a 
los patios del colegio unos cuantos alumnos a hacer deporte y hacia la última hora de la mañana 
teníamos los “grupos de reflexión cristiana” que duraba una media hora y al final se hacía una breve 
oración. También, en la capilla el Hno. José A. Panero tenía grupos con los alumnos más pequeños para 
hacer oración adaptada a su edad. 

El Profesorado también teníamos momentos de plegaria para los voluntarios. También en Sant Celoni, 
como en Manlleu y Montcada se introdujeron “Els jocs florals” por Sant Jordi, con un éxito y altura 
cultural extraordinaria, siguen haciéndolos cada curso.  

Últimas etapas de la actividad en la Casa Sant Josep-enfermería de Cambrils:Pasé 9 años en la Casa 
Sant Josep, como Director de la Comunidad de Sant Benilde, enfermería, acompañando a nuestros 
Hermanos jubilados o por vejez o enfermedad. Fueron años intensivos de dedicación que hice con cariño 

Escola de Pares, Montcada 
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y entrega, reemplazando al buen Hermano Ramiro, que falleció poco después. Fui consciente de que 
para mí era una misión importante, que no me esperaba, teniendo en cuenta mi edad. De los mismos 
Hermanos obtuve una respuesta de comprensión y la mayoría de ellos me dieron ejemplo de personas 
muy cabales por su humanidad y religiosidad. Recibí ejemplos edificantes a la hora de emprender el 
“último viaje” hacia la eternidad. Momentos en que hay que decirles que sería conveniente que 
recibieran la Santa Unción y ver una sonrisa de aceptación iluminada por la fe, diciendo que lo esperaban 
con alegría… 

Traté de adaptarme a las circunstancias y asistí a varios cursillos sobre los temas más comunes a estas 
edades, ya fuera a nivel de Distrito ARLEP o a otras circunstancias, acompañando incluso a las señoras 
que trabajaban en la casa.  

 

Y después de Cambrils tengo entendido que has vuelto a la vida de colegio. 

Al acabar esos años en Cambrils me destinaron a Santa Coloma de Farners, estamos en el año 2013, lo 
que significa que la edad también va avanzando. Siempre he tratado de ser activo y positivo en la vida, 
porque creo que es una forma de realizarse como persona. Así pues, en estos momentos llevo ya 5 años 
en esta ciudad y voy tratando de ser colaborador y dar testimonio con las distintas actividades que 
puedo desarrollar, mientras haya salud y fuerzas. En los dos primeros años me ofrecí para dar alguna 
clase de catalán a los inmigrantes en la ESO. También hice catequesis de primera comunión en la 
parroquia. Pertenezco a la “Coral de La Llar del Pensionista”, ensayamos un día a la semana y luego 
actuamos en alguna fiesta, incluso en otros pueblos con otras corales de jubilados.  

Voy al grupo de VIDA CREIXENT y al que presidía el Hno. José Manuel Ruiz, en el Casal de la parroquia, 
nos reunimos cada quince días para comentar temas relacionados con el evangelio y apropiados a la 
edad de la jubilación. Es un movimiento de Iglesia extendido por muchos pueblos y ciudades. Somos 
unas 20 personas.  

Otra de las actividades que llevo a cabo es hacer PROYECCIONES en pantalla grande, con el ordenador 
y un buen sonido. Los temas son distintos: Musicales, paisajes, cultura, arte, curiosidades, tecnologías 
nuevas, buen humor…  

Cada domingo y días festivos vamos a la Residencia o Geriátrico de Sant Salvador d’Horta, con el Hno. 
Guillermo (al órgano) y yo en el canto, y hace un par de meses que se ha retirado por edad avanzada 
Mosén Rossend y entonces nosotros mismos hacemos la celebración de la Eucaristía sin presbítero 
(Tengo permiso expreso del Sr. Obispo (También para la parroquia). 

Aparte hay que estar dispuesto para estar en alguna reunión o hacer algún trabajito en el colegio y 
siempre al lado del profesorado y personal de la casa.  El buen ambiente de la Comunidad de los 
Hermanos es un excelente ejemplo para todo el personal, desde los alumnos y alumnas, hasta el 
profesorado, el personal de servicio y la dirección. 

Muchas gracias, H. Santiago, una vida muy llena vocacionalmente 
 

 

  Encuentro de Hermanos aragoneses en Teruel 
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10 CONSEJOS DEL PAPA FRANCISCO 
PARA SER FELIZ 

Daniel Tirado, simpatizante budista 

 

Los que me conocen saben que no 
soy Católico (me gusta el Budismo), 
pero este nuevo papa me cae bien y 
me gusta como habla. Y bueno, les 
quería compartir estos diez consejos 
del papa Francisco para ser feliz y así 
evitar tantos conflictos en el mundo, 
con los que me identifiqué bastante. 
Los saqué de una entrevista que 
escuché días atrás donde habló de la 
importancia de mantener familias 
unidas, cuidar la naturaleza, ayudar a 
los jóvenes (cosa que ando haciendo 
ahora siempre que puedo) y varios 
temitas más súper interesantes! 

 

1) Respetar al que piensa distinto. 

2) Darse a los demás. “Si uno se estanca, corre el riesgo de ser egoísta. Y el agua estancada es la primera que 
se corrompe”. 

3) Aprender a moverse remansadamente. 

4) Jugar con los chicos. “El consumismo nos llevó a esa ansiedad de perder la sana cultura del ocio, leer, 
disfrutar del arte. Cuando veo una mamá joven le pregunto: ‘¿Cuántos hijos tenéis? ¿Jugáis con tus hijos?’ 
Es una pregunta que no se esperan, pero yo les digo siempre que jugar con los chicos es clave para una 
cultura sana. Es difícil, los padres se van a trabajar temprano y vuelven a veces cuando sus hijos duermen, es 
difícil, pero hay que hacerlo”. 

5) Compartir los domingos con la familia. “El otro día, en Campobasso, fui a una reunión entre el mundo de 
la universidad y el mundo obrero, todos 
reclamaban el domingo no laborable. El 
domingo es para la familia“. 

6) Ayudar a los jóvenes a conseguir 
empleo. “Hay que ser creativos con esta 
franja. Si faltan oportunidades, caen en la 
droga. Y está muy alto el índice de suicidios 
entre los jóvenes sin trabajo. El otro día leí, 
pero no me fío porque no es un dato 
científico, que había 75 millones de jóvenes 
de 25 años para abajo desocupados. No 
alcanza con darles de comer: hay que 
inventarles cursos de un año de plomero, 
electricista, costurero. La dignidad te la da el llevar el pan a casa”. 

  

http://viajandosinpapelhigienico.com/wp-content/uploads/2014/09/CONSEJOS-PARA-VIVIR-MEJOR-DIOS.png
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7) Cuidar la naturaleza. “Hay que cuidar la creación y no lo 
estamos haciendo. Es uno de los desafíos más grandes que 
tenemos”. 

8) Olvidarse rápido de lo negativo. “La necesidad de hablar 
mal del otro indica una baja autoestima, es decir: yo me 
siento tan abajo que en vez de subir, bajo al otro. Olvidarse 
rápido de lo negativo es sano”. 

9) Vive y deja vivir. 

10) Buscar activamente la paz. Algo con lo que todos 
debemos estar comprometidos! 

Y bueno, lo más importante, y ya de parte mía, es tratar de 
estar siempre felices, creo que para eso vinimos al mundo. 

Encuentren eso que los apasiona y verán que todas las fuerzas del universo los guiarán en el camino para 
que puedan perseguir sus sueños y, de paso, llevar esa vida que siempre soñaron. 

Les recomiendo también que actúen como si eso que 
desean ya estuviera ahí, con la absoluta certeza de que 
sus deseos se les cumplirán. Para alcanzar el éxito y la 
paz interior deben tratarse a sí mismos como si ya 
fueran esa persona que tanto les gustaría ser. 

Eso mismo me pasó a mí con los viajes. Años atrás yo 
no sabía qué iba a pasar con mi futuro; todos mis 
amigos/familiares me decían que no podría vivir de 
ello, me gozaban y luego de años de incertidumbre, 
pero siempre confiado en esa fuerza de atracción y 
con unos pensamientos positivos a diario, hoy puedo 
decir que vivo de los viajes, de mi pasión (pueden leer 
mi artículo “Cuando Descubrí mi Pasión por Viajar“) y 
es lo que quiero transmitir con ustedes.  

Instrucciones para vivir en la tierra 
Autor: desconocido (Aportación del H. Antonio Domínguez) 
 

Recuerdo que antes que yo naciera, estaba preocupado porque no conocía el 
mundo al que llegaría. 
Entonces le pedí a Dios instrucciones para vivir en la tierra. 
Dios acercó su voz a mi oído y me dijo: 
Sé como el sol. Levántate temprano y no te acuestes tarde. 
Sé como las flores. Enamoradas del sol, pero fieles a sus raíces. 
Sé como el buen perro. Obediente, pero nada más a su señor. 
Sé como la fruta. Bella por fuera, saludable por dentro. 
Sé como el día. Que llega y se retira sin alardes. 
Sé como el oasis. Da tu agua al sediento. 
Sé como el río. Siempre hacia adelante. 
Sé como la luciérnaga. Aunque pequeña, emite su propia luz. 
Sé como el agua. Buena y transparente. 
Sé como José. Cree en tus sueños. 
Sé como Lázaro. Levántate y anda. 

Y sobre todas las cosas, sé como el cielo: la morada de Dios. 
Señor, no permitas que me quede donde estoy. Ayúdame a llegar donde Tu quieres. 

 

http://viajandosinpapelhigienico.com/pasion-por-viajar/
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G. Henri. des dels Arxius de l’Institut (extracte) 

 

I, ABANS DEL CAPÍTOL GENERAL DE 1751 

1. En temps del Fundador 

Es conserva en els arxius de La Gasa Generalícia en dos trossos, 
units l’un a l’altre. Permeten veure a sant Josep amb un bastó a 
la mà esquerra i portant el Nen Jesús. En el fragment superior 
hi ha la inscripció “Vive Jésus dans nos coeurs”. Apareix en una 
obediència de 1709 en la que el Fundador envía al G. Joseph 
perquè visiti les cases de Guise, Laon, Rethel i Troyes. 

Una Carta de 1705 conserva dos trossos del segell que conserva 
el monograma I H S, sense inscripció, però coronat amb una 
senzilla creu. Aquest monograma es torna a trobar en una 
obediència de 1711 i en aquest cas l’acompanya una creu 
brillant i l’envolta la inscripció “Frères des Écoles Chrétiennes”, 
però cap de els empremtes deixa veure el Nen Jesús dret entre 
Maria i Josep, 

 

2. En temps del G. Barthélémy 

Només es troben quatre cartes autògrafes. Una sola datada del 18 de febrer de 1718. Conserva 
dos fragments de segells. En la part superior hi ha la creu brillant com en la Carta de 1711. No 
s´hi troba cap senyal d’inscripció. 

 

3. En el Generalat del G. Timothée 

Les Regles i Constitucions de l’Institut aprovades pel 
Papa Benet XIII es van imprimir a Rouen el 1726. En una 
de les últimes pàgines, al final d’un extracte de la Butlla, 
en un dels exemplars conservats en els Arxius de la Casa 
Generalícia hi ha un 
segell rectangular 
amb un dibuix bastant 

mediocre. 
Estàenvoltat per la 
inscripció “Frères des 
Écoles Chrétiennes” i 
representa a sant 

Josep amb un lliri a la mà portant el Nen Jesús. És una 
representació del segell primitiu de la Congregació. Està 
reproduit en les obres publicades sota la responsabilitat, del 
G. Timothée especialmnt en els « Devoirs d’un chrétien » i en 
l’explicació del mètode d’oració (1739), però el G. Timothée 
disposava d’un segell més elegant pel seu ús personal  

Els segells i escuts de  l’Institut 

des del Fundador fins avui 
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II. SIGNUM FIDEI 

El Capítol General de 1751 s’ocupà del segell de l’institut. Hi ha diferents GG. Directors que han 
fet fabricar segells semblants al de l’Institut, que solament ha d’estar en mans del 
G. Superior General. S’ha decidit per unanimitat que aquest segell serà una 
estrella brillant de plata sobre un fons blau amb aquesta llegenda, “Signum 
Fidei”, prohibint a tots els Directors de fer-ne de semblants. I el Capítol General 
de 1777 va recordar vivament aquesta prohibició: “Que cap Director pugui fer ni 
servir-se de segell semblant al de la Congregació”. I en 1777 el G. Agathon ho 
recordava amb insistència que firmà les seves obediències amb aquest segell de 
forma ovalada. Les Circulars, a partir del 29 de desembre de 1822 porten aquest 
segell. 

 

III. L’ESCUT DE L’INSTITUT 

A partir de 1947 es va reprendre el Butlletí dels Germans de les Escoles Cristianes. Es  pren com un 
honor i un deure de tenir en compte tant els pormenors i les grans orientcions. Per 
correspondència es fa possible intercanviar punts de vista i un d’ells fou l’escut de 
l’Institut. Hi ha qui proposa posar “Signum crucis” en comptes de “Signum Fidei o 
“Indivisa manent” ja que els Germans estan escampats en els 5 continents. Però 
finalment es decideix que és mès adequat: “Signum Fidei”. L’esperit de fe ha 
d’animar tots els nostres actes i a baix la inscripció “Indivisa mannet”, que res no 
ens divideixi mai i que romanguem sempre units: la perfecta unió de cors i de 
voluntats ens ha de mantenir units els uns amb els altres. L’escut serà blau i a sobre 
amb llamps daurats les dues paraules que es consideren molt oportunes de 
“Signum Fidei”.  

 

IV. AVUI 

1. ESCUT DE LA FAMÍLIA LA SALLE 

El capità Johan Salla (segle IX), pertanyia a les tropes del rei Alfons II, el Cast. Fou un 
guerrer català que va expulsar els moros de la zona d’Urgell. 

Va morir en una de les batalles amb un braç i les cames trencades. El rei va voler 
condecorar-lo pòstumament posant en l’escut de la família La Salle tres cabirons amb el 
lema: “Indivisa manent” (romanen units malgrat tot). 

 

 

 

2. L’ESCUT DE L’INSTITUT LA SALLE 

Té un procés històric. En temps del Fundador, com hem vist, consistia en la de Jesús 
amb la inscripció “Visca Jesús”. També un altra segell amb imatge de sant Josep i el 
Nen l’anagrama IHS amb la creu refulgent sobre la H i al voltant “Les Frères des 
Écoles Chrétiennes”. 

De 1721 a 1751 es torna al segell amb Sant Josep i el Nen Jesús amb la inscripció “Les 
Frères des Écoles Chrétiennes”. 

El Capítol General de 1751 va determinar definitivament que el segell oficial de 
l’Institut seria una “estrella brillant de plata sobre un escut blau” amb la llegenda 
“Signum Fidei” (signe de fe), recordant que La Salle va dir que l’esperit de l’Institut 

seria de fe i de zel. 

En algunes ocasions, a la part baixa de l’escut s’hi ha afegit “Indivisa manent”, per indicar la unitat de cors i 
d’esperits malgrat les diferències. Però a l’escut oficial no hi figura aquesta última inscripció.  
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G. Josep Espuny i Crespo 

 

El dissabte 17 de novembre 

ens vam aplegar al Casal St. 

Gervasi uns 45 Germans i 

Associats per compartir la 

primera de les tres sessions 

anuals del Taller bíblic, 

enguany sobre les paràboles. 

Fou animat per Joaquim Malé 

Ribera, de l’Associació Bíblica 

de Catalunya i Professor de La 

Salle Girona. 

La paràbola és un gènere 

literari freqüent en la cultura oriental. De fet, fins i tot per als especialistes no és fàcil establir-ne una definició. 

Per a uns, és un discurs que expressa una comparació entre idees oposades, mentre que per a d’altres 

suggereix imatges o icones més que no pas abstraccions. S’ha formulat, de vegades, com a relat obert amb 

un excedent de significat que interpel·la  l’oient i que està molt unit i relacionat a la seva vida quotidiana. 

Sigui com sigui, el cert és que al Nou Testament el terme paràbola (que prové del grec parabolé, “posar al 

costat”) apareix 50 vegades, i sempre implica relacionar dues idees o dues realitats entre les quals es pot 

establir una comparació. Els redactors dels evangelis van pouar sovint en la versió dels Setanta, 

particularment en el llibre dels 

Proverbis. Quant a la tradició hebrea, el 

més semblant seria el “maixal”, que 

també pretén posar en relació dues 

idees per emfasitzar la semblança entre 

elles, amb una intenció pedagògica. 

La investigació bíblica ha tractat el tema 

de les paràboles amb especial interès a 

partir del s. XIX, ja que algunes d’elles 

es consideren molt properes al que 

Jesús devia parlar directament 

(ipsissima vox Iesu). Són referencials en 

aquest sentit els noms d’Adolf Jülicher, 

Charles Dodd o Joachim Jeremias. 

Depenent de la definició més o menys 

estricta, podem parlar d’un nombre més gran de paràboles que es poden atribuir amb tota certesa a Jesús. 

Amb tot, els investigadors actuals, com per exemple els del Jesus seminar americà o les recerques de Meier, 

són molt prudents a l’hora de valorar aquesta qüestió, i només parlen amb certesa de quatre o cinc paràboles 

Primer taller bíblic del curs 2018-2019 

LES PARÀBOLES 
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“autèntiques” dites directament per Jesús; mentre que la resta serien interpretacions o reelaboracions fetes 

pels redactors evangèlics. Fet i fet, el criteri d’autenticitat sempre es pot discutir, i si som una mica més 

flexibles podem arribar a parlar d’una quarantena de paràboles als Evangelis sinòptics. En aquest sentit, unes 

característiques que poden encaixar per a totes serien: 

- S’adrecen a l’audiència amb una intenció interpel·lant 

- No requereixen gaires explicacions complementàries 

- S’expressen amb autoritat (exousia) 

- El llenguatge és quotidià i didàctic 

- Presenten un Déu familiar i íntim 

A partir d’una paràbola breu, la del llevat (Mt 13,33), vam 

reflexionar sobre com el text evangèlic requereix sempre d’una 

interpretació. Aquest és un text molt curt que parla del Regne 

de Déu, com és habitual en les paràboles. El llevat, d’entrada, 

no és un producte “agradable”, però és necessari si es vol que 

la massa fermenti i creixi, fent del pa un bon nodriment. La 

brevetat del text no impedeix copsar-ne ràpidament la 

connexió amb l’Antic Testament, i veure que els seus elements 

estilístics tenen un grau de valor simbòlic, sobretot el llevat i la 

dona, els més remarcats. El verset 35, poc després, n’ofereix la 

clau interpretativa: M’explicaré amb paràboles, proclamaré 

veritats amagades d’ençà que el món és món. La idea és que, 

encara que hi hagi alguna cosa amagada, al final sempre sortirà 

a la llum la veritat, i podem associar el Regne de Déu amb 

imatges de feblesa i limitació, perquè malgrat tot, Déu en farà 

sortir la vida i la plenitud. 
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Poema de Pere Casaldàliga 
 

El ángel del Señor anunció en la víspera… 
 

 El corazón de El Salvador marcaba                           
24 de marzo y de agonía.  
Tú ofrecías el Pan,  
El Cuerpo Vivo  
-el triturado cuerpo de tu Pueblo;  
Su derramada Sangre victoriosa  
-¡la sangre campesina de tu Pueblo en 
masacre  
que ha de teñir en vinos de alegría la 
aurora conjurada!  
 

El ángel del Señor anunció en la víspera,  
y el Verbo se hizo muerte, otra vez, en tu 
muerte;  
como se hace muerte, cada día, en la carnedesnuda de tu 
Pueblo. 
 

¡Y se hizo vida nueva 
en nuestra vieja Iglesia!  
 

Estamos otra vez en pie de testimonio,  
¡San Romero de América, pastor y mártir nuestro!  
Romero de la paz casi imposible en esta tierra en guerra.  
Romero en flor morada de la esperanza incólume de todo 
el Continente.  
Romero de la Pascua latinoamericana.  
Pobre pastor glorioso, asesinado a sueldo, a dólar, a divisa.  
 

Como Jesús, por orden del Imperio. 
¡Pobre pastor glorioso,  
abandonado 
por tus propios hermanos de báculo y de Mesa!...  
(Las curias no podían entenderte:  
ninguna sinagoga bien 
montada puede entender a 
Cristo).  
 
Tu pobrería sí te acompañaba,  
en desespero fiel,  
pasto y rebaño, a un tiempo, de tu misión 
profética. 
El Pueblo te hizo santo.  

  

San Romero de América, 
Pastor y Mártir nuestro 
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La hora de tu Pueblo te consagró en el kairós.  
Los pobres te enseñaran a leer el Evangelio. 
 
Como un hermano herido por tanta muerte 
hermana,  
tú sabías llorar, solo, en el Huerto.  
Sabías tener miedo, 
como un hombre en 
combate.  
¡Pero sabías dar a tu 
palabra, libre, su timbre 
de campana! 
 
Y supiste beber el doble cáliz del Altar y del 
Pueblo,  
con una sola mano consagrada al servicio.  
América Latina ya te ha puesto en su gloria 
de Bernini 
en la espuma-aureola de sus mares,  
en e! retablo antiguo de los Andes 

alertos,  
en e! dosel airado de todas sus 

florestas,  
en la canción de todos sus caminos,  

 en e! calvario nuevo de todas sus prisiones,  
de todas sus trincheras,  
de todos sus altares ...  
¡En el ara segura del corazón insomne de sus hijos!  
 
San Romero de América, pastor y mártir nuestro: 
nadie hará callar tu última homilía!  
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SAN ROMERO 
DE AMÉRICA 
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H. José Antonio Panero Andrés 

 
 

El planteamiento que se nos hizo en la primera sesión de l’Escola de Pares, incidió en una de las facetas 
básicas de nuestra personalidad. La AUTOESTIMA. Algo muy 
esencial en los padres y maestros, que han de transmitirlo a 
sus educandos. Todos, querámoslo o no, ejercemos una 
influencia positiva o negativa en la autoestima de aquellos 
con quienes convivimos, sea con los hijos, sea con nuestros 
alumnos. Nuestra labor no es neutral.  

La autoestima consiste en la evaluación afectiva de 
nosotros mismos. El ser humano es racional y reflexivo por 
naturaleza: se percibe, se piensa, se evalúan los 
sentimientos y conductas propias. Es una vivencia universal 
e insoslayable. Conviene cultivarla de tal modo que 
favorezca nuestro desarrollo personal y social (con los 
demás).  

"Hay que aprender a mirarnos a nosotros mismos –escribió 
Martín Descalzo-, con la misma ternura con que nos miraríamos si fuéramos nuestro propio padre".  

Una autoestima deficiente es el caldo de cultivo de ese estado de suma infelicidad que llamamos depresión…  

Desde la perspectiva sicológica conviene insistir en el sano amor de uno mismo, o autoestima, para que el 
amor a los demás, -hijos o alumnos-, no cojee por falta de fundamento.  

"Si es virtud amar al prójimo porque es un ser humano, también debe ser virtud -y no vicio- amarme a mí 
mismo, porque también soy humano" (Erich From).  

Son muchos los autores como Vallejo-Nájera, Enrique Rojas, Grande Covián, que afirman como regla de oro: 
"Sé amigo de Ti mismo". Y entre los sicólogos, es doctrina común que la autoestima positiva, es una de las 
bases principales de la autorrealización de la persona.  

Pero, aquí se trata menos de saber el significado de esta vivencia tan íntima, cuanto de las consecuencias 
que pueden repercutir en bien de los hijos o alumnos.  

"La vida de un niño, reza un proverbio chino- es como un trozo de papel en el que todos los que pasan dejan 
una señal”. 

Se ha comprobado que padres con una 
autoestima alta son, generalmente hablando, 
más eficaces en educar hijos con una 
autoestima adecuada. La persona que se valora 
a sí misma como digna de respeto y estima, y 
confía en sus propios recursos para poder 
afrontar aquello que la vida le depare, será 
capaz de colocar en la misma situación a 
quienes dependen de ella.  

A unos se nos da bien la pintura, a otros la 
música, otros son unos "manitas"... pero algo 
en lo que casi todos los seres humanos 
coincidimos es en tener esa habilidad que tanto nos amarga la vida "la desvalorización hacia nosotros 
mismos y hacia los demás". Muchas depresiones o insatisfacciones están hechas de esta forma de tratamos. 

Necesidad de la AUTOESTIMA 
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Cuando únicamente recordamos los fracasos, olvidando todas las cosas positivas y logros que realizamos. 
¡Cuántas veces nos decimos lindezas como 
estas: que poca cosa eres, siempre metes la 
pata, no se puede contar contigo! Esta crítica 
severa, nos quita valor ante nuestros propios 
ojos.  

El precio de obligarnos a ser perfectos, 
intachables, agradar a todo el mundo, ser 
aprobados por todos es muy alto. Ponemos en 
juego nuestro equilibrio personal, nuestra 
felicidad, nuestro futuro.  

"Conozco una sola definición de la felicidad: 
ser un buen amigo de SI mismo" (P. Solignac). 

Aunque no hay "recetas" que garanticen el 
éxito, vale la pena intentar conseguirlo por 
todos los medios.  

+ Intentemos vivir las equivocaciones como avisos y no como acusaciones sobre nuestra imperfección.  

+ Un error no podemos borrarlo, existió... pero sí que podemos "perdonarnos" el haberlo cometido, 
y aprender de él para enmendar el entuerto.  

+ La crítica constructiva nos lleva a una actitud positiva en nuestro entorno: "hay tanto bueno en 
lo peor, y tanto de malo en lo mejor, que es absurdo condenar a nadie".  

+ Reflexionar tanto a solas como en la pareja, puede ser el primer gran paso para la solución.  

+ Tocante a los hijos o a los alumnos, que mantienen sentimientos como estos: "no soy reconocido y 
valorado/a, todos me dan de lado, nadie fija su atención en mí, dicen que no valgo para nada, mis 
problemas me los tengo que tragar solo/a, es indispensable el amor -sobre todo materno-, para 
superar la crisis. Importa sobremanera que nuestros educandos perciban que estamos siempre 
dispuestos y encantados de escuchar sus opiniones, sentimientos y emociones. Así se sentirán 
importantes y valorados, porque también su opinión cuenta. Hagamos lo posible para convencerles 
de que "son capaces", "que valen mucho", "que son buenas personas"... iY lo serán!  

Si esperamos amor y afecto de nuestros educandos, primero hay que dárselo. Es muy cierta la afirmaci6n de 
Kierkegaard: "La puerta de la felicidad 
siempre se abre hacia fuera, el que se 
empeña en abrirla hacia dentro lo que hace 
es cerrarla". Sabio es el padre que se da 
cuenta que lo mejor que puede dejar a sus 
hijos es tiempo en vez de dinero. 

Alguna vez hemos oído decir que el jardinero 
ama igual a la planta cuando la riega que 
cuando la poda, y nosotros amamos igual a 
los hijos o alumnos cuando les hacemos una 
caricia o damos una alabanza, que cuando 
los reprendemos.  

En una entrevista publicada en la 
Vanguardia, el cardiólogo Valentí Fuster decía que el "se levantaba todos los días a las cuatro y media de la 
mañana. De esta manera tenía tres horas diarias para estar consigo mismo y pensar". Por ahí van las cosas. 
Dedicar un tiempo a mí mismo/a de manera cotidiana. Soy el más importante para mí mismo/a, y si no me 
dedico tiempo, del tiempo que tengo, la vida va pasando y no me entero ni me doy cuenta de la vida que me 
ofrecen las cosas pequeñas. Buscando lo mejor, estoy perdiendo lo bueno.  
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La Salle-URL y el Consorcio de la Zona Franca 

crean un programa para emergentes 

Se trata de un programa de aceleración de emergentes innovadoras 

del sector logístico 

18/09/2018 08:25Actualizado a18/09/2018 18:45Temas relacionados La Salle-URL y el Consorcio de la 
Zona Franca de Barcelona han 
inaugurado hoy un programa de 
aceleración de emergentes 
innovadoras del sector logístico, 
que han bautizado como 
“eDeliveryAccelerator”. 

Esta alianza entre las dos 
entidades facilitará el contacto y 
la posterior relación de las 
empresas emergentes con otras 
compañías del sector y también 
con inversores que financien su 
crecimiento, según ha explicado 
La Salle-URL. 

 

Esta alianza facilitará el contacto y posterior relación de las empresas emergentes. 

En concreto, los objetivos del programa son “mejorar la habilidad de llevar a cabo iniciativas de negocio y 
empezar nuevos proyectos innovadores y proveer las herramientas necesarias para identificar, desarrollar y 
crear oportunidades de mercado”. 

Las primeras participantes de esta iniciativa son nueve emergentes (seis de España, dos de Londres y una de 
Estonia) que se seleccionaron el pasado mes de junio en la feria eDelivery de Barcelona y que ofrecen 
proyectos innovadores en logística como el uso del Big Data, la IA o el Internet de las Cosas. 

 

OBJETIVO 

“Mejorar la habilidad de llevar a cabo iniciativas de negocios y empezar nuevos proyectos innovadores” 

La metodología del programa está dividida en 
tres partes: “training”, donde se hacen sesiones 
de metodología, desarrollo y actividades de 
learningbydoing; “corporate”, donde se acercan 
las startups (empresas emergentes) a las 
empresas con fines de colaboración; e 
“investors”, donde inversores especializados 
orientan y asesoran a las startups. 

El programa, que empieza el 18 y 19 de 
septiembre con sesiones de Agile Sales, se 
celebrará en las instalaciones de La Salle 
Technova Barcelona y finalizará el 15 de enero 
de 2019.  

Josep Miquel Piqué, Pere Navarro,, Josep Martí Santos, 
Javier de la Osa 
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G. Josep Canal i Alavedra 

Paraules del Sr. Dante de Zabaleta, Director del Col·legi La Salle dirigides 
a la comunitat educativa durant l’acte institucional per donar inici al curs 
2018-2019, i en reconeixement dels 137 anys d’estada dels Germans de 
La Salle al col·legi 
 

Benvolgut Germà Josep Canal, Visitador Provincial 
Benvolguts Sr. Lluís Maymí President del Patronat La Salle Cassà 

Sr. Martí Vallès, Alcalde de l’Ajuntament de Cassà 
Sr. Esteve Camós, President de l’AMPA 

Membres del Patronat. Membres del consistori. Famílies, alumnes i professors, 
molt especialment a les famílies i alumnes de nova incorporació a l’escola.  

 

Benvinguts tots 

Les meves primeres paraules van adreçades a totes les famílies: 
moltes gràcies per confiar en nosaltres, per confiar en el nostre 
Projecte Educatiu i  gràcies pel vostre suport. 

Als alumnes us vull dir que avui és un dia de festa per doble 
motiu, en primer lloc, per un inici de curs curull d’activitats 
preparades pels vostres mestres i professors i en segon lloc 
perquè al llarg d’aquest curs celebrarem el tricentenari  de  la 
mort de sant Joan Baptista de La Salle, el Nostre Fundador. 

Tanmateix avui és un dia de reconeixement i agraïment pels 
Germans de La Salle per la seva presència durant 137 any a la 

nostra Escola. 

Presència que es tradueix en dedicació, 
proximitat, estimació per les famílies i els 
alumnes del poble de Cassà. 

Ells han estat els portadors de la Fe en Crist i del 
compromís amb els principis de la Institució. 
Gràcies. 

Finalment em dirigeixo a l’equip docent, us 
convido a estar a l’alçada de les expectatives que 
les famílies i els alumnes tenen i assumir els 
canvis com un regal i una oportunitat de reflexió 
i millora. 

Per a tots serà un repte mantenir l’essència de La Salle sense la presència del Germans. 

Per fer-ho haurem de recollir el seu testimoni, basat en la responsabilitat,  la creativitat, la convivència, la 
justícia, la interioritat i transcendència. Us desitjo a tots, un bon inici de curs!  

Inici del curs a Cassà de la Selva 

Comiat a la Comunitat de Germans 
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Comunicat del G. Josep Canal, Visitador Auxiliar 

El passat dimecres 12 de setembre 
començava el curs en els nostres 
centres educatius. Al col·legi de Cassà 
de La Selva ho feien, per primera 
vegada, sense comunitat de Germans, 
i ho van voler recordar en l’acte d’inici 
en el patí de l’escola. Hi eren presents: 
l’alumnat, el professorat, el president 
de l’AMPA i la junta del Patronat i 
l’Alcalde de Cassà. No és sols un 
“adéu” als Germans, és un pas de 
relleu. Els Germans portem més de 
300 anys treballant, formant alumnes 
i mestres.... i aquests segueixen sembrant, regant i cuidant el jardí dels infants i joves 
que els pares i mares ens confien a les nostres escoles. 

En l’acte hi hagué tot un seguit de parlaments i l’entrega d’una placa en 
reconeixement dels 137 anys de presència de Germans... presència lasal·liana que 
continuarà i ben viva en el poble de Cassà. 

 

Paraules del Sr. Lluís Maymí Paradeda, President del Patronat 
Benvinguts al Col·legi La Salle. 

 
Benvinguts a casa vostra 

El dia de sant Josep de l’ any 1881, el col·legi 
va obrir les portes amb 3 Germans de La 
Salle vinguts de França i al finalitzar el passat 
curs escolar es va posar termini a la 
presència dels Germans al nostre Col·legi. 

Durant aquests 137 anys d’ activitat escolar 
el centre ha estat dirigit per 27 Germans 
directors, acompanyats per més de 100 
Germans que han format les diferents 
comunitats religioses. 

Hem estat uns AFORTUNATS els que hem 
pogut viure i conviure amb els Germans de 

La Salle durant la seva estada a la vila de Cassà de la Selva. Uns Germans de La Salle que han estat implicats 
en el col·legi, la Parròquia i la vida cassanenca.  

Han estat promotors i animadors de PROIDE, de grups teatrals, .equips esportius, corals, caramelles i fins i tot 
una “tuna estudiantil”. Han fundat l’agrupació escolta La Claca, han estat oberts a qualsevol iniciativa que 
afavorís la convivència, oberts al municipi i a totes les entitats de la Vila. Grans comunicadors i conversadors, 
il·lustrats i afables. Són els nostres amics i els recordarem sempre.  
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En el món de l’ensenyament un mestre fa classes; el Germà de La Salle, el bon professor, el bon mestre, dóna 

lliçons, dóna consells, dóna la reflexió del dia, dóna afecte, respecte i s’implica en transmetre el millor per als 

seus alumnes. Sota la direcció dels diferents Germans Directors del col·legi i els Directors Sr. Miquel Casagran 

i Sr. Dante de Zabaleta 

seglars, els actuals 

membres del Patronat 

complim més de 35 anys 

ajudant i col·laborant 

amb el col·legi. Així ho 

vàrem heretar dels 

nostres predecessors en 

el càrrec; així ho hem fet 

i així continuarem! 

Desitjant, que el nou 

curs escolar que avui 

comencem, sota la 

direcció i orientació de 

la Institució de La Salle, 

sigui ple de bons 

encerts i d’èxits. 

Confiem amb un valuós Equip Directiu, que compte amb un equip de bons professors qualificats i un personal 

administratiu i de serveis competent, perquè continuï aquest projecte de brillant trajectòria i prestigi, 

aconseguit a la nostra comarca i agraïm a les famílies que ens fan confiança per educar els seus fills al nostre 

col·legi. 

En nom de la Fundació Patronat, i en representació dels ex-alumnes i les seves famílies, dels col·laboradors i 

amics del col·legi, manifestem el nostre agraïment pel llegat lasal·lià que ens heu transmès durant aquests 

137 anys. Moltes gràcies i molt agraïts, Germans de La Salle!!!  

Voldria tenir un especial record 

i una pregària pels Germans 

traspassats i que no estan 

entre nosaltres. Recordo 

especialment entre ells, el 

Germà Joan Salvatella fill de 

Cassà de la Selva, el Germà 

Francesc Basagaña, natural de 

Manlleu, i l’ enyorat Germà 

Salvador Coma, que com 

manifestava ell mateix, era del 

carrer Montcada de Barcelona. 

Ben segur que des del cel ens 

acompanyen. Només em 

queda dir, endavant lasal·lians, 

que puguem celebrar tots junts 

els 150 anys del col·legi La Salle Cassà. Una celebració que avui ja comencem a visualitzar amb la presència 

al col·legi d’aquets petits alumnes d’ infantil de 3 anys, i que seran, els futurs alumnes finalistes a l’any de 

tant important celebració.  
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Confiem amb un valuós Equip Directiu, que compte amb un equip de bons professors qualificats i un personal 
administratiu i de serveis competent, perquè continuï aquest projecte de brillant trajectòria i prestigi, 
aconseguit a la nostra comarca i agraïm a les famílies 
que ens fan confiança per educar els seus fills al nostre 
col·legi. 

En nom de la Fundació Patronat, i en representació dels 
ex-alumnes i les seves famílies, dels col·laboradors i 
amics del col·legi, manifestem el nostre agraïment pel 
llegat lasal·lià que ens heu transmès durant aquests 
137 anys. 

Moltes gràcies i molt agraïts, Germans de La Salle!!! 

SeguidamentL el Sr.  Vallès Alcalde de l’Ajuntament de 
Cassà de la Selva, va manifestar la seva satisfacció de 
ser-hi a l’escola La Salle en aquest inici de curs i formar 
part del reconeixement de la presència dels Germans 
de La Salle durant 137 anys al poble. 

Va convidar a desplegar i participar del projecte “Cassà 
Poble Educador” i sobre tot va desitjar un bon curs 
2018-2019 a tota la comunitat educativa de l’escola. 
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G. Ramon Font i Serra. 

 

El Gironès, una comarca bonica, 
tranquil·la... enclavada entre les Gavarres 
i les Guilleries. Diuen que té aspecte de 
lloc de pas. 

El meu pas, per ella, dintre de la població 
de Cassà de la Selva, i dintre de la 
comunitat religiosa i educativa La Salle ha 
durat quatre feliços anys i que bé que hi 
vaig estar... 

El dia 4 de juliol de 2018 vàrem marxar els 
darrers Germans  després de cent-trenta-
set anys tres mesos i quinze dies de 
presència, ben activa, entre els 
cassanencs i cassanenques. 

L´acomiadament va ser bastant a la 
"francesa"... Quina pena!... Però 
aquesta va ser més gran quan el 22 ó 23 
de juliol, no recordo bé el dia, una persona 
que és molt addicte a La Salle, que 
s´estima molt La Salle, que ha fet molt per 

La Salle, va dir a través de les ones de radio Cassà: "Aquest fet no tindrà cap incidència en el funcionament 
del Centre que seguirà amb la mateixa filosofia i mantenint el segell de qualitat que el caracteritza". 

Cap al·lusió, cap agraïment als Germans... Què trist oi??? Evidentment l´escola seguirà funcionant i això és el 
que desitjo de tot cor, però... quan manquen els detalls tot s´enfosqueix... i més encara quan venen de certs 
"personatges." 

Sembla ser que a l´iniciar-se el curs 2018-2019 es va fer un acomiadament als Germans en presència de tota 
la comunitat educativa, pares i alumnes,  però sense ser-hi presents els  tres darrers Germans que ni tan sols 
foren convidats! 

Una manera ben rara de fer les coses no? Jo, quan me’n vaig assabentar vaig pensar: Mira, ens han fet 
un  homenatge a "titulo póstumo" com si ja haguéssim mort... Tot plegat ben trist...    

I des del quatre de juliol a la comarca del Bages, al cor de Catalunya, a Manresa, que porta el títol honorífic 
de "molt noble, molt lleial i benèfica ciutat” i a la comunitat religiosa i educativa de La Salle  amb les 
muntanyes de Montserrat al fons... 

A Manresa, fins quan? Doncs fins que Déu vulgui, a les seves mans estem. Aquí, com arreu, intentaré fer el 
bé, ajudar, compartir, ser i sentir-me útil... Com deia algú: "Mai ens hem de jubilar de la nostra missió". I si 
podem treballar dintre de casa, dintre de l´escola  amb  allò que és ben nostre - la classe - molt millor! Per 
què anar a buscar feina fora quan n´hi ha tanta dintre? Ara bé, si van tancant comunitats religioses... potser 
sí que ens haurem de buscar la feina fora... 

A l´horitzó les muntanyes de Montserrat! Que Ella, com la bona mare, vetlli per tots nosaltres!  

Del Gironès al Bages 
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G. Vicente Bartolomé Lrta 

Hola, amigos. 

Me he dicho: “De hoy no pasa comunicar a los amigos de Tami lo que ha sucedido en estos últimos meses” 
Y… aquí estoy. Dispuesto a mantener viva en vosotros la llama de esta obra que consideramos tan útil 
para las que nos rodean.  

El día uno de junio, en Togo, es el día del árbol. Este año lo hemos celebrado como se merece, plantando 
384 árboles. Con este acto hemos dado comienzo a nuestro objetivo de plantar al menos 1.000 árboles 
cada año y esto durante los tres próximos años. Si os asomáis a “Google Earth” podréis apreciar 
claramente el contorno del Centro gracias a la abundancia de vegetación. Espero que muy proto 
podamos apreciar que el CFR de Tami se ha convertido en una gran mancha verde... ¡Y vosotros podréis 
ser testigos! Este año ya hemos hecho los deberes pues hemos superado los 1.268 árboles plantados.  

El 12 de junio, el cronista se fue de vacaciones a España con la 
tranquilidad de saber que el Centro seguiría su buena marcha 
gracias a los dos Hermanos que se incorporaron 
recientemente a la comunidad y el saber hacer de los 
monitores. Tuve ocasión de encontrarme con algunos de 
vosotros y sentir el interés que manifestáis por el Centro. En la 
escuela agraria de La Santa Espina sentí no encontrar a los 
“jóvenes solidarios” -era tiempo de vacaciones- que cada año 
nos envían su aportación para contribuir al sostenimiento de 
esta obra. Con mucha satisfacción conocí la iniciativa de Mario, 
antiguo alumno de La Santa Espina y voluntario de verano en 
2016, que organizó en su pueblo, Tabanera la Luenga, un 
cocido solidario para recaudar fondos para Tami. 

A mi regreso, las familias que siguen la formación me decían 
que me había llevado la lluvia. Ciertamente, pude apreciar que 
los cultivos apenas si habían crecido y la ausencia de agua se 
hacía sentir. Semanas más tarde me dirían que les había traído 
la lluvia… Tras la sequía vino la lluvia. Vaya que si vino… y vino 
para no marcharse… y sigue con nosotros… Desde el 18 de 
agosto hasta el 18 de setiembre, sólo cuatro días ha faltado a 
su cita. Con ella llegaron las hierbas, la erosión de los caminos, 
la ralentización de los trabajos campestres, los mosquitos con 
su paludismo… Pero también nos ha favorecido: los árboles 
plantados no han tenido dificultad para agarrar y las retenciones de agua han acumulado buenas 
reservas. El “barrage Felipe” el más grande de los pantanos comenzó a desbordar el día 4 de setiembre 
y continúa arrojando agua por el aliviadero. Hacía cuatro años que no se llenaba. 

Hoy, día 24 de setiembre han comenzado las clases. Es una gozada ver tanto niño camino de la escuela. 
Esperemos que les sirva para labrarse un futuro mejor. Entretanto, para los padres, supone apretarse el 
cinturón para poder comprar los materiales escolares y pagar la escolaridad. 

Por nuestra parte, después de esta mirada a lo que ha pasado, nos preparamos para lo que nos queda 
hasta el final del año: terminar de recoger las cosechas, proteger los árboles de los animales, comprar 
los materiales y animales que llevarán las familias de retorno a sus poblados, continuar con la tarea de 
formación, reclutamiento de las nuevas familias, seguimiento de las familias de los años 2016 y 2017… 
Seguro que no nos aburriremos. Ya os contaremos en la siguiente crónica. 

  

“Barrage” Felipe en el mes de mayo 
2017 

“Barrage” Felipe en el mes de 
septiembre 2017 
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DES DE ROMANIA 

G. Cesc Ferré i Pallarès 

 

Us recordeu d’una sèrie de la TV en blanc i negra 
on et proposaven situacions del tot 
inversemblants?  Doncs així m’he sentit jo quan he 
aterrat en un poble, més aviat petit, que du per nom 
Pildești.  

Però anem per pams i ordenem el relat. Pildești és 
un poble dependent del municipi de Cordun, situat 
a la comarca de Neamțs, veïna de la de Iași, en la 
regió de Moldàvia. He buscat informació i he trobat 
que Pildești, té censats uns 4.000 habitants, dels 
quals 1.000 viuen i treballen a l’estranger; es 
considera que, com a mínim un membre cada 
família viu a l’estranger. La primera referència 
escrita de Pildești data del segle XVI. Té una altitud 

de 207 metres sobre el nivell del mar, i està situat a la vora del riu Moldava.  

Població eminentment catòlica, els 
primers habitants procedien de la 
Regió de Transsilvània i es parlava 
hongarès i un romanès “ardelanesc” o 
sigui amb fortes influències de la regió 
nord de Romania. Aquest ascendent 
hongarès justifica la potent presència 
catòlica en un país dominat per la 
religió ortodoxa. Actualment la 
presència de l’hongarès ha 
desaparegut quasi en la seva totalitat. 
Pildești és considerat el poble més ric 
de tota la regió de Moldàvia i això es 
fa evident només contemplant com de 
ben cuidades i renovades estan les 
cases del seu únic carrer principal que 
és la carretera.  

La presència lasal·liana es fa evident 
en la seva escola, actualment Institut Tècnic, 
fundada el 2002, actualment amb uns 230 
alumnes de 14 a 19 anys, però també per la 
influència sobre el jovent del poble amb un 
potent grup escolta, animat pels Germans 
José María Barcos i Jesús Sagredo, i un 
animat grup d’Acció Catòlica, acompanyat 
pels Germans Vicentiu Ghiurca, actualment 
Provincial del Districte d’Europa Central, i jo 
mateix, que es reuneixen i fan les seves 
activitats en la casa dels Germans. La 
col·laboració amb la Parròquia és intensa, en 
les seves dues esglésies, la vella i la 
monumental església nova.  
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Urbanita que sóc i procedent d’un país en un fort procés de dessacralització, venir a Pildești és com 
entrar de sobte en una “dimensió desconeguda”. La vida en un ambient rural és nova per a mi, 

tothom es coneix, la intensitat de la vida de 
fe, les misses massives, la presència dels 
joves, les cues de joves i nens als 
confessionaris; hi ha joves que els veus 
participant en dues o tres misses a la 
setmana. Quan et saluden pel carrer i que en 
lloc de dir-te “bon dia” o “bona tarda”, et 
diuen “Lloat sigui Jesús” i la resposta que ve 
a ser un “pels segles dels segles”.  

L’escola està situada prop d’una cruïlla de 
dues carreteres, perfectament asfaltades, 
per les quals passen pocs cotxes, alguns 
carros tirats per cavalls i moltes, moltes 
bicicletes que circulen amb tota tranquil·litat 
pel bell mig, sense preocupar-se massa dels 
escassos cotxes. Ciclistes de totes les edats, 

des de la senyora d’edat amb el mocador al cap i amples faldilles, passant pel senyor, barret al cap, 
de galtes colrades, pel sol i…, els joves i nens que semblen estols d’ocells en primavera i que fan 
cap, quasi indefectiblement als terrenys de l’escola i de la casa dels Germans.  

Tot és diferent i tot serà diferent quan arribi el fred i les nevades, que aquí prometen ser solemnes 
malgrat els canvis climàtics. Nou i 
estimulant és reunir-me amb els joves 
d’Acció Catòlica que n’obliden mai la 
pregària inicial. Sempre recordaré la 
primera reunió, pregària inicial, molta 
alegria, riure i feina, ells s’organitzen i tu 
els acompanyes, però sobretot 
recordaré que en finalitzar la reunió, es 
giren tot cap a mi, jo desorientat… “Què 
deuen voler…?” i la presidenta que amb 
molta delicadesa em diu: “Germà, ha de 
fer la reflexió i la pregària final”. I ja em 
veus improvisant. Ara ja estic a l’aguait 
i la porto preparada.  

Tot és diferent i estimulant. El perquè de 
tot plegat, la raó, la deixo per futures 
cròniques en què tindré més elements 
de judici. M’agrada viure aquí, la pau espiritual i l’aire net que es respira, la disponibilitat de la gent 

i dels joves en particular, no els has de 
perseguir, venen. Em costa també adaptar-
me, són molts canvis, la Comunitat que fa 
l’esforç de la fraternitat sent com som tan 
diferents els uns dels altres, el clericalisme 
exagerat i dominant… i acceptat, la relació 
amb els joves, propera però també distant 
amb el seu “dumnea vostra” o sigui el seu 
vostè que em fa sentir d’alguna manera 
estrany, acostumat al tu i al Cesc directe 
dels joves de Manlleu.  

Però sobretot vull destacar els aspectes 
positius perquè crec que si la salut em 
respecta, aquí puc ser feliç i sentir-me 
encara útil entre els joves, entre el grup de 
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pares (quasi podríem dir, mares) del Grup de Signum Fidei, amb la seva “Leccio Divida” del primer 
dijous de cada mes, però sobretot amb la generositat que ajuden a l’escola i als nois de la Llar de 
Iași.  

Aquí pregàries no me’n falten, però us demano que ens unim a l’hora de demanar a Déu i al seu Fill 
Jesucrist que ens beneeixi i beneeixi les persones que ens ajuden a tirar endavant.  

 

 

G. Jesús Linares García 

 
EL artista David Callau Gené, antiguo alumnos de La 
Salle Cambrils y Reus nos invitaba a una exposición de 
pintura, música e improvisación que tenía lugar en 
nuestra Casa de Sant Josep (La Salle) a las 20 horas. A 
lo largo del mismo hubo venta de obras pictóricas de 
pequeño formato y a un buen precio para la ayuda de 
la Asociación de familiares del Alzheimer Costa Dorada, 
centro de día “Les Orenetes”.  

El programa estaba compuesto por: Presentación de la 
fiesta por las siguientes autoridades: Gmà Josep Canal 
(Visitador auxiliar), señora Carmen, presentando a la 
Asociación del Alzheimer (junto a su Presidenta), 
Regidora de Vinyolsi els Arcs, Alcaldesa de Cambrils…  

Todos exponían sus razones para estar presentes en este acto benéfico, agradeciendo la invitación y 
animando a que actos solidarios se repitan en favor de aquellos que no tienen voz, de los que se comunican 
con su sonrisa y que recuerdan su ayer con sus doloridos y arañazos por el tiempo y el olvido. Terminadas 
estas comparecencias  tomó la 
palabra  el gran artista David Callau 
Gené con una palabras tiernas, 
nostálgicas, llenas de contenido en 
favor de la Asociación de enfermos 
de Alzheimer Costa Dorada; 
palabras que emocionaron al 
numeroso público que llenaba los 
jardines del claustro: “Realidades, 
amores, desamores… crecer más, 
sentir mucho más, reír y llorar, 
pensar y después dejar de pensar… 
es el tiempo que pasa veloz... de 
golpe ya no recuerdas ni el dolor, ni el pasado, el olor eterno de la piel suave… Quiero decirte hoy al oído 
que sigue vivo tu esfuerzo… que un silencio vale más que mil palabras… tu recuerdo grita fuerte…” A pesar 
de lo nublado de sus vidas, hoy, estas personas, viven entre nosotros. El sonido azulado de esta noche, fue 
interrumpido con unos aplausos que sonaban a solidaridad. Siguió adelante el programa previsto. 

ACTO SOLIDARIO-19-08-2018 
Una tarde para el recuerdo 
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Música en directo por Olena Panasyurk 
acompañada por el pianista Miguel Ángel 
Tapia. Ambos motivaron a más de 250 
personas que llenaban el verde de los 
claustros, con una escucha en el silencio, 
como diría Laura Pausini.  

Diez actuaciones de Olena con una voz de 
ópera que abría los cerrojos de la noche. 
Silencio y hiedras musicales en el público. 
Manos agradecidas que sonaban en esta 
noche de embrujo.  

 

Seguía el embeleso con una improvisación al 
saxo por Josemí Sagaste, saxofonista de 
Joaquín Sabina; mientras tanto David Callau 
“escribía” con unos simples pinceles, en un 
marco de 3x2m, la figura misteriosa y dolorida 
de una mujer, llamada Cambrils, con un 
medallón comunicativo de PAZ, que nos 
recordaba los atentados del pasado año; la 
belleza del ayer coloreada con el recuerdo de 
paz de hoy. Los sueños de David, esta noche, 
no han sido sueños, sino realidades esperando 
la existencia de la solidaridad de buenas 

personas. Al verso libre de los pinceles se abría, como piedras mojadas por la angustia, el mensaje de los 
aplausos y la cercanía de las personas a felicitar al autor, que apoyado en el “púlpito” de una sencilla escalera, 
recibía el parabién del público. 

Siguió “La tarde para el recuerdo” con gustos para 
bebidas, verduras, misteriosas degustaciones, 
mientras las obras pictóricas se iban vendiendo en 
favor de los enfermos de Costa Dorada, “Les 
Orenetes”. El cronista tuvo la suerte de charlar con 
David-el gran artista de la noche- y sus familiares. 
“Si queréis que entre las rosas viva, si queréis que 
entre los cardos sangre, decía J. R. Jiménez, hay que 
rehacer la dimensión humana que nació floreciente 
esta noche en la Casa sant Josep-La Salle de Vinyols 
i Cambrils. David, el compromiso de esta noche no 
ha consistido, exclusivamente, en acciones, sino más bien, en la atención puesta en los otros, hoy 
enfermos de Alzheimer, Costa Dorada, ”Les Orenetes”. 

Nota: Enhorabuena a todas las personas que han participado en el éxito de “Una tarde para el recuerdo”; 
tan sólo enumeramos algunas, pidiendo perdón al resto: Carmen, esposo e hijo/a, presidenta del Alzheimer, 
Les Orenetes”, amigos de éstos,  Hermanos de La Salle Canal y Ramón, colaboradores, donaciones, familiares 
de David y al mismo DAVID CALLAU, que abrió surcos donde , a partir de hoy, nacerán nuevas ideas; a 
TODOS/AS millones de gracias ¡!!! 
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G. Ricard Serra i Feu 

Un dels avantatges de viatjar o de fer excursions és que, no solament 
coneixes paisatges, bonics llocs de la natura, pobles i ciutats, fent nous 
coneguts o retrobant amics i aprenent com viu la gent, sinó que 
també, els que participem a l´eucaristia dominical, de vegades 
aprenem interessants enfocaments pastorals de la missa del cap de 
setmana. 

Per exemple, més d´una vegada els nostres excursionistes que 
assistim a aquestes eucaristies, hem admirat amb quina bona 
pedagogia el sacerdot celebrant, rodejat d´infants escolanets, els fa 
participar. Ho he comentat als Germans de la Comunitat i a alguns 
amics. Però no he cregut que fos matèria per a un article de “PAX”. 

Però aquesta vegada, durant l´excursió de 3 dies pel Pilar, amb centre 
als Monjos, la missa de vigília del dissabte 13 a la Parròquia de Santa 
Margarida dels Monjos ens va sorprendre amb una curiosa i original 
animació. Va ser admirable i meritòria, perquè els escolans no eren 
infants (sempre més fàcils d´engrescar) sinó adolescents d´ESO (i els 
2 nois i 4 noies aparentaven ser més aviat de 3r o 4t ESO, que no pas 

de 1r o 2n) I va ser creativa, per la manera d´enfocar l´ofertori, com explicaré. Per això m´he decidit a 
escriure-ho en un article de “PAX”. 

Com a introducció, el mossèn va dir als feligresos habituals que no s´estranyessin que aquell dia hi faltessin 
alguns escolans i escolanes, perquè, en haver-hi 3 dies de festa, havien viatjat amb les seves famílies. A 
continuació va presentar, sobretot als feligresos habituals, un fitxatge que havia fet. Va dir: “Us presento 
aquesta noia , que és professora de religió a l´Institut Foix dels Monjos i a un dels Instituts de Vilafranca del 
Penedès. I per això fa classe de religió a alguns i algunes de la nostra escolania. Però la novetat és que ha 
acceptat ensenyar espiritualitat als nostres escolans i escolanes.” 

Curiosa animació d’una 
Eucaristia dominical 
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Llavors, el sacerdot va afegir: “I, com que veig que, per 
haver-hi 3 dies de festa, han vingut a l´eucaristia 
persones no habituals, tornaré a explicar el 
plantejament original que fem de l´ofertori de la missa. 
Els que teniu més edat, recordareu com durant l´ofertori, 
per fer la col·lecta es passava una safata metàl·lica. Tant 
el dring de les monedes com els bitllets eren ben audibles 
i ben visibles. I això, en alguns casos, es prestava a 
ostentació per part del feligrès que feia l´almoina”. 

“Per corregir-ho, la reforma litúrgica després del Concili 
Vaticà II va canviar l´antic sistema per maneres més 
silencioses i discretes. Per exemple una espècie de 
paperina de tela. Però, tant si la col·lecta es fa mentre té 
lloc l´ofertori, com si la missa s´interromp per fer la col·lecta, s´ha perdut el profund sentit de l´ofertori de la 
missa, que hauria de tenir i havia tingut molts anys enrere. Per a la immensa majoria dels fidels, l´ofertori no 
és més que el temps de recollir els diners de la col·lecta”.  
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 “Per recuperar el profund sentit de l´ofertori, veureu que interrompem la missa 
per fer la col·lecta. I després ressaltem l´ofertori” 

Efectivament, després que els escolans i escolanes, revestits tota la missa d´una túnica blanca, recollir els 
diners discretament (com es fa arreu)i 
d´haver ajudat, repartint-se les tasques, a 
revestir l´altar o fer de faristol del celebrant 
a la pregària col·lecta, etc. el mossèn va dir: 

“Ara ve un dels moments més importants de 
la missa. Cadascú, en l´ofertori, oferirà el seu 
cos i el seu esperit, els seus amors i els seus 
problemes. I aquests adolescents escolans 
oferiran els bells somnis que tenen tots els 
adolescents” Dit això, va entonar aquell cant 
que molts havíem cantat i ara força oblidat. 
Amb el pa blanc de la patena US OFERIM ELS 
NOSTRES CORS 

A continuació d´una breu i interessant 
homilia, el celebrant va menar personalment les pregàries dels fidels. Ens va fer pregar perquè els joves d´avui 
sàpiguen seguir la crida de Jesús millor que el protagonista de l´evangeli d´avui, que va marxar trist per no 
ser capaç de fer-ho. Crida, va dir, que pot 
ser triple: 1- Al sacerdoci, 2- A la vida 
religiosa i 3 (punt que se sol oblidar en 
comentar aquest evangeli) Al sagrament 
del matrimoni viscut amb plenitud 
evangèlica: a) Els esposos estimant-se 
entre ells com s´estimen entre elles les 
Persones de la Santíssima Trinitat. b) 
Estimant els fills com fills seus i fills de 
Déu. c) Vivint el matrimoni amb donació 
evangèlica al proïsme, perquè el 
matrimoni no quedi tancat en si mateix. 

Després l´eucaristia va continuar com se 
sol fer arreu. Però encara amb alguna 
altra petita novetat. Per exemple: a la consagració una escolana va tocar la tradicional campaneta. Mentre 
l´escolà més espigat, corria cap al campanar, la campana del qual va acompanyar els passos de la consagració. 

Quina Eucaristia tan viva!, al costat d´alguna (encara que sigui excepció) que tots alguna vegada haurem 
hagut de lamentar, per la rutina i falta de participació ofegada per l´exclusivitat d´actuació del celebrant.  



82 
 

 

 

 

G. Ramon Font i Serra 

 

A dia d´avui, 12 d´octubre de 2018, vivim a les 
dues zones lasal·lianes de Catalunya cent-un 
Germans. Setanta-cinc a la zona-litoral i vint-i-
sis a la zona de l´eix. 

Voleu dir que degut al nombre de Germans, a 
l´edat,  a la facilitat de comunicacions, a la 
proximitat existent entre les comunitats... no 
se’n podria fer només una? Crec que seria molt 

més pràctic i molt més enriquidor... 

Tres-cents anys de la mort física del nostre Sant Fundador... 

Una bonica, llarga i rica història la d´aquests tres-cents anys! 

Hi ha hagut de tot... alts i baixos, temps bons i no tant bons, baixades i pujades... Així és la vida! 

El moment actual és ben difícil. Som pocs i grans dintre de la major part 
del món lasal·lià. 

Seguirà existint l´esperit, la vida i l´obra de La Salle? Ho desitjo de tot cor. 
Molts de nosaltres ja no ho veurem, però com serà tot d´aquí deu, vint 
anys? Igual, segur que no! 

Molts alumnes no sabran què són els Germans perquè mai els hauran vist.  

Estem planificant bé el present i el futur tots plegats perquè aquest esperit no desaparegui? O simplement 
posem pedaços? O hi tanquem els ulls? Ja sé que els superiors i encarregats d’àmbits estan fent tots els 
esforços possibles. 

L´abundància de reunions, de viatges, de trobades... es tradueix en quelcom efectiu i interessant o és només un 
foc d´encenalls? Posem tots l’esforç per la seva eficàcia o ho deixem tot en les mans els Superiors? 

El personal que hi ha a casa nostra, professors i administratius estimen realment La Salle, el senten com a 
propi, vol el millor o simplement la seva presència, el seu treball és un "modus vivendi"? 

Fem realment quelcom interessant, il·lusionant, engrescador... perquè això no succeeixi? Cal que hi 
reflexionem tots. 

Els que manen-serveixen - volen servir de la millor manera possible - en els diversos àmbits, entre tots, 
arribem a animar de veritat? Som ben conscients de la situació actual. Cal no caure en la temptació de ser 

més gestors que animadors. Tampoc 
en un pessimisme angoixant. 

Gestionar, gestionar... "paraula 
màgica" que sona molt avui en dia i 
s´ha de fer evidentment, però què 
passa quan només es gestiona? 

Tres-cents anys de la mort física del 
nostre Sant Fundador.  

Déu vulgui que sigui només l´aniversari 
de la mort física i que l´esperit i l´obra 

de La Salle perduri al llarg dels temps. 

Al meu pobre entendre, moltes coses haurien de canviar, però cal la col·laboració tots.  

Pensant en veu alta... 

UNA O DUES 

ZONES? 



83 
 

 

 

 

 

 

G. Ramon Font i Serra 

 

A les pàgines 60-64 hi ha una bonica entrevista al G. Miguel 
Fernández. 

Sempre m´ha agradat llegir les entrevistes dels Germans que 
en edat ja força avançada expliquen les seves vivències. Totes 
elles traspuen alegria, pau, tranquil·litat, il·lusió, comentaris 
adients i adequats sobre persones, obres... 

El G. Miguel als seus 89 anys segueix il·lusionat, content i feliç. 
Diu moltes coses, totes boniques i entranyables. Em fixo amb 
aquesta: "La madre era el motor de la familia, era muy 
dinàmica, demasiado para algunos, trabajadora y cristiana". 
Què bonic! Aquestes paraules m´han fet pensar amb la meva 

mare i m´he emocionat. Què seria de nosaltres sense les nostres bones mares? 

 

Les pàgines 70-75 em porten el bon record dels Germans Salvador Collo i Valentí Vilana. 

Amb tots dos vaig conviure alguns anys. Dos Germans ben diferents però alhora plens de bondat, de bon 
treball, d´ajuda desinteressada, d´entrega i cordialitat. Entranyable la fotografia en la que el G. Valentí apaga 
les candeles del seu 94è. aniversari que va ser l´últim. Darrera, aplaudint, es veu el G. Salvador. Un mes 
després ja no estaven físicament entre nosaltres. Moltes gràcies per les teves sentides paraules plenes 
d´agraïment i estimació. Realment han estat, per a mi,  un gran raig de llum enmig de tanta foscor i 
indiferència! 

 

Per mitjà de les pàgines 78 a 82 i gràcies al G. Franciso Fuertes he reviscut la història del Col·legi de Manlleu. 

Mostra un quadre de fotografies dels Germans ex-alumnes. He recordat el dia que amb la mare vàrem anar 
a Manlleu per matricular-me. Per primera vegada vaig veure un Germà de La Salle en la persona del G. Alfonso 
Cervera, Director. Al marxar la mare em va dir: "Fa cara de bon home aquest Hermano". A la pàgina 97 el bon 
amic Miquel Casagran ens parla "amb el cor a la mà."Què bonica, sentida i emotiva tota la pàgina! 

 

Una bonica trobada plena d´amistat a les pàgines 112 i 113. Un grup de Germans i amics es reuneixen en 
plena primavera i parlen de les seves coses, dels seus records... gaudint, entre tots, d´una bona convivència. 

Una de les meves il·lusions seria poder-nos reunir tots els que vàrem formar part de la tanda, recordar aquells 
anys de convivència, com ha anat passant la nostra vida... Fins ara no ho hem aconseguit. Ho farem possible? 

 

Pàgines 135 i 136. El G. Lluís Diumenge ens comenta la pel·lícula "El buenmaestro." 

M´han entrat moltes ganes de veure-la! Mai ha estat fàcil la tasca del mestre, la nostra tasca. Avui tampoc 
ho és... Ensenyar, educar, estimar, lluitar... ha estat, és i serà sempre la nostra tasca, la nostra raó de ser... 
Ensenyar, educar, estimar, lluitar sempre i sense esperar cap recompensa... Recordeu allò de "en la opaca 
penumbra de la escuela...?" El títol original de la pel·lícula és: "els grans esperits". Realment l´autèntica 
educació, l´educació que La Salle volia i vol només la poden fer i realitzar grans persones. Ho som?  

Petites reflexions 

al voltant del PAX d’octubre passat 
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ELS ROSTRES DE DÉU 

4 díptics per a 4 pregàries... i 
Un Joc de Cartes per reflexionar, pregar i compartir... 

G. Eduard Blasco Trasobares 

 

Fa temps, a Montserrat, vaig comprar aquest llibre: Los 
rostros de Dios(Editorial PPC). Em va agradar molt. I vaig 
pensar que del seu contingut podia confeccionar una mena de 
“joc de cartes” que servís com a material didàctic amb els 
alumnes (aparellar, associar, relacionar, conversar, compartir, 
pregar...). 

Així que, vaig escanejar totes les imatges i vaig traduir els 
textos. I em vaig posar a la feina de confeccionar les cartes. 

Tot fent la feina, vaig pensar també que podria servir per a la 
pregària personal i comunitària de Germans i Equips Docents.  

 

Aquí teniu el resultat de la meva feina, fins ara:  

1.- 4 díptics que poden servir per a una estona de pregària i 
meditació acompanyats, si cal d’una música apropiada. 

Queden per fer 36 díptics... (Aquí us convido a fer-ho. I, si algú s’anima, que doni a conèixer el 
material). 

2.- Confeccionar el Joc de Cartes, ha estat laboriós i gratificant alhora: escanejar i retocar, traduir, 
fotocopiar, retallar, plastificar (i tornar a retallar). Si les voleu fer servir, ja teniu feta la primera 
part.  

Observareu que cada carta té un cercle de color. Serveixen per:  ajudar a associar la imatge al 
text corresponent; per formar grups de persones –petits o grans- per dialogar i compartir 
reflexions a partir del contingut associat... Es clar que es poden utilitzar altres estratègies per 
treballar amb les cartes... 

El contingut del Joc de Cartes és molt assequible per a treballar-les amb els petits, tant per les 
imatges com pels textos que les acompanyen. A la presentació del llibre diuen els autors: 

“Els creients de tots els temps han presentat l’Únic, l’Etern, amb multitud de rostres, 
inspirats en les meravelles de la Terra,  la immensitat del Cosmos i els misteris del cor 
humà. (...) Aquestes imatges sempre seran insuficients per a reflectir el rostre de Déu. 
Però, d’una manera poètica i inspirada, cadascuna d’elles és una faceta del més 
insondable de tots els misteris, el que es revela “no a savis ni entesos”, sinó “als petits” i, 
per tant, als nostres infants”. 

 

Aquests són els 40 noms de Déu que presenta el llibre: 
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Per la meva part, encantat que 
tant la primera com la segona 
proposta us faci servei.  
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G. Eduard Blasco Trasobares 
 

Ja fa temps que he confeccionat un "joc de 
cartes" a partir dels dibuixos i textos d'un 
llibre: Los rostros de Dios (Ed. PPC). 

Està pensat per fotocopiar, retallar, 
plastificar i tornar a retallar. 

A partir d'aquí... A JUGAR!!! 

El joc està pensat per ajudar als petits (i no 
tant petits) a descobrir Déu en diferents 
situacions...Si més no, pot (us pot) ajudar 
en alguna pregària sigui personal o 

comunitària... 

Crec recordar que dies enrere ja li vaig fer saber d'aquest joc als GG. Jesús Morer i Ramon Pascual. 
Però encara no el tenia del tot revisat. 

Veureu que hi ha uns puntets de color...Són per ajudar als més petits a associar imatge i text. 

I també, per als més grans: formar grups i compartir... 

La Isabel Soler ja té un joc, i les fa servir, segons em diu, en moments de pregària en el FiCAT, MCiA, 
Equip d'Animació... 

Jo estic acabant de perfilar alguna estratègia per fer-ho servir a classe amb els alumnes de Primària 
i ESO. 

Des d'un principi havia pensat fer servir les imatges i textos per a una altra finalitat: una mena de 
díptic, afegint cites bíbliques en què apareixen aquestes "qualitats de Déu" i alguna pregària i cant 
adients. la intenció era fer una mena de recull de pregàries fetes per a la Comunitat i altres... 

Vaig començar a fer-ho... però em vaig quedar a les beceroles... perquè em comportava molt de 
temps... 

Espero reprendre la tasca més endavant... (no ho sé...) 

Ara que hi penso... 

Clar que, no tinc el copyright per haver-ho traduït de l'original en castellà ni de fer servir les 
imatges... 

NOTA. Per trobar aquest JOC DE CARTES i un arxiu DÉU ÉS ALÉ polseu i imprimiu; 
us permetrà fàcilment retallar i plastificar 

https://drive.google.com/open?id=1ZCbp6t0XGfO8n1EfhULThdJ0sxwQ1RCQo també 

https://drive.google.com/open?id=1oIDbtGLnmZhFLvLH1IqCUSF_Xu1_KS_Co encara 

https://drive.google.com/open?id=18siN-lyCPNkyLiK3o4JoPqsFdIY9O5VW 

  

Un joc de cartes catequístic 
per a petits i grans 

https://drive.google.com/open?id=1ZCbp6t0XGfO8n1EfhULThdJ0sxwQ1RCQ
https://drive.google.com/open?id=1oIDbtGLnmZhFLvLH1IqCUSF_Xu1_KS_C
https://drive.google.com/open?id=18siN-lyCPNkyLiK3o4JoPqsFdIY9O5VW
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SEGONS EL PAPA FRANCESC 
 

 

 

 

 

Extracte del llibre “Déu és jove” on hi ha una entrevista 
feta al Papa Francesc per parlar dels joves i la societat d’avui 

 

Sr. Joaquim Riera 

 

QUINZE MALALTIES PER L’HOME D’AVUI: 
 
1. Malaltia de sentir-se immortals 

o fins i tot indispensables. 
Deriva del narcisisme i és típica 
de qui mira apassionadament la 
imatge pròpia i no veu a Déu en 
els ulls dels altres.  
 

2. Malaltia de la diligència 
excessiva: es la de qui es 
submergeix en la feina i, 
inevitablement, descuidant 
asseure's als peus de Jesús. 
Desatendre el descans necessari 
comporta estrès, ansietat i una 
agitació inútil.  
 

3. Malaltia de la rigidesa mental i 
espiritual i és típica de qui té un cor de pedra i "va a la seva". De qui perd la voluntat de tornar a posar-

se a prova, de llevar-se cada mati i 
continuar vivint com si fos el primer dia 
de la seva missió.  
 
4. Malaltia de la planificació excessiva i 
del funcionalisme. Quan una persona 
creu que les coses només progressen 
amb una planificació perfecta. La llibertat 
de l'Esperit Sant no es pot recloure en un 
programa. L'Esperit Sant ens aporta 
frescor, fantasia, novetat.  
 
5. Malaltia de la mala coordinació 
que causa malestar i torbació. 
 
6. Malaltia de l’oblit de la història 
pròpia de salvació, de la història 

personal amb el Senyor. Passa en especial als que viuen de forma hedonista, als que són esclaus de 
les passions, dels capricis, de les manies, de les fòbies, dels instints de vegades els més baixos i 
miserables.   
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7. Malaltia de la rivalitat i vanaglòria, es presenta quan l'aparença, els colors de la roba, les insígnies 
honorífiques són l'objectiu primer de la vida i la persona oblida les paraules de sant Pau: "No feu res per 
rivalitat ni per arrogància: amb tota humilitat, considereu als altres superiors a vosaltres mateixos. Que 
no miri cadascú per ell, sinó que procuri sobretot pels altres". 

 
8. Malaltia de l'esquizofrènia existencial. Dels qui 
viuen una doble vida, fruit de la hipocresia del 
mediocre i del buit espiritual progressiu que els títols 
i els honors no poden omplir.  
 
9. Malaltia de la tafaneria, les murmuracions, les 
xafarderies. Es una malaltia greu. Sovint s'inicia de 
la manera mes senzilla, potser només per xerrar una 

estona, i després s'apodera de la persona i la converteix en una sembradora de zitzània i en molts 
casos en un homicida a sang freda de la reputació dels altres. Amb la llengua llances una bomba, 
destrueixes els altres i després te'n vas tan tranquil com si no hagués passat res.  
 

10. Malaltia d'adorar qui et mana. Els qui adulant 
excessivament els dirigents i esperen així obtenir un 
tracte de favor. No s'ha de caure mai víctima de 
l'obsessió per fer carrera i de l'oportunisme; cal 
honorar a Déu i pensar en què hem de donar, en 
comptes de que hem d’obtenir. 
 

11. Malaltia de l'indiferenciat cap els altres; quan cadascú 
pensa en ell mateix i perd la sinceritat i l'escalfor de les 
relacions humanes. També passa quan el més expert no 
posa el seu coneixement al servei dels seus col·legues 
menys experts. 0 bé, quan, per gelosia o murrieria, 
t'alegres en veure caure l'altre en comptes d'ajudar-lo a 
aixecar-se i encoratjar-lo.  
 

12. Malaltia de la cara fúnebre, de les persones rondinaires 
i amargades que creuen que per ser serioses han de fer cara de melancolia, de severitat, i han de tractar 
els altres, sobretot els que veuen inferiors, amb rigidesa, duresa i arrogància.  
 

13. Malaltia de consumir per consumir. Es la malaltia de l'acumulació; quan una persona intenta omplir un 
buit existencial del cor acumulant béns materials no per necessitat sinó per sentir-se segura.  
 

14. Malaltia dels cercles tancats, on la 
pertinença a un grup es torna més poderosa 
que la pertinença a Crist mateix. Aquesta 
malaltia comença quasi sempre amb bones 
intencions, però amb el pas del temps acaba 
amb mals costums, esclavitza els membres.  
 
15. Malaltia del benefici mundà, 
l'exhibicionisme, quan la persona transforma 
el seu servei en poder i el poder en 
mercaderia per obtenir beneficis mundans o 
més poder. Es la malaltia del poder que es 
nodreix de si mateix, es nodreix amb orgull de 
vanitat.   
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Divers 
Torralba, Francesc. Lideratge ètic, L’accés d’un nou paradigma. Angle Editorial, 236 pàgines 

És molt oportú pels temps que vivim. És útil per líders polítics, socials, econòmics, 
empresaris, escoles, hospitals i també comunitats religioses i per cada u de nosaltres, 
Superiors o Germans de la base, doncs tots exercim un lideratge, sigui a l’escola, o a la 
comunitat per la nostra cooperació que necessita tot líder. Ha obtingut el premi Trias 
Fargas. Parteix del principi que tot lideratge ha de ser ètic i que parlar de lideratge ètic és 
una tautologia. Al llarg del llibre s’explora quins són els elements bàsics i imprescindibles 
per construir un lideratge ètic per les organitzacions de present i de successiu 
transformació cara el futur. L’autor menta la convicció de que són necessaris els lideratges 
i afegeix que manquen lideratges ètics. Ressalta l’entusiasme en el líder, la capacitat 
d’escolta activa de sí mateix, dels altres i de les palpitacions de la societat. Se li demana 
empatia i amabilitat. Prudència en la presa de decisions, que sàpiga prendre decisions amb 
els altres, l’audàcia i resiliència. Ha de saber crear un clima de confiança sense la qual les 

persones se senten inclinades a paralitzar la cooperació i a perdre el sentit d’agradable pertinença a institució. Ha 
de superar el seu ego, que el deixaria centrat en si mateix excloent-hi la presència activa dels altres i ser fidel la 
pràctica de la transparència. Se li ha de veure, exemplaritat i integritat. Llegint aquest llibre un s’hi troba reflectit 
sobre com ha exercit el lideratge en la seva vida, sigui en l’àmbit escolar o comunitari. Acaba citant cinc lideratges 
que han deixat petjada: Mahatma Gandhy, Dag Hammanskjold. Martin Luther King, Nelson Mandela i Jorge Mario 
Bergoglio. Són referents escollits de diverses cultures i religions fent ressaltar en cada un d’aquets líders  el que 
s’exposa al llarg de les pàgines del llibre… 

G. Jaume Pujol i Bardolet 
 

MARTÍNEZ DÍEZ, Felicísimo. Palabra y silencio de Dios y sobre Dios. San Pablo, 2018, 291 pàgines 

Aquest llibre procedeix d’una ponència pronunciada per l’autor sobre “El silencio de Dios 
y la palabra del predicador” amb motiu dels 800 anys de l’aprovació de l’Orde dels 
Dominics. Aquesta ponència suscità tal interès i inquietud que es demanà el ponent 
d’ampliar-la en una publicació. I aquí la tenim ara. En aquest llibre exposa amb molta 
amplitud i sinceritat el misteri de Déu davant del mal i de les catàstrofes naturals. Sembla 
que Déu no actua, no impedeix tot essent totpoderós. Això fa que alguns es decantin per 
l’agnosticisme, altres per l’ateisme, altres per la indiferència, d’altres per la blasfèmia i 
d’altres des d’una fe profunda fe  s’apropin més a Déu per l’oració i la contemplació, Ens 
parla sobre: 1. Els llenguatges de Déu. 2. El silenci de Déu. 3. Els llenguatges sobre Déu. 4. 

El silenci sobre Déu. Alguns lamenten que Déu no parli; al ser incorpori no pot parlar com nosaltres, però sí 
ha parlat i segueix parlant. Va començar amb els profetes i ens ho va concretar en el seu Fill fet com nosaltres 
i és el VERB de Déu, el LOGOS, LA PARAULA; que es troba a l’EVANGELI sobretot i ens segueix parlant al llarg 
dels temps pels SIGNES DELS TEMPS interpretats des de Jesucrist, amb la Passió, Mort i Resurrecció. Jesucrist 
és el gran SIGNE DELS TEMPS, doncs en el pas dels temps se n’ha de fer una hermenèutica. Resulta 
inacceptable el silenci de Déu davant del mal i de les catàstrofes, però el silenci té aspectes molt positius: 
permet que l’altre pugui parlar, representa una companyia tranquil·la i referint-nos a Déu ens sumeix en la 
contemplació i en l’adoració aprofundint en la nostra fe. Davant d’un fet molt emotiu només s’imposa el 
silenci, per exemple, considerant Auschswitz o els atemptats de la Rambla i Cambrils només hi cal el silenci i 
és difícil parlar sobre Déu en aquests casos; un llenguatge teòric sobre Déu pot enervar les víctimes. En sentit 
positiu aquest silenci ens apropa més a Déu i ens sumeix en la meditació. Bé, hi hauria molt més a dir sobre 
aquest llibre sobretot molt pràctic per reflexionar sobre grans preguntes que sovint ens fem, tan els creients 
com els no creients. 

G. Jaume Pujol i Bardolet  
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TRIGO, Pedro. Jesús nuesto hermano. Acercanientos orgánicos y situados a Jesús de Nazaret, Sal Terrae, 
Presencia Teológica 2018, 574 pàgines 

Aquest llibre està enfocat per anar progressant en el coneixement de la 
persona Jesús de Nazaret des dels Evangelis. Jesucrist és el gran SIGNE DELS 
TEMPS des d’Ell s’han d’interpretar els altres signes dels temps. nous temps i 
els esdeveniments. Normalment ens fixem molt en els continguts dels fets de 
Jesús i potser cal, des d’un discerniment personal i comunitari per evitar 
subjectivismes, anar aprofundint en el coneixement del significat de la persona 
de Jesús, que actua a partir de miracles i curacions. L’autor fa unes lectures 
dels fets evangèlics que permeten conèixer  Jesús, «fill del Pare i germà 
nostre». Insisteix en el sentit del binomi «filiació-fraternitat» sentint-nos fills 
de Déu a la vegada que germans de Jesucrist  i de tots els humans, 
conseqüència de la mútua relació. Dedica unes pàgines al concepte de poder 
en Jesús: tenia un prestància i una autoritat que feia trontollar als sacerdots, 
escribes i fariseus. Però tractant-se de poder no era com els magnats polítics i 
d’altres que fan i desfan, sinó que el seu poder era irradiant energies salutíferes 
de servei sobretot als més pobres i necessitats. En tot el llibre es tracta de llegir 
la vida de Jesús com paradigma per a tots els cristians, que es resumeix en Déu 

Pare de tots i Jesucrist, nostre germà, que ens vol que cada u siguem germans de tots àdhuc dels que ens fan 
mal o ens resulten repulsius. El nom de Jesús, amb el seu comportament, reflecteix la vida que hem de portar 
tots. Els cristians som deixebles missioners del Regne de Déu, que Jesús inaugurà i que l’Església hi està 
compromesa. Dedica un llarg capítol a la Resurrecció de Jesús. El Pare el ressuscità. Tot l’Evangeli s’ha de 
llegir des de l‘òptica de la Resurrecció i abraça el misteri de l’oració a l‘hort de Getsemaní i la passió i mort 
en creu. En fi, cal llegir-lo per arribar a conèixer una mica més la persona de Jesús i no l‘imitar-se als fets i 
prodigis que va fer. És un bon llibre de lectura espiritual. 

G. Jaume Pujol i Bardolet 

 

ROSAL CORTÉS, Ramon. Cincuenta ateos y agnósticos convertidos al cristianisme. ICCS 2017, 247 pàgines 

EI segle XX ha estat denominat «el segle dels màrtirs». L'autor considera 
que pot també denominar-se el «segle dels ateus convertits al 
cristianisme». Mostra el testimoni de 50 conversos entre filòsofs, 
científics, literats, militants marxistes, leninistes y estalinistes, i altres 
conversos il·lustres. (l'autor podria posar uns 300 conversos, però 
l'editorial li va limitar el nombre de pàgines del llibre)  

Així mateix presenta el testimoni de set conversos als quals ell va ser 
conseller i animador en els seu procés del camí al seguiment de la fe 
cristiana. Identifica dinou tipus de situacions i experiències psicològiques 
que jugaren un paper important que els portaren a la fe cristiana. Descriu 
potencials psicològics que potser afavoriren aquestes experiències, en 
especial la capacitat per al «retrobament profund», i determinades 
actituds psicològiques i ètiques. Enumera, les principals conclusions 
psicosociològiques obtingudes pels investigadors.  

Els 50 personatges destaquen per la seva fama intel·lectual o que són 
d'interès general com: Alexander Solzhenitsin, Jacques Maritain, Gabriel 

Marcel, Alexis Carrel, Edith Stein, Vittorio Messori, Ernst Schumacher, García Morente, Narciso Yepes, 
Carmen Laforet, Leon Bloy, Paul Claudel, Grahan Greene, Charles Peguy...  

És un llibre interessant i engrescador. Tots els conversos aproven que no hi ha contradicció entre la fe i la 
raó. La seva reflexió personal i el testimoni de gent creient els ha portat a la fe. Es ben certa la frase de "com 
creuran si no veuen a persones creients?” 

G. Santiago Herèdia Plaza  
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GINEL, Salvador. El futur de la religió. Fe, humanisme i raó. Herder 2017, 164 pàgines 

El títol d’aquest llibre ja és de per si mateix interpel·lant. L’autor fa una lúcida reflexió que 
considera des d’una mirada equànime, el futur previsible de les creences sobre el 
sobrenatural i sobre la presència de Déu en les nostres vides. La seva indagació va més enllà 
d’una sociologia de la religió per consolidar els seus arguments en els del laïcisme, sense 
obligar els que esgrimeixen els creients. Aquest assaig està orientat a enriquir els nostres 
coneixements sobre la dimensió religiosa dels éssers humans en els nostres dies, en què 
greus conflictes i mudances culturals transformen  el nostre univers econòmic i polític, així 
com les nostres vides quotidianes. Amb el seu rigor i originalitat, aquest assaig contribueix a 
una nova concepció racional de la fe i als esforços per establir un diàleg i conversa fraternal 
entre els qui posseeixen diferents conviccions. Deixem ara que el mateix autor segueixi fent 
la presentació d’aquest llibre, amb el text tret del seu proemi. “El futur de la religió aspira a 
explorar les dues dimensions del temps, la vida i la fe amb serena racionalitat analítica. No 

les confon, encara que de vegades apareguin entrellaçades. La seva perspectiva és laica i lliure de tota actitud 
antireligiosa. A més, aquest assaig reconeix inconsistències i contradiccions en les creences, però no se cenyeix a 
elles, ni a les dissonàncies cognitives que sovint les acompanyen. Contempla creences, certeses, esperances 
temors i pietats religioses amb absolut respecte per a qui les posseeix, i fins i tot amb fraternitat. La religió 
comporta una experiència de les tres formes elementals, de la qual són la mística, la credencial i la litúrgica. 
Diferents entre sí, les tres posseeixen àmbits compartits”. A l’últim capítol l’autor ens ofereix abundants fonts 
d’ampliació del tema, amb llibres que podreu trobar en català o en castellà. 

G. Jaume Pujol i Bardolet 

MUNTANYOLA, Ramon. Vidal i Barraquer, Cardenal de la pau, dos volums, Abadia de Montserrat, 2017,  
738 pàgines 

Amb un estil molt llegible l'autor comenta la vida i l'acció del Cardenal Vidal i Barraquer com a Cardenal de 

la pau. La lectura resulta apassionant i commovedora. Veient que hi havia alguns 

cristians catalanistes separatistes els feia recomanacions sobre la pàtria Espanya i mai 

va deixar d'aproximar-los evangèlicament a l'Església. Això sí, ell se sentia català i 

defensava la identitat catalana i era partidari d'un estatut adequat a la identitat catalana. 

La susceptibilitat sobre Catalunya era forta, per exemple, el fet de recitar el llatí a la 

romana, com aconsellà Pius XI, per a l'Església universal i la utilització de casulles 

pregòtiques, ja era vist com indici de separatisme, igual que l'ús del català en la 

predicació i en la catequesi recomanada sobretot en zones agràries. Amb tota raó va ser 

Cardenal de la pau: repetides vegades va procurar l'avinentesa per evitar conflictes 

durant la dictadura de Primo de Ribera i durant la república i la guerra civil. Va estar sempre en contacte amb 

Pius XI, Pius XII i el Secretari d'Estat del Vaticà. Va escriure cartes a Franco i a Negrín de conciliació fins el 

final de la guerra. No va voler mai una acció política sinó una acció d'Església que volia que aquesta fos ben 

lliure per poder desenvolupar les activitats eclesials que li són pròpies, sense interferències d'altres poders. 

EI fet de no signar la Carta Col·lectiva dels bisbes d'Espanya el juliol de 1937 el va fer un proscrit i enemic de 

la pàtria Espanya, que ell sempre havia parlat de la pàtria catalana i espanyola. Cal dir que el mateix Cardenal 

Gomà, primera responsabilitat d'aquesta Carta, va tenir dubtes abans i després de publicar-la, la prova és que 

poc després va escriure una alta Carta "Lecciones de la guerra i deberes de la paz" que el Govern no li va 

deixar publicar. Va fer gestions amb Manuellrujo, Ministre republicà de Negrín, que era catòlic per restituir 

la llibertat de culte 'i aquest li ho va prometre igual que el mateix Negrín. Irujo li va dir que podia tornar a 

Tarragona amb tots els honors de Cardenal, ben defensat, però ell va dir que preferia estar a la presó al costat 

dels 150 sacerdots empresonats i que no volia lligar-se amb cap partit; per aquest motiu tampoc va anar a la 

part nacional, sinó que anà a la Cartoixa de Farneta (Lucca) i després Valsainte (Suïssa), vivint com un 

cartoixà. Va ser objecte de calúmnies vergonyoses; el fet d'anar dues vegades a França per parlar amb algun 

Cardenal fou interpretat des de la zona nacional com un intent de derrocar a Franco, i també el fet de recollir 

diners per ajudar els seus sacerdots empresonats fou interpretat que ho feia per ajudar a capellans 

separatistes i també van arribar a dir que havien assassinats a tot gran grup de seminaristes, (així hi hauria 

menys capellans separatistes) doncs no n'hi hagué cap ni un seminarista assassinat. Verament va ser un 

Cardenal de la pau.  

G. Jaume Pujol i Bardolet  
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PARADIS, Jean-Guy. Heureux ce couple qui a cru. Éditions Anne Sigier 2005, 153 pàgines 

Ens és ben conegut Jean-GuyParadis. Des de 1975 que fou ordenat prevere 
s’ha dedicat intensament a la pastoral i durant més de 15 anys a la pastoral 
matrimonial. Ens brinda la seva experiència de Pastoral matrimonial en 
aquest llibre, Consta de 16 capítols: en els 13 primers proposa a Maria i Josep 
com a models i referents de matrimoni. Presenta unes aplicacions pràctiques 
per a la vida conjugal d’avui. Fa uns interessants comentaris des dels Evangelis 
del matrimoni de Maria i Josep. Té en compte la nostra societat secularitzada 
en la que es manifesta la indiferència religiosa. Hi hagué el Concili Vaticà II 
però el seu esperit i missatge evangèlic no ha arribat suficientment als seglars. 
Per aquest motiu els 13 primers capítols són de catequesi i evangelització 
molt necessària tan pels qui es preparen al matrimonis com per als casats, 
doncs varis han quedat desorientats i s’aparten de la religió. És interessant el 
seguit que fa del matrimoni de Maria i Josep fins a la viudetat de Maria. amb 
unes aplicacions pràctiques a la vida de fe per als vidus i viudes. Cal remarcar 
els detalls que dóna, sobre la fugida a Egipte, un fet ben excepcional i 

sacrificat havent de fer uns 300 Km de camí. Per tant, aquest llibre pot servir a tothom per aprofundir en la 
fe doncs abraça fins la viudetat. En el capítol 14 l’autor diu que per aquest llibre no pretén fer una curs del 
preparació al Matrimoni i tracta de qüestions pràctiques: la importància de conèixer-se els joves nuvis 
mútuament abans i de casar-se, uns aclariments sobre la cohabitació abans de casar-se, el matrimoni és un 
sagrament però després els casats han de seguir sent sagrament per a l’Església i la societat, insisteix sobre 
la importància de l’educació religiosa dels fills i la indispensable necessitat d’estimar-se en la que hi ha 
d’haver la voluntat d’estimar-se al llarg de tota la vida, malgrat les diferents situacions que es puguin viure. 
Si algú vol connectar amb Jean-Guy Rodrigue sobre aquest llibre la seva adreça electrònica és abbe.jn-
guy.paradis@hotmail.com 

G. Jaume Pujol i Bardolet 

FLECHA, José Román. Seguidores de Jesús, Fonte 2018, 251 pàgines 

Segons l’autor, és un llibre catequístic per alumnes, joves i per adults, també 
per a religiosos. Parteix de que el seguiment de Jesucrist no és cap càrrega sinò 
un alliberament, no és una obligació sinó un privilegi. El Mestre coneix els qui 
el segueixen i mor per a ells per a entregar-los el do d’una vida que traspassa 
els límits del temps. Es tracta de meditacions de l’evangeli amb algunes 
referències de l’Antic Testament. Nosaltres coneixem de memòria els 
evangelis però potser no arribem a capir-ne prou bé tot el significat que 
representen per a la nostra vida, perquè potser no el tenim prou interioritzat. 
L’autor fa un interessant recorregut dels evangelis en 66 capítols, cada un 
d’unes 4 pàgines. començant pels evangelis de la infància de Jesús amb detalls 
bíblics força interessants i seguint, després, en tant que possible la identitat de 
cada persona dels apòstols, fent veure que tota vocació prové d’una trobada 
amb Jesús que resulta missionera; la vocació de Joan i Andreu es va iniciar 
d’aquesta manera: començant per una amistat amb Jesús que porta a una 
comunitat de vida que els transforma en missioners No es tracta de fer 
dicotomia entre missatge i missatger. Segueix després el relat d’un conjunt de 

persones que van «trobar Jesús»: els uns el van seguir i d’altres no. Fa un bon relat de les dones citades en 
els evangelis: unes  van seguir de Jesús i d’altres no; fa un bon aclariment de la identitat de cada una d’elles 
(per exemple, qui era Maria Magdalena, qui la pecadors, Marta i Maria, la viuda pobre, la dona cananea la 
dona de Pilat, Salomé i les altres Maries...). Fa veure que Jesús expressa la compassió amb els relats de 
curacions i d’exorcismes, tant a jueus com a pagans. Insisteix en la idea de caminar amb Jesús assimilant el 
seu missatge i fa ressaltar la fe que salva. Es tracta d’autèntiques meditacions evangèliques que ens apropen 
a Jesús en el nostre caminar vocacional de cristià i en el nostre cas també com a religiosos. Per tant, és un 
llibre molt recomanable de lectura espiritual i també de meditació. 

G. Desiderio Pérez Ramos  

mailto:abbe.jn-guy.paradis@hotmail.com
mailto:abbe.jn-guy.paradis@hotmail.com
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                   HERMANOS 
                        DE LAS 
           ESCUELAS CRISTIANAS 
                    ------------- 
COLEGIO DE NTRA. SRA. DE LA BONANOVA 

           Paseo de la Bonanova 6 y 8 
                      Tel. 80989 
         BARCELONA 

 

El que suscribe, Fernando Vilar Salietti, (en religión Hno. Crisóstomo Pedro), de la Congregación de los 

Hnos. de las Escuelas Cristianas, domiciliado en Paseo de la Bonanova6 y 8, Colegio, declaro:  

Que el día 7 de marzo de 1937 fui cogido por las patrullas de control de la "F.A.I'; ingresado el día 8, a 

las diez de la noche, en la prisión llamada de S. Elías. Allí me encontré con el F. Mas, a quien conocía 

personalmente, Superior de la casa que los Padres Filipenses tenían cerca de la Catedral y uno de los Vicarios 

Generales que entonces actuaban en nombre del Sr. Obispo, y hablando acerca de este santa Prelado, con 

quien había estado en continuo contacto, el F. Mas me aseguró:  

1°. Que el señor Obispo no se había movido de Barcelona durante todo el tiempo de la revolución.  

2°. Que había nombrado cuatro Vicarios Generales, entre ellos F. Mas. (De los otros solo recuerdo el 

nombre del F. Torrent).  

3°. Que, efectivamente, el Sr. Obispo fue preso. Me dio fechas y detalles de esta prisión. Pero no los 

recuerdo. Me aseguró que había estado preso muy pocos días, pues, gracias a la intervención de no sé     qué 

personaje o Cónsul extranjero, al poco tiempo, fue puesto en libertad. 

4°. Que después de este accidente se había vuelto a ver con el Sr. Obispo, asegurándome, lo 

recuerdo perfectamente, que el Sr. Obispo todavía vivía y estaba en libertad el mismo día en que le 

cogieron a él y le llevaran preso a San Elías.  

Ahora bien, el día que tuve esta conversación con el P Mas, era el 9 de Marzo de 1937. Entonces 

hacía unos 25 o 30 días que este buen Padre estaba preso. Luego, a principios de Pebrero del año 

1937 el Sr. Obispo, Dr. Irurita, todavía vivía y actuaba en Barcelona.  

Al P. Mas le sacaron de la prisión la noche del 14 al 15 o del 15 al 16, (no recuerdo bien), del 

mes de marzo; junto con otras dos sacerdotes, Mn. Doce y otro mas joven cuyo nombre no recuerdo. 

Seguramente los asesinaron.  

Y para que conste lo firmo en Barcelona a veinticuatro de junio de mil novecientos treinta y  

nueve.  
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Fernando Vilar Salietti 
 

 

 

 

Notemos que esta carta del Hermano Vilar se sitúa entre los dos Boletines Oficiales citados del 10 de 

Abril y el de 30 de junio de 1939. Y esta carta es el testimonio escrito de lo que él oyó de labios del 

mártir Padre Agustín Mas Folch. 

 

Testimoni del G. Ferran Vilar i Salietti 

(Crisóstomo Pedro) sobre el Dr. Irurita amb 

un segell d’arxiu. Aquesta carta ha estat 

citada i fotocopiada per diversos 

historiadors sobre el Dr. Irurita. Fixeu-vos 

en la data de la carta. 
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PUNTS DE REFLEXIÓ 
OBERTS A L’OPINIÓ DE CADASCÚ 

Divers 
Revelació contínua... Déu segueix revelant-se 

Déu segueix parlant a través dels signes dels temps en la vida de les persones i dels 
pobles, malgrat que tantes vegades ens sembla que guarda silenci. Parlant de la 
revelació en les diferents tradicions religioses i en la història dels pobles, C. Geffré 
escriu: “Cal parlar de revelació contínua de Déu a partir de les mediacions humanes 
de la història d’una revelació diferenciada que no conté paraules de Déu diferents, 
sense per això comprometre la transcendència i la unitat  de la paraula de Déu”. Déu 
segueix revelant-se a partir de diferents tradicions religioses i a través dels signes 
dels temps. El que passa amb freqüència és que no encertem a l’hora d’interpretar 
aquestes tradicions religioses i aquests signes i, amb conseqüència no som capaços 
de desxifrar el llenguatge i el silenci de Déu. Tot plegat vol dir dues coses. En primer 
lloc que el text bíblic reconegut canònicament com Paraula de Déu és el criteri segur 

amb el que hem d’escrutar i discernir el que Déu ens diu aquí i ara a través dels signes dels temps. En segon 
lloc que Déu segueix parlant i revelant-se avui a nosaltres a través d’aquests signes... que permeten 
aprofundir cada vegada més en el sentit ocult de  les Escriptures. 

Felicísisimo Martínez, OSA 

Cants litúrgics 

Manoi... quines coses boniques diem en la litúrgia quan cantem, per exemple “Junts 
mirem d’obrir pas a la Veritat” o bé “Que n’és de bo quan viuen els germans units...”. 
Els bons desigs que expressem ens són un vertader projecte de vida. Doncs sí, 
certament que és el que cal fer avui, però al mateix temps ens hem de demanar què 
fem o què ens proposem viure i fer per obrir pas a la Veritat, que és Jesucrist. O també, 
què fem o que ens proposem fer per viure els germans units marcats per l’Esperit. 
Sabem que tant l’obrir pas a la Veritat, com viure en fraternitat són molt necessàries 
en la cruïlla que vivim entre un passat que es va esgotant en nosaltres mateixos i en 

tots els aspectes i un futur que irremeiablement sorgeix sense poder aturar-lo. Cal superar els entrebancs 
que se’ns presenten tal com va fer el Fundador, per exemple amb el vot heroic, Vaugirard, Sant Ion, Parmènia, 
etc. D’aquesta manera va poder sortir del seu ambient i pressions socials i eclesiàstiques i obrí les portes amb 
un nou Institut per a l’educació humana i cristiana dels nens i dels joves. Els cants litúrgics no han  de ser 
solament una forma ritual d’oració buida de contingut real. 

Jaume Pujol i Bardolet 

Any Jubilar Lasal·ià... 300 anys... 

Sí, fa 300 anys que l’Institut ha continuat després que el nostre Fundador hi hagués 
posat les bases que li donarien consistència. Durant la vida del Fundador s’anà 
progressivament fundant l’institut conjuntament amb els primers Germans, sempre 
pendents del procés que Déu li assenyalava. Mort el Fundador, durant aquests 300 
anys, consecutivament milers de Germans han anat continuant la fundació sempre 
pendents de la doctrina i tradicions del Fundador... S’han anat superant nombroses 
dificultats, però l’Institut ha reeixit. Pensem en les conseqüències de la Revolució 
Francesa i de la llei Combes de 1904 a França, que amenaçava de mort la nostra 

institució... i d’altres; i avui mateix passem per una prova important per la disminució del nombre de 
Germans, a la que se li ha està donant solució. Entre els millers de Germans que han fet possible la pervivència 
de l’Institut hi som cadascú de nosaltres que, ben generosament, li hem dedicat la nostra vida, tractant 
sempre de viure al màxim la nostra vocació.  
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Un referent per les nostres comunitats... el camí dels deixebles d’Emmaús 

Doncs sí. Ells van començat el caminar amb un desencís com ens pot 
passar a nosaltres, a les nostres comunitats. Però Jesús se’ls fa 
presents i li diuen: “Nosaltres esperàvem...” Jesús se’ls fa present i 
comenten les Escriptures i progressivament se’ls enardeix el cor... i el 
reconeixen en la fracció del pa. L’oració comunitària i particularment 
l’Eucaristia són moments de trobament amb Jesús que ens uneix amb 
Ell i ens serveix també per unir-nos entre nosaltres mateixos. Cal que 
acceptem i fem viva la presència de Jesús en les nostres comunitats 

amb el col·loqui comunitari, amb ell recuperarem l’entusiasme i l’optimisme vocacional, 

G. Jaume Pujol i Bardolet 

 

¿S’acaba l’Església?...  A la escucha de lo nuevo. Un camino de la fe. San Pablo 216 páginas 

 Respon a aquesta pregunta el dominic Jesús Espeja i diu que no, evidentment 
i ho diu amb la publicació del seu llibre “A la escucha de lo nuevo. Un camino 
de la fe” (San Pablo).  Sosté que l’Església, en aquesta historia canviant, es 
transforma amb fidelitat als signes dels temps. Diu: “Avui l’Espeit està 
suggerint que l’Església passi de ser una presència pública y de poder a una 
presència profètica d’amor servicial. No tant per la seva seguretat sinó com a 
servei que la societat secular necessita”. Certament que el Papa Francesc hi 
està present i actiu. 

La mateixa pregunta es planteja avui al nostre Institut i veiem com s’està 
transformant. Sorgeixen noves iniciatives. Les intuïcions que va tenir el 
Fundador al fundar l’Institut responent als signes del temps de la seva època 
ens poden servir avui a nosaltres en la missió de refundar l’Institut, no per 
repetir exactament el que va fer, sinó per viure les intuïcions i el carisma que 
ell va viure i així respondre als signes del nostre temps, però sempre queda 
l’interrogant de la nostra fidelitat i del nostre encert en guiar-nos per l’Esperit 

de Déu com ell ho va fer. 

G. Jaume Pujol i Bardolet 

 

Nuevo báculo del Papa Francisco 

Durante la Misa de apertura de la XV Asamblea General 
Ordinaria del Sínodo de los Obispos, dedicado a los Jóvenes, 
la fe y el discernimiento vocacional, llamó la atención el 
báculo que portó el Papa Francisco. 

Esto se debe a su diseño, y es que se trata de un báculo de 
madera que representa a Jesús crucificado con los brazos 
unidos por un clavo y esculpido con la forma de un bambú. 

El Santo Padre recibió este báculo como obsequio de parte de 
los 70 mil jóvenes italianos con los que se encontró en el Circo 

Massimo de Roma el pasado 11 de agosto. 

Los jóvenes, provenientes de unas 200 diócesis del país, participaron en la gran peregrinación organizada por 
la Conferencia Episcopal Italiana con el lema “Por mil caminos, hacia Roma”. 

Todos recorrieron a pie las varias rutas que los llevaron desde sus ciudades de origen hasta la Plaza de San 
Pedro en el Vaticano. 

G. Jaume Pujol i Bardo  

https://www.aciprensa.com/noticias/comienza-en-roma-el-sinodo-de-los-obispos-con-una-misa-presidida-por-el-papa-francisco-52140
https://www.aciprensa.com/noticias/papa-francisco-invita-a-sonar-a-lo-grande-a-70000-jovenes-de-italia-reunidos-en-roma-18911
https://www.aciprensa.com/noticias/papa-francisco-invita-a-sonar-a-lo-grande-a-70000-jovenes-de-italia-reunidos-en-roma-18911
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Similituds i incerteses en la fundació i refundació de l’Institut 

El Fundador i els primers Germans van anar a les palpentes en la fundació de l’Institut. Avui emergeix la 
refundació que fa un camí també a les palpentes. Durant el procés de fundació 
hi hagué incerteses i no va ser sinó fins el final de la vida del Fundador, després 
de l’experiència de Parmènia, que l’Institut va aconseguir una certa 
consolidació; també avui en la refundació tenim incerteses, però es va caminant 
i només després d’un temps es podrà parlar-se d’una certa consolidació. El 
mateix esperit que el Fundador i primers Germans van viure en la fundació ha 
de viure’s en la refundació, cosa que no vol dir repetir el mateix del procés de 
fundació, però sí viure’l. Quan el Fundador veié que li semblava que tot anava 

en orris va recórrer al P. Nicolau Barré, el seu Director espiritual demanant-li consell. Li exposà que amics 
seus li recomanaven destinà el seu patrimoni familiar a les escoles i el P. Barré li va dir que no, sinó que els 
seus béns s’havien de repartir entre els pobres i que l’Institut s’ha de fundar a partir d’un abandó a la 
Providència de Déu. I així s’abandonà a la Providència d’una manera activa tractant de ser fidel a Déu sempre 
i volent de respondre als signes dels temps. I així se’n sortí bé. Avui nosaltres hem de fer el mateix “viure 
l’esperit de la fundació en el procés iniciat de refundació”. 

G. Jaume Pujol i Bardolet 
Recordant el P. Nicolau Barré 

El 21 d’octubre fou la festa del Beat Nicolau Barré, una persona providencial en 
la fundació de l’Institut, per més que va viure només fins el 1686. El Fundador 
anar a consultar-li,,, perquè? Doncs els primers mestres amb la seva rudesa van 
donar una lliçó al Fundador. Veient que la fundació era molt insegura, d’una 
manera airada digueren al Fundador: “si això fracassa, què serà de nosaltres? 
Serem uns pidolaires exclosos de tot arreu”. I el Fundador va tenir la resposta 
tot seguit treta de l’Evangeli: “mireu els ocells del cel... i les flors del camps... 
vosaltres valeu molt més que tot plegat i Déu prendrà cura de vosaltres”. 
Aquesta resposta, encara que evangèlica, va irritar als mestres que li 
respongueren: “Sí, sí... us expliqueu molt bé; però vos sou ric amb un bon 

patrimoni personal i una prebenda com a canonge de la Catedral de Reims”. Aquesta resposta deixà mut i 
reflexiu a La Salle. Va aprendre que per parlar de l’Evangeli s’ha de fer des de l’Evangeli viscut. I és llavors 
quan va anar a consultar amb el P. Barré. Deixebles de Nicolau Roland li digueren que dediqués els seus béns 
a la fundació de l’Institut... El P. Barré li digué que aquests béns s’han de repartir entre els pobres i renunciar 
a la canongia i que l’Institut havia de fundar-se des del despreniment i amb una actitud activa a la Providència 
de Déu. Avui en temps de refundació ens és molt adient per deixar-nos evangelitzar per tothom, sigui qui 
sigui, i tenir una actitud activa de submissió a la Providència. El P. Barré va fixar els fonaments de la fundació i 
haurien de ser els fonaments de la refundació, encara que sigui en formes noves. 

G. Jaume Pujol i Bardolet 

Una nova etapa d’evangelització per a tothom segons el Papa Francesc 

A la Constitució Apostòlica “Episcopaliscommunio” sobre el Sínode de Bisbes el 
Papa diu que “s’introdueix a l’Església una nova etapa d’evangelització” (3) que 
“demana estar en missió permanent” (4). Fàcilment podríem buscar una nova 
missió evangèlica per als altres i diria que aquest concepte és incomplert i que 
és una manera “de fugir d’estudi”: No n’hi ha prou de voler evangelitzar els 
altres doncs hem de començar per evangelitzar-nos nosaltres mateixos primer i 
a partir d’aquest pressupòsit evangelitzar els altres. El Papa demana estar en 
missió permanent. Faig una aplicació pràctica; a l’Eucaristia tenim «dos plats 
forts»: el de la Paraula de Déu i la del Cos de Crist, ¿Donem prou importància al 
plat fort de la Paraula de Déu? O bé com que ens és ja coneguda passa a ser un 
ritual, quan la Paraula de Déu ja és del tot evangelitzadora en la mesura que la 
interoritzem.  

G. Jaume Pujol i Bardolet  

Fundació 

Versus 

Refundació 
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La Paraula de Déu i desfà els nostres esquemes i demana conversió permanent 

Cada dia, a la Missa, escoltem la Paraula de Déu i fàcilment ens adonem que 
funcionem com a dos temps, alternativament: en uns moments admirem la Paraula 
de Déu que ens assenyala un camí nou i en altres seguim en el mateix comportament 
de sempre o semblant, doncs ens és més segur i còmode. És evident que la Paraula 
de Déu, ben llegida i interioritzada, trenca tots els nostres esquemes. Jesucrist 
actuant d’acord amb la voluntat del seu Pare va tenir un comportament diferent al 
de les jerarquies jueves i dels considerats “bons jueus”, i es va fer distingir fins a ser 
víctima de les mateixes jerarquies, que van fer tot el possible per portar-lo a la creu, 
pensant que oferien un sacrifici agradable a Déu. Posant un testimoni d’avui crec que 
podem parlar del Papa Francesc, que ha trencat esquemes anteriors des de l’Evangeli 
i se’l veu molt al costat dels més pobres, dels empresonats, dels emigrants, a més 

d’insistir per a una Església a favor dels descartats i pobres. Això, ho sabem, no totes les jerarquies del 
cristianisme d’avui hi estan d’acord, però sí la gent senzilla. Una pregunta: la lectura de la Paraula de Déu ens 
cala prou a la nostra consciència? 

G. Jaume Pujol i Bardolet 

Posar-ho en pràctica 

L’any 2019 serà un any interessant que ens presenta uns reptes 
importants. que poden i haurien d’estimular-nos en la nostra vida 
per respondre als reptes de la nostra societat: El SÍNODE que hem 
anat seguint la informació; no n`hi ha prou en veure que s’ha 
donat resposta als joves per haver-los escoltat; això també ho 
hem de fer nosaltres. L’ANY JUBULAR LASAL·LIÀ amb motiu dels 
300 anys de la mort del Fundador; ens diu que hem de respondre 
del futur de l’Institut amb vocacions de Germà, d’Associat i 
d’altres lasal·lians tot com partint i vivint el mateix carisma encara 

que sigui amb identitats diferenciades. L’Institut ha establert que serà l’ANY DE LES VOCACIONS 
LASAL·LIANES. Ja s’ha fet i es fa molt per formar els nostres seglars en el coneixement del Fundador i del 
carisma; ara a nosaltres correspon donar-hi una empenta. 

G. Jaume Pujol i Bardolet 

Per avui també com en temps de fundació... 

Crec que tots som conscients de la situació actual de l’Institut com 
a Congregació religiosa per manca de vocacions i la progressiu 
envelliment. I de fet tot veient-ho restem tranquils, doncs 
angoixant-se encara és pitjor. Repeteixo que és cosa bona el no 
angoixar-se, però això no impedeix el viure-ho d’una manera 
creativa. Els Superiors també ho veuen clar, em sembla, ja que 
compten molt amb els Associats i altres lasal·lians. Però no veig 
preocupació entre nosaltres i crec que, 
sense angoixa, clar, hauríem de parlar-
ne en les nostres reunions comunitàries 

i d’altres, de com hauríem de viure aquesta situació, sense angoixa i ni desinterès 
i d’aquí vindria el què hem de fer. Pensant en el futur es parla molt a nivell 
d’organització, i poc de vivència del carisma vocacional. Hi ha un Observatori de 
reflexió de la situació actual de la vida religiosa, que entenc que és per veure 
precisament l’entrellat de la situació i de com viure i fer en aquesta situació. I crec 
que les seves reflexions podrien estimular-nos. Pels anys 1970 els Germans 
francesos ja tenien aquest observatori que després comunicaven als Germans totes les reflexions perquè 
servissin d’orientació en llur vida. Sabem que l’Institut es fundà des de la Providència de Déu viscuda de 
manera activa i avui la refundació també haurà de ser des d’una actitud activa de Providència de Déu, cosa 
que no vol dir que ja ens podem plegar de braços i que Ell ens faci la feina.  

ANY 2019:                     

DEMANEN RESPOSTA, 

SÍNODE DE JOVES… 

ANY JUBILAR LASAL·LIÀ… 

ANY DE LES VOCACIONS 

LASAL·LIANES… 

LA PROVIDÈNCIA DE DÉU 

EN LA FUNDACIÓ I EN LA 

REFUNDACIÓ, PERÒ 

COMPTANT AMB LA 

NOSTRA 

CORRESPONDÈNCIA 

ACTIVA 
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Libro-entrevista con el Papa Francisco:  

‘La fuerza de la vocación’ 
Lanzamiento internacional simultáneo el 3 de diciembre 

Fernando Prado CMF. Aportación del G. José Manuel Ruiz Amadoz 

(ZENIT – 26 nov. 2018).-El libro-entrevista con el Papa Francisco titulado La fuerza 
de la vocación. La vida consagrada hoy. Una conversación con Fernando Prado, 
editado en español por Publicaciones Claretianas verá la luz, en lanzamiento 
internacional simultáneo, el día 3 del próximo mes de diciembre. 

El libro, que consta de 120 páginas, es el fruto de un largo y vivo encuentro 
mantenido entre el director de la editorial claretiana de Madrid, padre Fernando 
Prado y el Papa Francisco. Un encuentro que, según confesaba el entrevistador 

en la cadena COPE hace unas semanas, tuvo lugar en las estancias papales de la casa Santa Marta la tarde 
del pasado día 9 de agosto y “se prolongó por más de cuatro horas”, tiempo suficiente para abordar con el 
Papa las más de sesenta preguntas y cuestiones que aparecen plasmadas en el libro. 

La entrevista, aunque centrada fundamentalmente en cuestiones sobre la vida consagrada, aborda temas 
candentes que van más allá de ella y afectan, sin duda, a la actualidad de la vida de toda la Iglesia. La 
conversación, afirma el claretiano, “transcurrió en un clima de libertad, confianza y cordialidad”. El 
entrevistador cree que esto se debe, sin duda, “al buen carácter de Francisco”. El Santo Padre “es un hombre 
con un sano sentido del humor, que gana más todavía en las distancias cortas”. En el transcurso de la 
conversación, no obstante, “Francisco no rehusó abordar algunas cuestiones candentes y quizá algo 
incómodas que le fui planteando”. 

Según Fernando Prado, la conversación tiene un estilo muy vivo y cree que suscitará interés en el lector. En 
el transcurso de la conversación, “el Santo Padre habla muchas veces desde sus recuerdos, compartiendo 
historias concretas reales que él ha vivido y que sirven para ilustrar las cuestiones y los temas que ahí se 
abordan. Sin duda, el Papa es un gran comunicador que responde incluso a las cuestiones más espinosas con 
una sabiduría, mesura y claridad admirables”. 

Cuestiones como la selección de candidatos al ministerio ordenado y a la vida consagrada, la formación en 
los seminarios y en las casas de formación de los religiosos y religiosas; el clericalismo, la homosexualidad del 
clero y de las personas consagradas, así como muchas otras cuestiones de viva actualidad, son abordadas 
con claridad y valentía por el papa Francisco. 

El clericalismo, ha declarado Francisco, es “una de las cuestiones que, junto con la autorreferencialidad, más 
me preocupan de la Iglesia”. Igualmente, en la conversación aparece una vez más la preocupación del Papa 
por el diálogo entre los jóvenes y los ancianos y la importancia de las raíces para que las jóvenes generaciones 
construyan un nuevo futuro. Una entrevista que, a juicio del entrevistador, “no dejará indiferente a quien la 
lea”. 

Impacto internacional 

El libro-entrevista fue presentado a diferentes editores internacionales a comienzos del mes de octubre, con 
motivo de la Feria Internacional del Libro de Frankfurt. La editorial está sorprendida por el interés que ha 
adquirido la obra, que será traducida incluso al Chino. A fecha de hoy, comunica la editorial, “son al menos 
catorce sellos editoriales de diferentes países los que han adquirido los derechos de traducción y 
publicación”. 

El libro saldrá a la luz, al menos, en diez lenguas diferentes, algunas de ellas en distintas versiones, según 
áreas geográficas, como son los casos del español, el inglés y el portugués. “Las diferentes editoriales están 
haciendo un gran esfuerzo -señala la editorial claretiana- por tener preparadas sus traducciones y poder 
realizar de forma simultánea el lanzamiento internacional el próximo día 3 de diciembre. Esperamos que, de 
esta forma, el impacto de la entrevista tenga un carácter legal”.  
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ALTRES LECTURES 

POSSIBLES... 

LINKS D'INTERÈS... 
 

 

Document final íntegre del Sinode 2018 

http://www.synod2018.va/content/synod2018/es/actualidad/-documento-final-de-la-reunion-pre-
sinodal-de-los-jovenes--tradu.html 

 

Primer discurs del Papa: Que el Espíritu Santo nos dé capacidad de soñar 

https://drive.google.com/open?id=1U1A4cmoTZMlh4kbAgU61-70AtSzzwBmD 

 

El Papa urge al sínodo de obispos a no hablar a los jóvenes desde categorías superadas 

https://drive.google.com/open?id=1RUp-7WG4MA31GOOBrQ46z9qRZ-YDQHud 

 

El Sínodo aprueba avanzar: mayor papel y de los laicos en la Iglesia 

https://drive.google.com/open?id=1EHXNAMOfLWtn6P5fFYFmDxVwhVMKOp_c 

 

El sínodo aprueba avanzar hacia una Iglesia participativa y corresponsable 

https://drive.google.com/open?id=1WUX5rMjWfnLaWs58C26ODCWpNNB_3-2F 

 

La Iglesia debe escuchar a los jóvenes: 

https://drive.google.com/open?id=1R3GVADCpn2Fr4DzE7GNG3P7UxvrMXODV 

 

La iglesia que escucha a los jóvenes y jóvenes que escuchan a la Iglesia 

https://drive.google.com/open?id=18SnDXwrI9VOEEjtuwPeezFF7zn0lzqEk 

 

Compromiso de acercarse a los homosexuales y “a tomar en serio a las mujeres” 

https://drive.google.com/open?id=1Y5AzJDUEYJqftgUAhGIgFUthxphnxwwX 

 

El futuro de los jóvenes: Muchos jóvenes ven su futuro en la muerte 

https://t.co/uuCIIi6Zde 

 

Histórica peregrinación de jóvenes y Padres sinodales a la tumba de San Pedro. María LuísaBerzosa:  

https://drive.google.com/open?id=1bafXeA9_RSxAQrnBTDN___cq2mdn_lT0 
 

http://www.synod2018.va/content/synod2018/es/actualidad/-documento-final-de-la-reunion-pre-sinodal-de-los-jovenes--tradu.html
http://www.synod2018.va/content/synod2018/es/actualidad/-documento-final-de-la-reunion-pre-sinodal-de-los-jovenes--tradu.html
https://drive.google.com/open?id=1U1A4cmoTZMlh4kbAgU61-70AtSzzwBmD
https://drive.google.com/open?id=1RUp-7WG4MA31GOOBrQ46z9qRZ-YDQHud
https://drive.google.com/open?id=1EHXNAMOfLWtn6P5fFYFmDxVwhVMKOp_c
https://drive.google.com/open?id=1WUX5rMjWfnLaWs58C26ODCWpNNB_3-2F
https://drive.google.com/open?id=1R3GVADCpn2Fr4DzE7GNG3P7UxvrMXODV
https://drive.google.com/open?id=18SnDXwrI9VOEEjtuwPeezFF7zn0lzqEk
https://drive.google.com/open?id=1Y5AzJDUEYJqftgUAhGIgFUthxphnxwwX
https://t.co/uuCIIi6Zde
https://drive.google.com/open?id=1bafXeA9_RSxAQrnBTDN___cq2mdn_lT0
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BaldiseriDocument final provocador 

https://www.periodistadigital.com/religion/vaticano/2018/10/16/religion-iglesia-vaticano-sinodo-jovenes-
cardenal-baldisseri-documento-final-provocador-remueva-aguas-juventud-papa-
francisco.shtml#.W8pVV4lcfCs.gmail 

 

Ruffini: Propuesta de un Pontificio Consejo para los jóvenes 

https://www.periodistadigital.com/religion/vaticano/2018/10/18/los-padres-sinodales-proponen-un-
pontificio-consejo-para-los-jovenes-y-la-celebracion-de-un-sinodo-sobre-las-mujeres-religion-iglesia-ruffini-
vaticano.shtml#.W8qB0zfx9zE.gmail 

 

Eduard Cartes Rostres de Déu:  

https://drive.google.com/open?id=1oIDbtGLnmZhFLvLH1IqCUSF_Xu1_KS_C 

 

Eduard Déu és Alè: 

https://drive.google.com/open?id=1T-pFAhmxFGUXlh7WjFJ9j2kbNAGn0vFN 

 

20 cortometrajes para trabajar la inteligencia emocional 

https://drive.google.com/open?id=1FXSSgbII0gM48E-dcxxmNosG_9mCZFUs 

 

El poder de las palabras 

https://drive.google.com/open?id=1FI9s0odb-032q0tzQkaYLW_llADpbCT6 

 

Oigamos un africano: sobre los fenómenos migratorios 

https://drive.google.com/open?id=1ea_hskyK0_RQzfRtfkb36TXhX72y8ZEz 

 

El cardenal Vidal i Barraquer i la cultura 

https://drive.google.com/file/d/1IxK1FkeQ7V4zYOEQ1eq8kqvOX5MjF5jY/view 

 

Inminente acuerdo entre China y la Santa Sede 

https://drive.google.com/open?id=16GH9SpdBG0v28iMG3j5mf6P3FUmCx1a2 

 

Mi conciencia de los sin techo: una estatua de Jesús que simula los de sin techo irrita a un barrio rico 

https://drive.google.com/file/d/1iue9ovLTWYLWoh17hVFYuUTVSsz80Zhb/view 

 

Vídeo supervivientes de los Andes 

https://drive.google.com/file/d/1nuAqo7ch4zqPXAfmC4CrGf0hjffFrR4Q/view 

 

Carta de Galileo, con la que quiso engañar a la Inquisición 

https://drive.google.com/open?id=1PnMZjJnBF2PX-WSg3XdjeGjJ3RI_Gi_J 

 

https://www.periodistadigital.com/religion/vaticano/2018/10/16/religion-iglesia-vaticano-sinodo-jovenes-cardenal-baldisseri-documento-final-provocador-remueva-aguas-juventud-papa-francisco.shtml#.W8pVV4lcfCs.gmail
https://www.periodistadigital.com/religion/vaticano/2018/10/16/religion-iglesia-vaticano-sinodo-jovenes-cardenal-baldisseri-documento-final-provocador-remueva-aguas-juventud-papa-francisco.shtml#.W8pVV4lcfCs.gmail
https://www.periodistadigital.com/religion/vaticano/2018/10/16/religion-iglesia-vaticano-sinodo-jovenes-cardenal-baldisseri-documento-final-provocador-remueva-aguas-juventud-papa-francisco.shtml#.W8pVV4lcfCs.gmail
https://www.periodistadigital.com/religion/vaticano/2018/10/18/los-padres-sinodales-proponen-un-pontificio-consejo-para-los-jovenes-y-la-celebracion-de-un-sinodo-sobre-las-mujeres-religion-iglesia-ruffini-vaticano.shtml#.W8qB0zfx9zE.gmail
https://www.periodistadigital.com/religion/vaticano/2018/10/18/los-padres-sinodales-proponen-un-pontificio-consejo-para-los-jovenes-y-la-celebracion-de-un-sinodo-sobre-las-mujeres-religion-iglesia-ruffini-vaticano.shtml#.W8qB0zfx9zE.gmail
https://www.periodistadigital.com/religion/vaticano/2018/10/18/los-padres-sinodales-proponen-un-pontificio-consejo-para-los-jovenes-y-la-celebracion-de-un-sinodo-sobre-las-mujeres-religion-iglesia-ruffini-vaticano.shtml#.W8qB0zfx9zE.gmail
https://drive.google.com/open?id=1oIDbtGLnmZhFLvLH1IqCUSF_Xu1_KS_C
https://drive.google.com/open?id=1T-pFAhmxFGUXlh7WjFJ9j2kbNAGn0vFN
https://drive.google.com/open?id=1FXSSgbII0gM48E-dcxxmNosG_9mCZFUs
https://drive.google.com/open?id=1FI9s0odb-032q0tzQkaYLW_llADpbCT6
https://drive.google.com/open?id=1ea_hskyK0_RQzfRtfkb36TXhX72y8ZEz
https://drive.google.com/file/d/1IxK1FkeQ7V4zYOEQ1eq8kqvOX5MjF5jY/view
https://drive.google.com/open?id=16GH9SpdBG0v28iMG3j5mf6P3FUmCx1a2
https://drive.google.com/file/d/1iue9ovLTWYLWoh17hVFYuUTVSsz80Zhb/view
https://drive.google.com/file/d/1nuAqo7ch4zqPXAfmC4CrGf0hjffFrR4Q/view
https://drive.google.com/open?id=1PnMZjJnBF2PX-WSg3XdjeGjJ3RI_Gi_J
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Seminari SIEL, Roma 

Dades tretes dels Arxius d ela Casa Generalícia 
 
 

FRÈRE ARÈSE CASIMIR (1941-1946) 
 

NÚMERO DATA TEMA 

309 12 gener 
1941 

Any Nou 1941 

310 11 febrer  Ant Nou. Escola Cristiana Viatge de Roma. Visió de conjunt 

311 22 febrer 
1942 

Jubileu Episcopal de S. S. Pius XII 

312 25 gener 
1943 

Any Nou. La renovació religiosa. Viatge a Espanya. Visió de conjunt. 
Consagració a Maria Immaculada. Documents Roma 

313 20 Agost 
1943 

Causa del Venerable G. Benilde 

314 6 gener 1944 Any Nou. Educació i Estat de Gràcia. Visió de conjunt 

315 11 febrer 
1945 

Any Nou. La nostra missió educadora. Acció Catòlica i Catecisme. Visió 
de conjunt 

315bis 3 abril 1945 La Causa del Venerable G. Benilde 

316 8 oct. 1945 Convocatòria del Capítol General 

317 11 febrer 
1946 

Any Nou. Regularitat. Visió de conjunt 

 
 

FRÈRE ATHANASE ÉMILE (1946-1952) 

 
NÚMERO DATA TEMA 

318 16.VII.1946 Resultats del Capítol General 

318 bis 25.XI.1946 Anunci de la mort del G. Judore, Assistent dimissionari 

CRONOLOGIA DE LES CIRCULARS DEL 

TEMPS DEL GG. SUPERIORS 

GENERALS DEL 1941-1956 
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318 ter 18.XII.1946 Causa del Venerable G. Benilde 

319 6.I.1947 Any Nou. Novè precepte de l’Institut (“Castos us conservareu amb molt 
gran recolliment”) 

320 19.II.1947 Causa del Venerable G. Benilde 

320 bis 19.III.1947 L’Institut i el sacerdoci 

321 24.V.1947 Nova edició de les santes Regles 

322 5. VI.1947 Causa del Venerable G. Benilde 

323 21.IX.1947 Cinquantenari dels exàmens d’instrucció religiosa 

324 6.I.1948 Desè manament de l’Institut (“La pobresa sempre estimareu amb gran 
despreniment”) 

325 10.I.1948 Preparació a la beatificació del Venerable G. Benilde 

325 bis 19.III.1948 Pels GG. Visitadors: Carta de la Sagrada Congregació de Religiosos 

326 7.IV.1948 Beatificació del G. Benilde 

327 6.I.1949 Any Nou. Visió de torn. Virtut de la pobresa 

328 19.III.1949 La Pía Unión de Jesús Crucificat y Maria Immaculada 

329 3.X.1949 Apostolat missioner 

329 bis 4.X.1949 Anunci de la defunció del G. Francesco di Maria, Assistent dimissionari 

329 ter 3.XI.1949 Anunci de la defunció de S.E. el Cardenal Marmaggi, Protector de l’Institut 

330 6.I.1950 Any Nou. Visió de torn. Tricentenari del naixement del Fundador 

331 6.VIII.1950 Nou Cardenal Protector. Sant Joan B. de La Salle Patró de tots els mestres 
de la juventut 

332 6.I.1951 Any Nou. Visió de torn. El nostre vot d’ensenyar gratuïtament els pobres 

333  7.IV.1951 Situació de les nostres Procures després del Decret de la S.C. del Concili de 
1er de maig 

334 6.I.1952 Any Nou. Visió de torn del 1951 

335 26.I.1952 Les Cartes del Sant Fundador 

336 19.III.1952 Publicació del primer volum (Dogma) de nostre nou curs mitjà 
d’Instrucció Religiosa 

337 31.VII.1952 Salut del G. Superior 
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FRÈRE DENIS, VICAIRE GÉNÉRAL 

(1952-1956) 
NÚMERO DATA TEMA 

338 11.IX.1952 Defunció del T. H. F. Athanase Émile 

339 11.X.1952 Reunió de la Comissió Electiva (1-3 octubre 1952) 

340 6.I.1953 Desigs de bon Any Nou. La nostra vida de religiós-educador 

341 15.V.1953 Preparació del primer centenari del dogma de la Immaculada Concepció 

341 bis 12.VI.1953 Carta personal als GG. Directors sobre el deure de la rendició 

s. n. 25.VII.1953 Nota per als GG. Visitadors sobre la freqüència de les universitats pels 
nostres Germans dels Districtes francesos 

342 6.I.1954 Desigs de bon Any Nou. El nostre deure de la pregària 
Annex 1: Les pràctiques de pietat dels religiosos 

Annex 2: La Butlla “Ineffabilis” de Pius IX sobre la definició dogmàtica de 
la Immaculada Concepció de la Verge Maria 

343 2.III.1954 Dia mundial d’oració dels nens per la pau 
Pregàries pel restabliment del Papa 

344 25.VI.1954 Carta de S.S. Pius XII sobre la missió dels Instituts de Germans ensenyants 

344 ter 1.X.1954 Mort del T.H.F. Arèse Casimir, antic Vicari General 

345 15.XII.1954 Notícia Lasal·liana 

346 6.I.1955 Any Nou... 
Annex: Carta Encíclica de S.S. Pius XII “Acerbo Nimis” sobre l’ensenyament 

de la doctrina cristiana 

346 bis 3.II.1955 Mort del G. Romuald Hoséa, antic Assistent 

347 15.I.1955 Sobre l’ús del tabac en el nostre Institut 

348 15.IX.1955 Sobre la rendició 

349 11.X.1955 Devoció al Santíssim Nen Jesús i Arxiconfraria de Betlem 

350 13.XI.1955 Convocació de Capítol General 

351 8.XII.1955 Les nostres pregàries diàries 

352 6.I.1956 La vigilància i el bon exemple 

352 bis 2.II.1956 Jubileu de S.S. Pius XII 

352 ter 25.II.1956 Defunció del G. Gordien Désiré, antic Assistent 
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Per al 20è nº del nou “PAX” 

Anècdotes Lasal·lianes 
G. Ricard Serra i Feu 

Anècdota nº 59: 

Quan el curs 67-68 la Comunitat de Germans Estudiants Universitaris es va traslladar al col·legi 

Josepets (procedent de l´antiga Residència Provincial), un dia el nostre Director Germà Conrad ens 

va dir: 

 “Al Centre Moral de Gràcia, per a la 

representació tradicional dels Pastorets, 

busquen una parella de Germans 

“ensotanats” (llavors fora de la Comunitat 

i de la classe col·legial  -diferent de la 

Universitat-, ja vestíem de seglar) per 

frenar el dimoni. Qui s´hi apunta?” 

El Germà Ramon Bosch i jo ens vam dir: 

“Aquesta ocasió històrica (probablement 

aquesta tradició no durarà gaires anys 

més) no ens l´hem de perdre. Deu ser 

divertidíssim!”  I ens hi vam apuntar. 

El dia de la representació, ben il·lusionats, els dos vam fer cap al Centre Moral, sense saber de quina 

manera frenaríem el dimoni. Va començar la representació, asseguts nosaltres dos a primera fila en 

lloc privilegiat. Les escenes s´anaven succeint, però sense la nostra intervenció. 

Va arribar un moment que Satanàs va començar a empaitar els dos pastors protagonistes 

principals. Davant de la nostra sorpresa, els dos pastors van córrer cap a nosaltres i es van agafar 

als nostres hàbits: sotana i manteu. I, ah renoi!, en acostar-se Satanàs a nosaltres empaitant els 

pastors, va quedar paralitzat. Els nostres hàbits l´havien frenat i els dos pastors respiraven 

tranquils, agraint-nos que els haguéssim salvat. 

 

Anècdota nº 60: 

Sobre aquesta anècdota han corregut sovint les paraules (humorístiques sense la seva intenció) que 

va pronunciar el Germà Arcadi, futur Director del Noviciat. Però sense precisar el context, sempre 

m´havien semblat inverossímils i no m´hauria atrevit a incloure-les en aquestes anècdotes 

lasal·lianes, per molt que facin riure. 

Però el Germà Pedro Albero que, a part de tenir com jo una memòria històrica privilegiada, s´ha fet 

explicar, perquè ha estat sempre molt relacionat amb moltes persones, detalls de molts fets, sabia 
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bé el context d´aquesta anècdota i me´l va explicar. Llavors ho vaig entendre. L´anècdota ja no em 

va semblar inverosímil, sinó ben certa i veritable. 

Heus ací com diu que van anar les coses. 

Quan, en temps de la República, els 

Germans es van veure obligats a vestir de 

seglar, diu que, enyorant l´hàbit, van 

organitzar a la Salle Bonanova un acte 

d´exaltació de la sotana, que llavors no 

podien vestir. Es veu que els organitzadors 

van anar animant els Germans presents a 

donar arguments o dir paraules en defensa 

de l´hàbit religiós. I, quan va arribar el torn 

de parlar el Germà Arcadi, davant de la 

sorpresa de tothom i del somriure maliciós d´alguns, tot fervorós i exaltat, ell que normalment era 

tan equànim, va cridar: ¡”Arriba la sotana! y Abajo los pantalones!” 

 

Anècdota nº 61: 

A mitjans anys 70 del segle XX, per acompanyar musicalment, a la processó de Setmana Santa, la 

confraria de La Salle Tarragona, encara venia cada any una anomenada “Banda Bonanova” de 

Barcelona (que directament no tenia res a veure amb la Salle) Arribaven el migdia del Divendres 

Sant al col·legi nou de La Salle Tarragona, per tal de dinar-hi abans de la processó. 

El Germà Hermelando Felipe, molt bon observador i amb magnífic sentit de l´humor, em va dir: 

“Fíjate, Ricard, cuando llegan los músicos, siguiendo la rutina de años anteriores, apenas bajan 

del autocar, cerca de aquel pasillo con columnas y cubierto (el que alguns Germans anomenàvem 

humorísticament “la autopista de Magaz”), corren a la zona de vegetación contigua y cada uno va 

a mear sobre la misma planta escogida de años anteriores”. 

Per cert, era costum tradicional que el cuiner de la Salle Tarragona, cuinés aquell Divendres Sant, 

per al menú de tothom (Germans, 

empleats, músics, etc.) uns 

exquisits i molt ben bullits cigrons. 

Tant era així, que el primer any que 

una companyia es va encarregar 

dels àpats a la Salle Tarragona, en 

comptes dels cuiners tradicionals, 

no hi va haver cigrons el Divendres 

Sant. 

 I, ah renoi, com van protestar els 

músics! Podien seguir regant les plantes en baixar de l´autocar, però ja no podien llepar-se els dits 

amb el plat de cigrons. 

Continuaran les anècdotes lasal·lianes en el proper nº de “PAX”  
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Poc temps després de la publicació de 
l’encíclica Laudato sí’ (Pentecosta 2015), Wim 
WENDERS projecta el documental: El Papa 
Francisco. Un hombre de palabra. Uneix 
entrevistes en el Vaticà amb imatges del seu 
itinerari evangelitzador. Més que una 
hagiografia es converteix en una invitació al 
compromís. Llàstima que hagi tingut una 
publicitat ben minsa. 

 
Per al Director, Bergoglio és la fidel imatge de Francesc d’Assís, un revolucionari de l’amor i amic 
dels col·lectius desafavorits, que porta el seu nom. 

 
Ambdós comparteixen el somni “d’una Església pobre per als pobres”. El primer va haver de 
reconstruir la casa de l’Església enmig d’una gran crisi de credibilitat i en conflicte amb el món 
islamista. Va emprar les armes de la pobresa, la fraternitat i la coherència de vida, en harmonia amb 
la Mare Terra. 
 
El Papa contempla les xacres 
que corrouen el nostre món 
d’Orient a Occident: el comerç 
d’armes, el tràfic de persones, la 
injustícia planetària. Ho 
denuncia amb intrepidesa 
apostòlica. Davant la Cambra 
ofereix la seva visió sobre temes 
polèmics: la homosexualitat, la 
pederàstia, la cultura de 
l’exclusió, la globalització de la 
indiferència, la cura de la casa 
comuna.  

EL PAPA FRANCISCO, 

UN HOMBRE DE PALABRA 
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Predica la tendresa de Déu sempre i per a tothom. Convida a viure la pobresa, nucli de l’Evangeli. 
L’amor de Déu és igual per cada persona, sigui de la religió que sigui. Revela la seva bondat envers 

els nens malalts, les mares 
desconsolades, els presos enfonsats o 
eixugant les llàgrimes dels 
immigrants a Lampedusa. 

 
Anuncia amb el seu silenci 
contemplatiu mirant el Mare 
Mortuum, en una cel·la d’Auschwitz, 
la zona zero de Nova York, a Tacloban 
(Filipines) després d’un mortífer tifó  i 
quedar sense paraules davant la 
pregunta de per què sofreixen els 
infants? 

 
L’esperança embolcalla el documental. Una esperança activa. “Tenim tant per fer i ho hem de fer 
plegats. No podem guardar silenci davant del drama de tants joves sense treball”. Els cristians han 
d’esdevenir illes de 
misericòrdia enmig 
del mar de la 
indiferència. 

 
FRANCESC és un 
regal de Déu per al 
món i per una 
Església polièdrica i 
policèntrica. Ofereix 
gestos i un nou 
llenguatge per 
canviar les coses. 
Pot col·laborar en 
denunciar 
injustícies, però el canvi real només pot venir des de baix mai des de dalt. La màxima bergogliana 
de què el poder és servei queda per sempre. Com va afirmar Sant Pau VI: “L’home contemporani 

escolta més a gust els qui 
donen testimoni que els que 
ensenyen, o si els escolta és 
perquè donen testimoni”. 

 
A hores d’ara, el Papa s’ha 
convertit en blanc de 
contradicció. Com Sant Pau 
pot repetir a la humanitat: “Si 
encara busqués de plaure als 
homes, ja no seria servent de 
Crist” (Gàl 1,10). 
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18 NOVEMBRE, II JORNADA MUNDIAL DELS POBRES 

18 NOVEMBRE, II JORNADA MUNDIAL DELS POBRES 
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